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روزنامه

در پی درج خبر دیدار مدیرکل بازرسی استان با شهردار قم در روزنامه ایمان روز سه شنبه دوم 
تیرماه، مدیرکل بازرسی استان توضیحاتی را به دفتر روزنامه ارسال کرده است.

محمود صلبی در این توضیحات آورده است: درج مطلب از سوی شهردار قم در دیدار دو روز گذشته با این جانب 
که بدون حضور اصحاب رسانه انجام شد، بسیار تعجب برانگیز بود.

وی با تأکید بر اینکه کار بازرسی ایجاد خدشه و خلل در امور هیچ دستگاهی نبوده و نیست و بازرسی نیازمند 
اعلام موافقت یا مخالفت هیچ فرد یا دستگاهی نمی باشد، افزود: رویکرد سازمان بازرسی کل کشور، رویکرد تعاملی و 

پیشگیرانه به منظور جلوگیری از وقوع جرم یا تخلف یا سوء جریانات احتمالی در دستگاه هاست.

وی ادامه داد: تلاش می کنیم با آگاه کردن مدیران از نقاط ضعف و قوت، ابزار حسن مدیریت مسئولان مختلف 
در اداره امور را فراهم آورده و موجب ارتقاء سلامت و کارآمدی نظام اداری و ارائه خدمات بهتر و مؤثرتر به مردم 

شریف استان باشیم.
وی اضافه کرد: مجدد تأکید می شود، اگر اتفاقات و رویه خلاف قانون در زمان مدیریت شهردار جدید نیز کماکان 

ادامه یابد، بی شک بازرسی با افراد قانون گریز و متخلف بدون هیچ اغماضی برخورد خواهد کرد.
گفتنی است، خبر دیدار مدیرکل بازرسی استان و شهردار قم که روز گذشته در روزنامه ایمان منتشرشده برگرفته 

از خبری بود که روابط عمومی شهرداری قم آن را منتشر کرده بود.

مدیرکل بازرسی استان قم با ارسال توضیحاتی به دفتر روزنامه:

رویهخلافقانونشهرداریادامهیابدقاطعانهبرخوردمیکنیم

شهردارقم دیدار با رییس کل دادگستري استان قم:

باید اقتدار مدیریت شهری به رسمیت شناخته شود

رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح  استان قم تاکید کرد: 

سربازانفراری
تحتتعقیب

شهردار منطقه 5  قم خبرداد:

ممنوعیت خرید و فروش زمین های 
بدون تفکیک در اطراف جمکران  

شهردار منطقه 5  قم از ممنوعیت خرید و فروش  زمین های بدون تفکیک قانونی و اراضی کشاورزی  محدوده در اطراف 
مسجد مقدس جمکران خبرداد.

احمد ترکمن  با اعلام این خبر اظهارداشت : متاسفانه مدتی است که اشخاصی در محدوده اطراف مسجد مقدس جمکران اقدام به تفکیک 
غیر قانونی زمین ها و اراضی کشاورزی نموده اند، با عنایت به مفاد قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها تغییر کاربری و فروش اراضی فاقد 

کاربری و مسکونی و اراضی حریم شهری غیر قانونی بوده و قابل پیگیرد قضایی می باشند....

در صورتی که مشمولان غائب و سربازان فراری خودشان را معرفی کنند از تخفیفات ویژه ای 
برخوردار می شوند در غیر این صورت تحت تعقیب نیروهای انتظامی و نظامی قرار می گیرند و در 

صورت مشاهده دستگیر و به محاکم قضایی تحویل داده خواهند شد
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پرسپولیس لیگ را با ۶ امتیاز منفی آغاز می کند؟!

به منظور شرکت در انتخابات مجلس:

استاندارقماستعفاکرد
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سرمقاله:  محمد هیراد حاتمی

جایی نوشته بود »آمار دروغ 
آمار  دروغگویان  گوید،  نمی 
سازی می کنند.« بر این اساس 
خیلی ساده می توان اعداد را به 
بازی گرفت تا در نهایت نتیجه ای 
حاصل شود که خواست »دل« 

است و پشتوانه علمی ندارد...

باحافظهتاریخیمان
چهکنیم؟

مصارف مالکین املاک ییلاقی
 از نگاه گشت های بازرسی دور نخواهند ماند

خط ونشان 
»آبفا« برای 
خوش نشین ها

رئیس دیوان عدالت اداری:

شکایت از مصوبات دولت 
جدید بسیار کمتر از 

دولت های گذشته است

مدیر امور شهرهای آبفای استان قم گفت: شرکت آب 
و فاضلاب شهری با هماهنگی دستگاه قضایی و دستور 
بدون  و  رصد  را  آب  مصارف  جدیت  با  فرماندار  مؤکد 

اغماض، متخلفین را به مراجع قضایی معرفی می کند.
احمد نکونام در حاشیه بازدید از منابع تامین و تاسیسات آب 
شهر کهک با اشاره به کاهش حجم تولید منابع آب این شهر طی 
دو سال گذشته اظهار کرد: علت اصلی این کاهش علاوه بر دلایل 
و شرایط اقلیمی حاکم بر کل کشور، حفر چاه های غیرمجاز در 

حریم قانونی چاه های منبع تأمین آب شهر بوده است.
وی همچنین ضمن اینکه از مالکین املاک ییلاقی )خانه 
باغ ها( خواست در صورت ضرورت از منابع غیر شرب برای آبیاری 
باغات خود استفاده کنند گفت: شرکت آبفای شهری مصارف این 
اشتراک ها را رصد کرده و مصارف آن ها از نگاه گشت های بازرسی 

دور نخواهد ماند...
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 مناقصه گزار: شرکت شهرک های صنعتی استان قم
 نشانی مناقصه گزار: قم، بلوار شهید صدوقی، بلوار شهید عطاران، نبش کوچه شماره 

4 پلاک 36 تلفن 32919200-025 نمابر 025-32919204
 موضوع مناقصه: احداث مخزن بتنی زمینی 1000 مترمکعبی آب رسانی به 

شهرک صنعتی الغدیر
 محل اجرای کار: کیلومتر 50 آزادراه قم – تهران پایین تر از روستای چشمه شور

 مبلغ برآورد: برآورد 4/064/397/257 ریال بر اساس فهرست بهای واحد ابنیه و 
تأسیسات مکانیکی سال 1394

 نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 38/000/000 ریال در قالب واریز وجه به 
شماره حساب جاری سیبا 2175673502000 یا ضمانت نامه بانکی یا اوراق مشارکت بر 

اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی.
حدنصاب لازم برای بازگشایی پاکت ها: حضور 2 مناقصه گر می باشد.

آخرین مهلت خرید اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1394/04/0۶ می باشد.
آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: پایان وقت اداری مورخ 1394/04/1۶ می باشد.

زمان گشایش پاکت ها: ساعت 12 مورخ 1394/04/18 می باشد.
محل دریافت و تسلیم اسناد: دبیرخانه شرکت به نشانی کارفرما

هزینه خرید اسناد: مبلغ 327/000 ریال می باشد که باید به حساب جاری سیبا به 
شماره 2175673503009 نزد بانک ملی شعبه سمیه قم واریز گردد.

نوع مناقصه و شرایط مناقصه گران: مناقصه به صورت یک مرحله ای بوده و مناقصه 
گران باید در رشته آب یا ساختمان تعیین صلاحیت شده و تجربه اجرای حداقل یک 
مخزن بتنی 1000 مترمکعبی زمینی و یا مخزن بتنی هوایی به حجم حداقل 100 
مترمکعب در قالب قرارداد مستقیم را داشته باشند. ارائه گواهی صلاحیت با تاریخ معتبر و 

تصویر برابر با اصل قرارداد و مفاصا حساب بیمه احداث مخزن بتنی الزامی است.
انعقاد قرارداد با برنده مناقصه منوط به ارائه گواهی صلاحیت ایمنی صادرشده از سوی 

مراکز معتبر می باشد.
مدارک لازم برای خرید اسناد: 

نامه معرفی نماینده برای خرید اسناد  -
ارائه فیش خرید اسناد  -

 مناقصه گزار: شرکت شهرک های صنعتی استان قم
 نشانی مناقصه گزار: قم، بلوار شهید صدوقی، بلوار شهید عطاران، نبش کوچه شماره 4 پلاک 

36 تلفن 32919200-025 نمابر 025-32919204
 موضوع مناقصه: تکمیل زیرسازی و روسازی راه دسترسی از آزادراه قم – تهران به شهرک 

صنعتی چاپ و نشر
 محل اجرای کار: قم کیلومتر 5 آزادراه قم – تهران شهرک صنعتی چاپ و نشر

مبلغ برآورد:  15/458/450/339 ریال بر اساس فهرست بهای واحد پایه راه، باند فرودگاه و 
زیرسازی راه آهن سال 1394

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 77/300/000 ریال در قالب واریز وجه به شماره حساب 
جاری سیبا 2175673502000 یا ضمانت نامه بانکی یا اوراق مشارکت بر اساس آیین نامه تضمین 

معاملات دولتی.
حدنصاب لازم برای بازگشایی پاکت ها: حضور 2 مناقصه گر می باشد.

 آخرین مهلت خرید اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1394/04/09 می باشد.
آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: پایان وقت اداری مورخ 1394/04/22 می باشد.

زمان گشایش پاکت ها: ساعت 12 مورخ 1394/04/23 می باشد.
 محل دریافت و تسلیم اسناد: دبیرخانه شرکت به نشانی کارفرما

 هزینه خرید اسناد: مبلغ 327/000 ریال می باشد که باید به حساب جاری سیبا به شماره 
2175673501002 نزد بانک ملی شعبه سمیه قم واریز گردد.

 نوع مناقصه و شرایط مناقصه گران: مناقصه به صورت یک مرحله ای برگزار می شود و شرایط 
لازم به شرح ذیل می باشد.

الف - مناقصه گران باید در رشته راهسازی تعیین صلاحیت شده باشند. ارائه گواهی صلاحیت با 
تاریخ معتبر الزامی است.

ب - به استناد ماده 2 آیین نامه افزایش ضمانت اجرایی و تقویت حسابرسی تصویب نامه شماره 
26510/ت 390390 ک مورخ 1388/2/9 هیئت وزیران )وزیران عضو کمیسیون اقتصاد( با مناقصه 
گران فاقد صورت های مالی حسابرسی شده از سوی سازمان حسابرسی یا اعضای جامعه حسابداران 
رسمی خودداری قرارداد منعقد نمی شود؛ بنابراین ارائه این گزارش در اسناد مناقصه الزامی بوده و در 
صورت عدم ارائه، پاکت پیشنهاد قیمت بازگشایی نمی شود و گزارشاتی که از طرف حسابرس رد شده 

و یا اظهارنظر نشده قابل قبول نمی باشد.
مدارک لازم برای خرید اسناد:

نامه معرفی نماینده برای خرید اسناد  -
-  ارائه فیش خرید اسناد

شرکتشهرکهایصنعتیاستانقم شرکتشهرکهایصنعتیاستانقم

شرکت شهرک های صنعتی استان قم شرکت شهرک های صنعتی استان قم

آگهیمناقصه94003)نوبتدوم( آگهیمناقصه94004)نوبتدوم(

طرحهستهایمجلس
مغایرقانوناساسیاست

سخنگوی دولت:
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سرمقاله

اخبار
آیت ا... حسینی بوشهری: 

مسئولان با جدیت ایمنی تفرج گاه ها ی قم را 
تامین کنند 

مدیر حوزه های علمیه با ابراز تاسف از حادثه برق گرفتگی مجدد کودکان 
در استان قم، گفت: سال گذشته نیز حادثه برق گرفتگی در قم اتفاق افتاد، 

مسوولان با جدیت ایمنی تفرج گاه ها را تامین کنند. 
آیت ا... سیدهاشم حسینی بوشهری شامگاه دوشنبه در دیدار با خانواده مرحوم قربانی، 
با تسلیت به بازماندگان آن مرحوم، بر ضرورت تامین امنیت مردم در استان تاکید کرد و 
اظهار داشت: در اینگونه موارد باید تدابیر جدی تری اندیشیده شود که مردم احساس امنیت 
بیشتری کنند.وی تصریح کرد: ایمنی سازی محیط زندگی مردم و بوستان های محلی از 
مسائل مهمی است که مسوولان باید با جدیت آن را پیگیری کنند.وی با اشاره به حضور 
کودکان و نوجوانان در بوستان های محلی، گفت: امروز از آنجا که محیط منازل کوچک 
است، زمینه سرگرمی و تفریح کودکان وجود ندارد و به همین دلیل به بوستان ها مراجعه 
می کنند.عضو خبرگان رهبری با بیان اینکه حقیقتا چنین حوادثی تلخ و ناگوار است، 
تصریح کرد: اظهار همدردی که توسط مسوولان شهرداری و شورای شهر صورت گرفته 
است نشان دهنده اهتمام به موضوع است و نسبت به چنین حادثه ای بی تفاوت نخواهند 
بود. آیت ا... حسینی بوشهری در ادامه بر لزوم پیگیری حادثه برق گرفتگی نوجوان قمی 
تاکید کرد و اظهار داشت: تقاضای ما از همه مسوولان استان این است که این حادثه را با 
جدیت پیگیری کنند و امکانات و بودجه مناسبی را برای ایمن سازی بوستان ها اختصاص 
دهند.وی با بیان اینکه انتظار این بود دیگر این مساله تکرار نشود، افزود: تکرار برق گرفتگی 
در قم، نگرانی ها را بسیار افزایش داده است؛ مسوولان باید بر اساس وعده های خود، 
تدبیری جدی و اساسی برای رفع اینگونه حوادث در قم و کشور داشته باشند.امام جمعه 
موقت قم همچنین با تحسین هوشیاری خانواده مرحوم قربانی نسبت به خنثی سازی سوء 
استفاده های رسانه های بیگانه از این حادثه، اظهار داشت: توجه و عنایت این خانواده که 
متعلق به انقلاب هستند، موجب خنثی سازی توطئه سوء استفاده کنندگان علیه اسلام و 
انقلاب خواهد بود.حسینی بوشهری با دلجویی و تسلیت مجدد به خانواده مرحوم قربانی، 
ابراز داشت: شیوه ما مریدان مکتب اهل بیت)ع( این است که بر اساس آیات قرآن کریم 
نسبت به مصیبت ها شکیبایی کنیم.وی در پایان ضمن آرزوی سلامتی و توفیق برای 
خانواده قربانی، برای نوجوان 12 ساله قمی علو درجات و برای بازماندگان صبر جزیل و اجر 
مضاعف از خداوند منان مسالت کرد.حوالی ساعت 20 و 30 دقیقه پنجشنبه 21 خردادماه 
جاری نوجوانی 12 ساله در حال بازی در برخورد با تیر چراغ روشنایی در قسمتی از فضای 
سبز خیابان 20 متری امام حسین قم جان خود را از دست داد.این حادثه به صورت ناگهانی 
و به علت بروز ایراد فنی در قسمت تیر روشنایی در خیابان 20 متری امام حسین خیابان 
مفتح جنوبی کوچه 4 و در منطقه 4 شهرداری قم به وقوع پیوست.پیش از این نیز در 5 
تیر ماه 1393 در یکی از بوستان های کوچک، ما بین میدان روح ا... قم و مسجد سلماسی 
دختر 4 ساله ای که به همراه خانواده به یکی از بوستان های نزدیک خانه خود رفته بود، به 

علت برق گرفتگی توسط تیر چراغ برق داخل بوستان، جان خود را از دست داد.

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:

در جامعه ای  که خیانت رواج یابد 
جنایت نیز رواج می یابد 

عضو هیئت علمی جامعةالمصطفی العالمیه با اشاره به اینکه باید از اختلاط 
بین زن و مرد در بیمارستان ها، شرکت ها و ادارات جلوگیری شود گفت: علما 
فرمودند که دانشگاه ها را تفکیک کنید و کارهایی صورت گرفت ولی دولت سابق 

مخالفت کرد و این فرمایش علما محقق نشد.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی ظهر دیروز در جمع نمازگزاران حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( با بیان اینکه خانواده امانت بوده و زن و شوهر امانت مشترک هستند 
و لباس و پوشش همدیگر هستند بیان کرد: کانون خانواده باید گرم بوده و اگر خیانت 
در یک خانواده باشد فرقی هم ندارد خیانت دیداری، گفتاری و یا موبایلی، کانون خانواده 
متزلزل می شود. وی با اشاره به مسائلی که برکت را از خانه ها می برد بیان کرد: اگر در 
جامعه ای خیانت رواج یابد جنایت نیز رواج می یابد. عضو هیئت علمی جامعة المصطفی 
العالمیه با اشاره به مواردی که موجب تقویت کانون خانواده می شود بیان کرد: جوانان باید 
همسری انتخاب کنند که مطلوب بوده و هم کفو باشند، نه اینکه دو سال دیگر از انتخاب 
خود پشیمان شوند. وی با اشاره به اینکه باید در ازدواج و انتخاب شریک زندگی دقت نظر 
صورت گیرد بیان کرد: باید افق مذهب، شهر و منطقه زوج به یکدیگر نزدیک باشد و یکی از 
عواملی که خیانت را پایین می آورد انتخاب فرد هم کفو است. رفیعی با اشاره به اینکه ارتباط 
با نامحرم بنیان خانواده را متزلزل می کند اظهار کرد:  امیرالمومنین تاکید می کنند که نباید 
اختلاط بین زن و مرد باشد و حریم ها رعایت شود. وی با اشاره به اینکه باید از اختلاط 
بین زن و مرد در بیمارستان ها، شرکت ها و ادارات جلوگیری شود افزود: علما فرمودند که 
دانشگاه ها را تفکیک کنید و کارهایی صورت گرفت ولی دولت سابق مخالفت کرد و این 
فرمایش علما محقق نشد. استاد حوزه علمیه ارضای عاطفی را از دیگر عوامل مهم در تقویت 
بنیان خانواده عنوان و اضافه کرد: نگاه زن به شوهرش عبادت است و کفاره گناهانش خواهد 
بود. وی با اشاره به اینکه زن باید اسرار شوهر خود را بپوشاند یادآور شد: زنی که راز مرد خود 
را حفظ کند در ردیف حورالعین قرار می گیرد. رفیعی با اشاره به اینکه برخی از زنان برای 
جلب توجه شوهرانشان متوسل به سحر و جادو می شوند گفت: این افراد مورد لعن خداوند 
و ملائکه قرار می گیرند چرا که ممکن است مسیر طبیعی جامعه را تغییر داده است. عضو 
هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیه با اشاره به اینکه باید وقتی را به خانواده اختصاص 
داد افزود: پیامبر گرامی اسلام فرمودند اینکه مردی پیش همسرش بنشیند و با او صحبت 
کند از اعتکاف در مسجد النبی اجر بیشتری دارد. وی با اشاره به اینکه پیامبر با مردانی که 
به خانواده توجه نداشتند برخورد تندی داشتند ادامه داد: رسول خداوند به اصحاب خود 
فرمودند مردهای شر آنهایی هستند که تهمت می زند، بی مبالات بوده، فحاشی کرده و به 

خانواده توجه نمی کنند.
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اخبار
معاون فرهنگی دادگستری قم: 

باید از تولید مجرم و متخلف 
در جامعه جلوگیری کنیم 

معاون فرهنگی دادگستری قم با اشاره به اهمیت برنامه ریزی برای پرکردن 
اوقات فراغت جوانان و لزوم نظارت بر فعالیتهای آنان گفت: باید اوقات فراغت 
جوانان به نحو صحیح پر شود و همچنین والدین برحضور فرزندانشان در فضای 

مجازی نظارت داشته باشند. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام مجید یزدی درگفت وگو با خبرنگاران به مناسبت هفته 
قوه قضاییه در سالن اجتماعات دادگستری قم، افزود: پیشگیری مقدم بر درمان است و 
علاوه بر اینکه یک اصل عقلی است، بر اساس آیات و روایات یک اصل نقلی نیز محسوب 
می شود و همچنین در قانون به این مساله توجه شده است.وی با تاکید بر پیشگیری از 
وقوع جرم ، تخلف و ناهنجاریهای اجتماعی ادامه داد: برخی از ناهنجاریهای اجتماعی مانند؛ 

تکدی گری، اعتیاد و کارتن خوابی می توانند زمینه ساز جرم و تخلف در جامعه شوند. 
وی خاطرنشان کرد: راس مثلث پیشگیری؛ مجرم و متخلف است که باید از تولید 
مجرم و متخلف در جامعه جلوگیری کنیم و نیز مجرمان حاضر را اصلاح نماییم. معاون 
فرهنگی دادگستری استان قم افزود: راس دیگر این مثلث قربانیان جرم و تخلف هستند که 
با فرهنگ سازی در خانواده ها و ارتقای آگاهی جامعه باید تلاش و کوشش کنیم تا افراد 
قربانی مجرمان و متخلفان نشوند.یزدی راس دیگر این مثلث را محیط دانست و تاکید کرد: 
باید کاری کنیم که پیرامون شخص اصلاح شود و امکاناتی نباشد که او را به سمت جرم و 
خلاف بکشاند از اینرو باید اوقات فراغت جوانان به نحو صحیح پر شود و همچنین والدین بر 
حضور فرزندانشان در فضای مجازی نظارت داشته باشند. معاون فرهنگی دادگستری استان 
قم با تاکید و توصیه بر سالم نگهداشتن محیط پیرامون فرد، خاطرنشان کرد: اصلاح این سه 
ضلع مثلث موجب کاهش آسیب های اجتماعی می شود. وی با بیان اینکه از گناه هم باید 
جلوگیری کنیم چون گناه هم می تواند منشا بسیاری از جرایم باشد، اظهار کرد: مهمترین 
اصل درمساله پیشگیری توجه به نماز است چرا که کسی که به سمت نماز برود از سایر 
منکرات دور می ماند از اینرو توجه ویژه ای به فرهنگ اقامه نماز داریم. یزدی، ساماندهی و 
توسعه منابع انسانی، تقویت اطلاع رسانی و آگاهی بخشی عمومی، استفاده فراگیر از ظرفیت 
های مردمی، ارتقای سطح سلامت اجتماعی و فعالیت های فرهنگی، ارتقای آگاهی جامعه، 
ارتقای کارایی و اثربخشی اقدامات پیشگیرانه و گسترش فرهنگ بهره گیری از وکالت را 

ازجمله اهداف و سیاست های این معاونت برشمرد. 

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

توقف بیش از حد اتوبوس ها 
در ایستگاه های غیرمجاز است

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: توقف اتوبوس ها بیش از 
زمان سوار و پیاده کردن مسافران اتوبوس در طول مسیر غیرمجاز است.

سعید امرا...ی با اشاره به فعالیت ناوگان اتوبوسرانی اظهار کرد: توسعه کمی و کیفی 
ناوگان از جمله موضوعاتی است که همواره در نظر گرفته می شود که در این زمینه دستیابی 
به اتوبوسرانی با کیفیت دنبال می شود. وی خاطرنشان کرد: شهردار قم و دست اندرکاران 
حوزه حمل و نقل بر این امر تاکید دارند که علاوه بر افزایش کمی ناوگان در زمینه افزایش 
کیفی آن فعالیت هایی داشته باشند. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره 
به افزایش خدمت رسانی به ناوگان اتوبوسرانی گفت: در این حوزه مباحث هوشمندسازی 
تکمیل می شود و خدمت رسانی با ساماندهی خطوط افزایش پیدا می کند. وی عنوان کرد: 
با توجه به افزایش استقبال متقاضیان در استفاده از اتوبوس، 13 دستگاه اتوبوس و پنج 
دستگاه مینی بوس به ناوگان اضافه شدند، البته بازسازی 6 دستگاه اتوبوس نیز در دستور 
کار است. امرا...ی یادآور شد:  303 دستگاه اتوبوس و 138 دستگاه مینی بوس در شهر قم 
فعالیت دارند که برای جا به جایی همشهریان اقدام می کنند. وی با اشاره به توسعه و تکمیل 
شبکه حمل و نقل عمومی گفت: مطالعات مربوط به توسعه حمل و نقل عمومی این بخش 
در حال انجام است، تاکنون خروجی و نتایج این مطالعات از سوی همشهریان استقبال شده 
است. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از واگذاری ناوگان اتوبوسرانی به بخش 
خصوصی خبر داد و افزود: از ظرفیت بخش خصوصی برای توسعه ناوگان حمل و نقل 

عمومی استفاده شده و در این زمینه اقدامات در خور توجهی انجام شده است.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر توسعه کمی خطوط و سامانه اتوبوس تندرو، در زمینه 
پشتیبانی و ارائه خدمات الکترونیکی و هوشمندسازی اقدام می شود. امرا...ی با اشاره به 
اهمیت کاهش ترافیک گفت: توسعه شبکه ناوگان حمل و نقل عمومی در کاهش ترافیک 
سطح شهر موثر است، زیرا شهروندان استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی را جایگزین 
خودروهای شخصی کرده و به این ترتیب میزان ترافیک کاهش پیدا می کند. وی با اشاره 
به فعالیت پنج خط سامانه اتوبوس تندرو گفت: مسیر یک از ترمینال آغاز شده و با عبور 
از خیابان امام در نهایت به بلوار شهید کبیری منتهی می شود، مسیر دو شهرک فرهنگیان 
به میدان جوان، مسیر سه میدان نبوت به بلوار شهید محلاتی، مسیر چهار میدان نبوت 
به  بلوار غدیر و پردیسان)پایانه شهروند( و خط شماره پنج در مسیر شهرک کامکار به 
پردیسان)پایانه شهروند( فعالیت دارد. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان 
اینکه توقف بیش از زمان سوار و پیاده کردن مسافران اتوبوس در طول مسیر غیرمجاز است، 
عنوان کرد: رانندگان نباید در ایستگاه های داخل شهری توقف غیرمجاز داشته باشند و تنها 

باید در مکان هایی که در ابتدا و انتهای مسیر تعبیه شده، توقف کنند.

در ماه مبارک  رمضان صورت می گیرد،

برگزاری برنامه های مختلف قرآنی برای 
دو هزارمددجوی کمیته امداد قم

مدیرامور فرهنگی و آموزشی کمیته امداد امام خمینی)ره( قم از برگزاری 
برنامه های مختلف قرآنی برای خانواده های تحت پوشش کمیته امداد درماه 

مبارک رمضان خبر داد.
به گزارش اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم، 
عباس جوشقانیان، با بیان اینکه معاونت فرهنگی کمیته امداد قم برنامه های مختلفی را در 
طول سال پیش بینی می کند، اظهار کرد: این برنامه ها دارای رویکرد آموزشی، پرورشی و 
در قالب کمک هزینه تحصیلی است. وی با بیان اینکه در ایام ماه مبارک رمضان و تابستان 
برنامه های مختلفی به ویژه در راستای غنی سازی اوقات فراغت خانواده های تحت پوشش 
پیش بینی شده است، عنوان کرد: برای این منظور مراکز و کانون هایی در نظر گرفته شده 
که در آنها دوره های مختلفی آموزش کامپیوتر، آموزش زبان، آموزش خیاطی، دوره های 

معرفتی و تربیتی و قرآنی برنامه های مختلف ورزشی و فرهنگی اجرا می شود. 
وی تصریح کرد: سال گذشته 100 نفر از مددجویان کمیته امداد قم موفق به اخذ 

مدرک روخوانی، روانخوانی و تجوید از سازمان تبلیغات اسلامی شدند.
جوشقانیان ادامه داد: همچنین طی ماه رمضان سال گذشته 28 نفر از مادران موفق به 

حفظ  جزء  30و 22 دانش آموز نیز از یک جزء  تا 5 جزء را حفظ کردند.
وی تصریح کرد: کلیه دوره های آموزشی برای خانواده ها و مددجویان به صورت رایگان 

برگزار می شود و مددجویان هیچ هزینه ای را بابت دوره ها پرداخت نمی کنند.

»بوی بودنت نباشد« به جشنواره »بینش« 
منچستر رسید

به بخش  دفاع مقدس،  با موضوع  نباشد«  بودنت  »بوی  داستانی  فیلم   
Insight Curation Scheme جشنواره بین المللی فیلم »بینش« منچستر 

انگلستان راه پیدا کرد. 
به گزارش روابط عمومی حوزه هنری انقلاب اسلامی استان قم، فیلم داستانی »بوی 
بودنت نباشد« به نویسندگی و کارگردانی سیف ا... یزدانی و تهیه کنندگی حوزه هنری 
انقلاب اسلامی استان قم به بخش Insight Curation Scheme جشنواره بین المللی 
فیلم »بینش« منچستر انگلستان راه پیدا کرد. جشنواره بین المللی فیلم »بینش« منچستر، 
به صورت دوسالانه و با هدف نمایش و گسترش فیلم های با موضوع ایمان و باور برگزار 
می شود. داستانی »بوی بودنت نباشد« پیش از این موفق به دریافت عنوان بهترین فیلم 
کوتاه داستانی دوازدهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت و برگزیده 4 بخش دومین 
جشنواره فیلم کوتاه بسیج شده بود. در این فیلم کوتاه که موضوع دفاع مقدسی دارد، حمیده 
عمویی ، مرتضی جلالی، علی مقدم و زهرا اکبری به ایفای نقش پرداخته اند. از دیگر عوامل 
این فیلم می توان به داود رجبی تصویر بردار، عادل افتخاری تدوینگر و صداگذار و حبیب 

محمدی صدابردار اشاره نمود.

دو انتصاب جدید در استانداری قم 
طی احکام جداگانه ای از سوی استاندار قم مرتضي رحمان نیاي به سمت 
مدیر کل دفتر فني استانداري  و حسین خدمتي  به سمت مدیر کل جدید امور 

روستایي و شوراهاي استانداري منصوب شدند.
در حکم حجت الاسلام و المسلمین صالحي منش استاندار قم  خطاب به رحمان نیاي 
آمده است:با توجه به تعهد، تجربه و تخصص جنابعالي و با به پیشنهاد معاون محترم امور 
عمراني به موجب این حکم به سمت مدیر کل دفتر فني استانداري منصوب مي شوید.

امید است با اتکال به خداوند متعال، همکاري و همدلي همکاران و بهره گیري از توان، 
تجربه و تخصص خود و فرصتها و هماهنگي با معاونت امور عمراني در پیشبرد اهداف نظام 
مقدس جمهوري اسلامي و خدمت به مردم متدین و شریف استان قم موفق و موید باشید.  
همچنین در حکم حجت الاسلام و المسلمین صالحي منش استاندار قم  خطاب به حسین 
خدمتي آمده است :با توجه به تعهد و تجارب ارزنده جنابعالي، به موجب این ابلاغ بعنوان 
مدیر کل امور روستایي و شوراها منصوب مي شوید.امید است با استعانت از خداوند متعال 
و عنایت خاصه حضرت ولي عصر)عج( و منویات مقام معظم رهبري و سیاست هاي دولت 
تدبیر و امید، با بهره گیري از فرصت ها و توانمندیها در خدمت به نظام مقدس جمهوري 

اسلامي و مردم متدین و شریف استان قم موفق و موید باشید.

معاون شهردار قم با اشاره به تشکیل شناسنامه ایمنی بوستان ها در شهرداری 
قم گفت: با کمک معاونت امور زیربنایی، این شناسنامه تکمیل شده است.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اینکه عدم وجود 
برنامه استراتژیک و ساختار سازمانی مدون در مورد مقوله مهم ایمنی در مدیریت شهری در 
برخی شهرداری های سطح کشور وجود دارد  اظهار کرد: رعایت اصول ایمنی باید در همه 

پروژه های عمرانی و شهری در مرحله طراحی، ایجاد، توسعه و نگهداری لحاظ شود.
معاون شهرداری قم با اشاره به اینکه تخصیص بودجه و اعتبارات در این زمینه وجود ندارد 
افزود: در گود برداری، حفاری ها، مبلمان شهری و تاسیسات، بخش های دیگری است که باید 

اقدامات به صورت پیشگیرانه انجام شود.
وی با بیان اینکه مدیریت شهری قم در 18 مناسبت شهری و مذهبی خدمات زیادی را به 
شهروندان ارائه می دهد افزود: ده ها پروژه عمرانی و حمل و نقل و ترافیک سالانه در قم افتتاح 

می شود اما بروز این گونه حوادث سرمایه اجتماعی شهرداری را مخدوش می کند.
اصفهانیان مقدم با بیان اینکه به همین دلیل برنامه هایی توسط شهرداری تدوین شد و در 
حال انجام است گفت: در سال گذشته کمیته ایمنی با محوریت شهرداران مناطق در دستور 

کار مناطق هشت گانه قرار گرفت که عوامل آتش نشانی هم ملزم به عضویت در این کمیته ها 
بودند. معاون شهردار قم با اشاره به اینکه در ارتباط با ایمن سازی پایه های روشنایی چه کوتاه 
و چه بلند دو هزار و 500 ایمن سازی در بوستان های مناطق داشته ایم افزود: ایمن سازی 

برج های نوری نیز در سال جدید در دستور کار قرار داشته است.
وی با بیان اینکه نصب برج نوری و تابلو برق در 43 مورد انجام شده است گفت: نصب 
برچسب های ایمنی و هشداردهنده در زمینه خطر برق گرفتگی هفت هزار و 205 مورد در 

سطح بوستان ها و پارک ها انجام شده است.
اصفهانیان مقدم با بیان اینکه هفت هزار و 267 متر مربع نصب کف پوش زمین های ورزشی 
کودکان در سال گذشته صورت گرفته است خاطرنشان کرد: نصب کنتور برق و ایمن سازی 

بوستان ها نیز در سال 93 انجام شده است.
معاون شهردار قم تصریح کرد: با توجه به نبود ساختار سازمانی مدون، اقدامی مقطعی 

انجام شد و از پرسنل شهرداری 30 نفر دوره آموزشی برق دیده اند.
وی با اشاره به تشکیل شناسنامه ایمنی بوستان ها در شهرداری قم اظهار کرد: با کمک 

معاونت امور زیربنایی، این شناسنامه تکمیل شده است.

رئیس انجمن خوشنویسان استان قم از عضویت بیش از 250 نفر در این انجمن 
خبر داد.

علیرضا بخشی با اشاره به اینکه 60 سال از فعالیت انجمن خوشنویسان می گذرد، اظهار 
کرد: انجمن خوشنویسان تنها مجموع سازمان یافته است که بیش از 22 شعبه در داخل و 

خارج از کشور دارد.
ی افزود: انجمن خوشنویسان استان قم با 35 سال سابقه دارای 40 عضو فوق ممتاز، 200 

عضو ممتاز، 10 عضو دارای مدرک استادی است.
رئیس انجمن خوشنویسان استان قم با اشاره به آموزش های ارائه شده از سوی این انجمن، 
گفت: فعالیت اصلی این انجمن آموزش چهار نوع خط نستعلیق، شکسته نستعلیق، نسخ و 

ثلث است.
بخشی تصریح کرد: علاقمندان برای شرکت در کلاس های آموزشی انجمن خوشنویسان 
استان قم باید در دوره مقدماتی، متوسط، ممتاز، فوق ممتاز شرکت کنند که دوره اصلی به 

مدت چهار سال برگزار می شود و پس از پایان هر دوره مدرک آن دوره را دریافت می کنند.

این مسئول با اشاره به دوره های آموزشی این انجمن گفت: یک بار در طول سال 
تحصیلی کلاس های آموزشی برگزار می شود که در این دوره هفته ای یک بار کلاس ها 
برگزار می شود و در دوره تابستانی به دلیل کمبود وقت دو بار در هفته جلسات آموزشی 

برگزار می شود.
رئیس انجمن خوشنویسان استان قم با اشاره به اینکه برنامه های این انجمن گفت: برگزاری 
مسابقه نسیم مهر میان 6 هزار نفر از دانش آموزان، برگزاری کارگاه های خوشنویسی، برگزاری 

جلسات خوشنویسی از جمله فعالیت های انجمن خوشنویسان استان قم است.
انجمن  تا  است  اعتبار سبب شده  کمبود  در حال حاضر  کرد:  خاطرنشان  بخشی 
خوشنویسان یک مکان مشخص نداشته باشد و از سوی دیگر انجمن با کمبود تجهیزات 

آموزشی مواجه است.
وی بیان کرد: از آنجایی که خوشنویسان قمی در خط نسخ و ثلث همیشه حرف نخست 
را می زنند در تمام جشنواره های کشوری به طور قطع خوشنویسان قمی رتبه های یک تا سه 

را کسب می کنند.

شهردار منطقه 5  قم از ممنوعیت 
خرید و فروش  زمین های بدون تفکیک 
قانونی و اراضی کشاورزی  محدوده در 

اطراف مسجد مقدس جمکران خبرداد.
احمد ترکمن  با اعلام این خبر اظهارداشت 
: متاسفانه مدتی است که اشخاصی در محدوده 
به  اقدام  جمکران  مقدس  مسجد  اطراف 
تفکیک غیر قانونی زمین ها و اراضی کشاورزی 
نموده اند، با عنایت به مفاد قانون حفظ کاربری 
اراضی زراعی و باغ ها تغییر کاربری و فروش 
اراضی فاقد کاربری و مسکونی و اراضی حریم 
شهری غیر قانونی بوده و قابل پیگیرد قضایی 

می باشند. 
ترکمن با اشاره به این که خرید و فروش 

اراضی که خارج از محدوده و در حریم شهر قرار دارند و 
فاقد کاربری می باشند غیر قانونی بوده و صدور مجوز برای 
آن امکان پذیر نمی باشد و صدور هر گونه مجوز از جمله 
واگذاری انشعابات منوط به اخذ مجوزات قانونی می باشد . 

شهروندان قبل از خرید زمین وضعیت آن را 
از شهرداری استعلام کنند

وی با ابراز تاسف از اقدام برخی افراد سودجو و فرصت 
طلب با انگیزه دلالی در خصوص تفکیک غیر قانونی اراضی 
زراعی از جمله زمین های اطراف مسجد مقدس جمکران 

تصریح کرد: از شهروندان گرامی خواستاریم از 
خرید و فروش این اراضی که به صورت غیر  
قانونی و بدون رعایت نصاب، تفکیک کرده 
از  آن  خرید  از  قبل  و  نمایند  اند خودداری 
شهرداری در خصوص وضعیت ملک استعلام 
نمایند . ترکمن در خصوص ارزش افزوده این 
زمین ها  خاطرنشان کرد : این زمین ها فقط 
قابلیت زراعی دارند و پس از گذشت زمان هیچ 
گونه ارزش افزوده ای نخواهند داشت لذا برای 
سرمایه گذاری و برنامه ریزی بلند مدت نیز 
مناسب نمی باشد و از طرفی به علت عدم 
اخذ مجوزات قانون فاقد هرگونه سند یا مدرک 
معتبر مالکیت می باشند.شهردار منطقه 5 از 
مردم خواست قبل از خرید زمین با مراجعه به 
شهرداری و استعلام نسبت به وضعیت داخل محدوده بودن 
، وضعیت توافقات و همچنین شبکه معابر مطلع شوند و با 
اطلاع به نزدیکان و خانواده خود جلوی سوءاستفاده احتمالی 

افراد سودجو را بگیرند.

رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح 
استان قم از کاهش ورودی پرونده های 
و  نظامی  نیروهای  و  مسلح  نیروهای 
انتظامی به این سازمان در سال جاری 

نسبت به سال گذشته خبر داد. 
حسین صیدی روز سه شنبه در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: رسیدگی به پرونده 
به  قم نسبت  نیروهای مسلح  های قضایی 
سال گذشته 30 درصد افزایش یافته است. 
وی افزود: در استان قم به علت کاهش پرونده 
ها رسیدگی به پرونده های بازداشتی به روز 
صورت می گیرد.وی در ادامه با اشاره به برنامه 
های این سازمان در کاهش وقوع جرم بیان 

داشت: کل قضات استان قم بسیج شده اند تا به نیروهای 
مسلح مسائل حقوقی و قضایی را آموزش دهند تا شاهد 
کاهش جرایم شویم چراکه بسیاری از جرایم از عدم آگاهی 

نسبت به قوانین صورت می گیرد.
رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح استان قم افزود: 
در حال حاضر شش قاضی به پرونده های نیروهای مسلح 
رسیدگی می کنند که از این تعداد سه قاضی در دادسرا و 
سه قاضی در دادگستری استان مشغول به فعالیت هستند.

وی با بیان اینکه سازمان قضایی نیروهای مسلح در اجرای 

اصل 172 قانون اساسی تشکیل شده است گفت: وظیفه 
این سازمان رسیدگی به جرایم نیروهای مسلح، نظامی و 
دادرسی  آیین  قانون  اجرای  افزود:  است.صیدی  انتظامی 
باعث  قضایی  دستگاه  کل  در   1392 مصوب  کیفری 
تحول چشمگیری شده است چراکه این قانون با مجموعه 
مقرراتی برای کشف جرم، تعقیب متهم، تحقیقات مقدماتی، 
میانجیگری، صلح میان طرفین، نحوه رسیدگی، صدور رای، 
طرق اعتراض به آراء، اجرای آراء، تعیین وظایف و اختیارات 
مقامات قضائی و ضابطان دادگستری و رعایت حقوق متهم، 

بزهدیده و جامعه دارای نوآوری های بسیاری 
است.

وی با اشاره به محدودیت های قانونی در 
فراری  سربازان  و  غائب  مشمولان  خصوص 
گفت: افرادی که به سن 18 سال تمام رسیده 
و یا افرادی که بدون اتمام خدمت سربازی از 
سربازی فرار کرده اند هشت محرومیت از جمله 
عدم دریافت گواهینامه رانندگی، عدم کاندیدا 
اصل  تحویل  عدم  وام،  دریافت  عدم  شدن، 
گواهینامه تحصیلی، عدم صدور پروانه کسب، 
عدم دریافت مستمری و اشتغال در سازمان 

های دولتی می شوند.
قضایی  سازمان  رییس  ایرنا،  گزارش  به 
همچنین  افزود:  قم  استان  مسلح  نیروهای 
در  فراری  سربازان  و  غائب  مشمولان  برای  که  کسانی 
موسسات دولتی و یا وابسته به دولت اشتغالزایی ایجاد کنند 
به محاکم قضایی ارجاع داده می شوند تا جریمه پرداخت 
کنند.صیدی ادامه داد: در صورتی که مشمولان غائب و 
سربازان فراری خودشان را معرفی کنند از تخفیفات ویژه ای 
برخوردار می شوند در غیر این صورت تحت تعقیب نیروهای 
قرار می گیرند و در صورت مشاهده  نظامی  و  انتظامی 

دستگیر و به محاکم قضایی تحویل داده خواهند شد.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خبر داد

تشکیل شناسنامه ایمنی بوستان  ها و فضاهای سبز قم

رئیس انجمن خوشنویسان استان:

انجمن خوشنویسان قم با کمبود تجهیزات مواجه است

شهردار منطقه 5 قم خبرداد:

ممنوعیت خرید و فروش زمین های بدون تفکیک در اطراف جمکران  

رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح  استان قم تاکید کرد: 

سربازانفراریتحتتعقیب

قم   استاندار  عمراني  امور  معاون 
گفت :  برای رسیدن به نقطه مطلوب 
و تأمین نیازهاي معلولان  برای مناسب 
سازي فضاهای شهری برای تردد  آنها  

نیاز به ردیف اعتبارات مستقل داریم .
مهندس جواد دلاوري دراولین جلسه 
کمیته مناسب سازي  فضای شهری برای 
معلولان اظهار داشت: با توجه به اقدامات و 
فعالیت هایي که همه دستگاههاي اجرایي و 
بانکها در موضوع مناسب سازي داشته اند 

استان قم رتبه مناسبي را در بین استانهاي 
کشورکسب کرده اما تا رسیدن به نقطه 
مطلوب و تأمین نیازهاي این عزیزان براي 
زیادي  فاصله  آسان  نقل  و  و حمل  تردد 

داریم.
وي افزود: موضوع مناسب سازي باید 
و  باشد  دستگاهها  مدیران  همه  دغدغه 
مصوبات این کمیته براي همه دستگاهها 

لازم الاجراست.
رئیس  و  استاندار  عمراني  امور  معاون 

به  اشاره  با  استان  سازي  مناسب  کمیته 
 ، امر  این  براي  استاني  اعتبارات  کمبود 
خواستار پیگیري سازمان بهزیستي کشور 
براي اختصاص اعتبارات براي مناسب سازي 
اماکن، معابر و مکانهاي عمومي شد و گفت: 
باید ردیف مستقلي از اعتبارات ملي براي 
مناسب سازي در نظر گرفته شود تا بتوانیم 
تردد  براي  شده  سازي  مناسب  محیطي 
جانبازان، معلولین، سالمندان و کودکان و 

افراد کم توان ایجاد نمائیم.

وي در پایان سخنان خود با تأکید بر 
در  سازي  مناسب  موضوع  نمودن  لحاظ 
لازم  کرد:  بیان  جدید  پروژه هاي  طراحي 
است در طراحي پروژه هاي جدید موضوع 
و  اماکن  و  شود  لحاظ  سازي  مناسب 
محیط هاي قدیمي نیز با تزریق اعتبارات 
و با اولویت محیط هاي پرتردد انجام شود.  
در این جلسه مدیران دستگاههاي اجرایي 
و نمایندگان انجمن هاي جامعه معلولین 

استان  حضور داشتند.

معاون امور عمراني استاندار قم : 

مناسب سازي فضاهای شهری برای معلولان اعتبارات مستقل می خواهد 

با حافظه تاریخی مان 
چه کنیم؟

جایی نوشته بود »آمار دروغ نمی گوید، دروغگویان آمار 
سازی می کنند.« بر این اساس خیلی ساده می توان اعداد 
را به بازی گرفت تا در نهایت نتیجه ای حاصل شود که 

خواست »دل« است و پشتوانه علمی ندارد. هر اندازه  اعداد به بازی گرفته شده که ماهیت 
تحلیلی درستی نداشته باشند با معیشت و رفاه مردم ارتباط بیشتری داشته باشد به همان 
میزان مصیبت داستان دو چندان خواهد شد. اتفاقی که ظرف سال های گذشته به دفعات 
مطرح شد و بسیاری از شهروندان ندای گلایه سر دادند که این آمارهای بهبود یافته که 
توسط مسئولان دولتی سابق طرح شد چندان با واقعیت ها همخوانی ندارد چرا که از سایه 

این بهبود  بر کیفیت زندگی شان خبری احساس نکردند.
همین موضوع سبب شد که کم کم بسیاری اعتمادشان را به »آمار« و هر آنچه در این 
مقوله منتشر شد از دست دادند و »علم آمار« را در اندازه یک رشته دانشگاهی که شاید به 

واسطه قبولی اجباری فرزندان شان رقم خورده بود، پذیرفتند.
غافل از اینکه آمار و تحلیل هایی که به واسطه آن صورت می گیرد تا اندازه زیادی 
می تواند به عنوان یک نقشه راه باشد و قدرت تصمیم گیری و برنامه ریزی را بالا ببرد. 
شاید همین ذهنیت شکل گرفته به واسطه انتشار آمارهای غیر قابل باور در گذشته سبب 
شد بسیاری از شهروندان آمار کاهش تورم در دولت یازدهم را نپذیرند و آن را غیر واقعی 
بدانند تا در نهایت حسن روحانی در آخرین نشست خبری خود مجبور شود به صراحت 
بگوید که معنای کاهش نرخ رشد تورم، »ارزانی« نیست و وقتی گفته می شود نرخ رشد 
تورم کاهش یافته یعنی ماشینی که با سرعت 40 کیلومتر در حرکت بوده به سرعت 15 

کیلومتر رسیده است.
به نظر می رسد هرچه دولت تلاش می کند تا با ارائه آمار درست از یک سری واقعیت 
ها اطلاع رسانی کند تا بر اساس آن بتوان مسیر پیش رو را درست تعیین کرد به همان 
میزان منتقدان دولت تلاش می کنند با دستکاری آمار افکار عمومی را به سوی دیگری 

سوق دهند.
یک نمونه تازه و داغ آن همین اختلاف آماری است که بر سر واردات 720 میلیارد 
دلاری در دولت گذشته مطرح شده است. بر این اساس دولت اعلام کرده که در ظرف 
هشت سال دولت گذشته حدود 720 میلیارد دلار صرف واردات شده و این به معنای هدر 
رفت منابع ارزی است که می شد آنها را در داخل نگه داری کرد و اقتصادی مستحکم 
ساخت. در مقابل این اظهار نظر منتقدان دولت تلاش می کنند که این رقم را غیر قابل 
واقعی جلوه دهند و به نظر می رسد در این راستا از هر تکنیک آماری برای داغ تر شدن 
موضوع نیز بهره می برند به طوریکه اخیرا اعلام شد: »براساس گزارش مرکز آمار از ارزش 
ریالی آمار بازرگانی خارجی ایران، واردات کشورمان در 2 سال اول دولت یازدهم معادل 4 

سال دولت دهم بوده است. «
در نگاه اول این خبر حکایت از فاجعه ای دارد که اقتصاد ایران با آن در دولت یازدهم 
دست و پنجه نرم می کند اما با کمی تامل می توان دریافت این هم از همان آمارسازی 
هایی است که صرفا حرارت قصه را بیشتر می کند چرا که دولت محمود احمدی نژاد در 
آن زمان با ارز حدود 1000 تومان واردات انجام داد و بعدها دولت را با نرخ ارزی معادل 

3400 تومان تحویل حسن روحانی داد.
حالا همین بر هم زدگی اقتصادی در دولت گذشته و نابسامان کردن وضعیت اقتصادی 
این بهانه را به دست منتقدان دولت داده که بنویسند ارزش ریالی واردات در دو سال دولت 
یازدهم معادل 4 سال دولت دهم بوده است. گویا فراموش کرده اند چه کسی قیمت ارز را 
به این میزان رسانده است تا دولت یازدهم بر اساس آن واردات انجام دهد. وقتی قیمت ارز 
حدودا سه برابر افزایش پیدا کرده است چندان جای تعجب ندارد که ارزش ریالی واردات 
نیز حدود 4 برابر شده باشد. بنابراین در نهایت آمار ها همینگونه که به بازی گرفته می 
شوند، همینطور هم واقعیت خودشان را پیدا می کنند؛ فقط این سوال باقی می ماند که با 

حافظه تاریخی مان چه کنیم؟

محمد هیراد حاتمی

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس استان قم از احداث 24 فضای 
با  قم  در  جدید  پرورشی  و  آموزشی 

اعتبارات دولتی خبر داد.
اهمیت  به  اشاره  با  پورگلیان  محسن 
خدمت در نظام آموزش و پرورش اظهار 
کرد: آموزش و پرورش از جمله نهادهایی 
بزرگی  افتخار  آن  در  خدمت  که  است 

محسوب می شود.
به گزارش فارس، وی خاطرنشان کرد: 
پس از گذشت دو سال از دولت تدبیر و امید 
اقداماتی از سوی اداره کل نوسازی مدارس 
در زمینه تخریب و بازسازی مدارس فرسوده 

صورت گرفته است.
تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل 
مدارس استان قم با اشاره به مقاوم سازی 
مدارس گفت: مقاوم سازی مدارس از جمله 
است  مدارس  نوسازی  اداره کل  اقدامات 
تا مدارس در برابر زلزله مقاوم شوند، البته 

احداث مدارس در مناطق و محلات جدید 
صورت می گیرد.

وی یادآور شد: احداث فضاهای ورزشی 
مناطق  در  و سالن ورزشی  استخر  مانند 
مختلف شهری و استانداردسازی گرمایش  
بخش  می شود،  انجام  اداره  این  سوی  از 
عمده ای از مدارس با استفاده از سیستم 
حرارت مرکزی، پکیج و بخاری های تابشی 

استانداردسازی شده اند.
پورگلیان با بیان اینکه تعمیر مدارس با 
همکاری و همیاری ادارات آموزش و پرورش 
نواحی و مناطق پیگیری می شود، گفت: به 
همین منظور تجهیزات مدارس خریداری 
،اداری،  انواع تجهیزات کلاسی  به  شده و 

الکترونیکی و . . . تجهیز می  شوند.
وی با اشاره به احداث فضاهای آموزشی 
گفت:  24  دولتی  اعتبارات  با  پرورشی  و 
فضای آموزشی و پرورشی جدید در قالب 
216 کلاس درس با زیر بنای 48 هزار و 

180 متر مربع در دولت تدبیر و امید احداث 
شده است.

بر  بالغ  اعتباری  کرد:  خاطرنشان  وی 
از محل  ریال  میلیون  و 490  هزار   312
اعتبارات استانی، سازمان ملل، سازمان ملی 
زمین و مسکن و سفر مقام معظم رهبری به 
استان قم برای احداث این فضاها اختصاص 

پیدا کرده است.
تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل 
آموزشی  فضاهای  به  قم  استان  مدارس 
دولتی  اعتبارات  محل  از  شده  احداث 
اشاره کرد و گفت: مرکز آموزش و اصلاح 
مجموعه  باغچه بان،  یادگیری  اختلالات 
ورزشی پیامبر اعظم)ص(، دبیرستان دوره 
اول فرهیختگان و دبستان شهید حمید 
صادقی از جمله فضاهای آموزشی احداث 

شده است.
شهید  دبیرستان  شد:  یادآور  وی 
هسته ای شهریاری، استخر کانون پرورشی 

مریم، دبستان شهیدان شعبانزاده، دبیرستان 
سرافرازان جانباز، دبیرستان شهید فخاری و 
دبستان پیامبر اعظم)ص( از مدارس دیگر 

احداث شده است.
پورگلیان مدرسه راهنمایی شهید حمید 
ملاصدرا،  منظوره  چند  سالن  صادقی، 
مدرسه راهنمایی آیت ا... بهاء الدینی، مدرسه 
استثنایی طلوع، سالن ورزشی مدرسه 17 
شهریور و مدرسه کودکان اوتیسم و دبستان 
فرهیختگان را از فضاهای آموزشی دیگر 
احداث شده از محل اعتبارات دولتی ذکر 

کرد.
دوم  دوره  دبیرستان  کرد:  عنوان  وی 
فرهیختگان، دبیرستان ایمان، مدرسه شهید 
فهمیده، دبستان نبی اکرم)ص(، دبیرستان 
فاطمه  حضرت  کتابخانه  آوینی،  شهید 
فاطمیه  شهرک  کتابخانه  و  الزهراء)س( 
وسیله  به  شده  احداث  فضاهای  دیگر  از 

اعتبارات دولتی است.

مدیر کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان اعلام کرد

احداث 24 فضای آموزشی و پرورشی جدید در قم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,026,000یک مثقال طلا

929,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,130,000سکه بهار آزاد ی

9,145,000سکه امامی

4,580,000نیم سکه

2,520,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 4۶,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

رتبه ايران در مصرف سرانه بنزين جهان 
با وجود آنکه برخي مسئولان ایران را در ردیف پنجمین یا ششمین مصرف کننده 
بنزین در جهان عنوان مي کنند اما تازه ترین آمارها نشان مي دهد ایران با مصرف 
سرانه 123 کیلوگرم معادل نفت خام، بنزین که حدود 288 لیتر مي شود در بین 

133 کشور جهان جایگاه 35 را داراست. 
با وجود آنکه برخي مسئولان ایران را در ردیف پنجمین یا ششمین مصرف کننده بنزین در 
جهان عنوان مي کنند اما تازه ترین آمارها نشان مي دهد ایران با مصرف سرانه 123 کیلوگرم 
معادل نفت خام، بنزین که حدود 288 لیتر مي شود در بین 133 کشور جهان جایگاه 35 

را داراست.
 اگرچه مصرف بنزین در ایران نسبت به سایر کشورها خیلي بالا نیست ولي با این وجود 

هنوز از 98 کشور دیگر بیشتر بنزین مصرف مي کند.
 کشورهاي با مصرف بالاتر بنزین نسبت به ایران، کشورهایي هستند که داراي امکانات 
قوي حمل و نقل عمومي استاندارد و خودروهاي با تکنولوژي روز و کم مصرف و بعضي با 
وسعت بسیار کوچک تر از ایران هستند.   در بررسي سرانه مصرف بنزین کشورهاي آمریکا، 
کانادا، کویت، عمان، ژاپن و عربستان سعودي به ترتیب 5.19، 4.16، 3.8، 3، 1.4 و 3.22 
برابر بیشتر از ایران و ترکیه 8.52 برابر کمتر از ایران مصرف سرانه بنزین دارند.  همچنین 
ایران از نظر مصرف سرانه نفت و گاز در جهان با مصرف سالانه 221 کیلوگرم نفت خام 
یعني حدود 270 لیتر به ازاي هر نفر رتبه 47 را دارد.  این درحالي است که ایران از نظر 
وسعت، پراندگي جمعیت، تکنولوژي نامناسب وسایل حمل و نقل به خصوص جاده در بخش 
بار، نامناسب بودن وضعیت جاده اي، عدم استفاده مناسب از حمل و نقل ریلي، فاصله زیاد 
مبادي ورودي کشور تا محل مصرف کالاها، عدم مدیریت منسجم بر مجموعه حمل و نقل 
و... در جایگاه مناسبي قرار ندارد.  براساس گزارش بانک جهاني سرانه مصرف نفت گاز در 
ایران نسبت به کشورهاي ژاپن و ترکیه به ترتیب 1.26 و 1.73 برابر بوده و همین شاخص 
در عربستان، کره جنوبي، کانادا، آمریکا و کویت نسبت به ایران 2.49، 2.54، 2.26، 2.28 و 

1.72 برابر بوده است.

تخم مرغ بی مشتری ماه رمضان
 پیشرو در گرانی!

تخم مرغ که هر ساله در ایامی مانند ماه رمضان و فصل گرم سال به دلیل 
مازاد عرضه نسبت به تقاضا، با رکود و کاهش قیمت مواجه می شد، بازار 
امسالش رنگ و بوی دیگری به خود گرفته و با افزایش صادرات، در صدر 

قیمت های افزایش یافته قرار گرفته است.
از آنجاکه تقاضا برای مصرف تخم مرغ در ماه رمضان و همچنین فصل تابستان 
کاهش می یابد، قیمت آن در بازار و چنین روزهایی به دلیل مازاد عرضه بر تقاضا 
کاهش می یابد اما امسال بازار تخم مرغ در ماه رمضان و همزمان با فصل گرم، روی 
دیگرش را به مردم نشان داد و همچنان قیمت این محصول در بازار روند افزایشی را 
طی می کند؛ به گونه ای که متوسط قیمت هر شانه تخم مرغ در مغازه ها به حدود 10 

هزار تومان رسیده است.
همچنین بر اساس گزارش بانک مرکزی، تخم مرغ طی هفته گذشته )منتهی به 
29 خرداد( با 7.7 درصد افزایش نسبت به هفته قبل از آن، 22.2 درصد افزایش 
نسبت به هفته مشابه ماه گذشته و 22 درصد افزایش نسبت به هفته مشابه سال 
گذشته بیشترین افزایش قیمت را نسبت به دیگر موادغذایی و خوراکی تجربه کرده 
است و هر شانه تخم مرغ در سطح شهر از 9000 تومان تا 11 هزار و 500 تومان 

عرضه شده است.
اما این افزایش بی سابقه قیمت تخم مرغ آن هم در ماه رمضان و فصل تابستان 
ارتباطی معکوس با کاهش تقاضای مردم برای این محصول دارد که به نظر می 
رسد عامل اصلی بالا رفتن قیمت این محصول افزایش سهم تخم مرغ ایرانی در بازار 
کشورهای منطقه است، چراکه ترکیه به عنوان رقیب ایران چند ماهی است به دلیل 
شیوع آنفلوآنزا، صادراتی به کشورهای همسایه به ویژه عراق ندارد و ایران جای ترک ها 

را در بازار صادراتی تخم مرغ گرفته است.
طبق اعلام گمرک، از ابتدای سال تا کنون حدود 23 هزار تن تخم مرغ به شش 
کشور همسایه یعنی افغانستان، بحرین، تاجیکستان، ترکمنستان، عراق و عمان صادر 
شده که نسبت به همین بازه زمانی در سال گذشته با افزایش حدود دو برابری مواجه 
شده است، چراکه طی سه ماهه نخست سال گذشته نهایتا 10 هزار تن تخم مرغ در 

سبد صادرات مواد غذایی ایران وجود داشت.
جالب تر اینکه اوج رقابت تخم مرغ ایرانی با ترکیه در بازار عراق است که پس از شیوع 
آنفلوآنزا در این کشور، سهم ایران در بازار این کشور همسایه به میزان چشمگیری 
افزایش یافته است؛ به گونه ای که طی 60 روز آغازین امسال حدود 11 هزار تن تخم 
مرغ از ایران به ترکیه ارسال شده که حدود 50 درصد از کل صادرات این محصول را 

در فروردین و اردیبهشت ماه امسال شامل می شود.
گرچه شاید صادرات 23 هزار تنی برای تخم مرغ که تولید آن به حدود 900 هزار 
تن در هر سال می رسد و مازاد سالانه آن نیز بیش از 100 هزار تن است، رقمی به 
حساب نیاید اما به گفته تولیدکنندگان آنچه بیشتر از میزان افزایش صادرات تخم مرغ 
در بازار اثر می گذارد، فضای روانی است که پس از آن در بازار به وجود می آید و باعث 

می شود که تخم مرغ یک روز ارزان شود و روز دیگر گران.
از سوی دیگر اگر صادرات تخم مرغ با همین آهنگ رشد ادامه پیدا کند مشخص 
نیست در پایان امسال رکوردشکنی بی سابقه در صادرات تخم مرغ به سود منافع 
ملی، مردم و حتی تولیدکنندگان تمام شود، چرا که صادرات بیش از حد می تواند به 
تدریج کمبود عرضه نسبت به تقاضا، افزایش غیر منطقی قیمت، کاهش تقاضا برای 
خرید محصول و نهایتا ارزانی مجدد تخم مرغ و ادامه زیان مرغداران را در پی داشته 
باشد و این دور باطل حاصلی جز افزایش منافع عده ای فرصت طلب و آسیب به تولید 

ملی ندارد.
البته بر اساس تفاهم نامه امضاء شده اتحادیه سراسری مرغداران مرغ تخم گذار با 
وزارت جهاد کشاورزی، مسئولیت تامین بازار و تنظیم قیمت تخم مرغ و برنامه ریزی 
برای صادرات و صدور مجوز برای تاجران با این اتحادیه است و در این شرایط باید دید 
مسئولان تنظیم بازار می خواهند به جبران زیان گذشته مرغداران بنشینند و دست 
روی دست بگذارند تا همچنان صادرات تخم مرغ با همین شتاب ادامه یابد یا اینکه 

برای کنترل صادرات و قیمت آن در بازار داخلی تدبیر دیگری می اندیشند. 

 قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه برارزش 

افزوده دوره بهار 94 از طریق سامانه 
www.evat.ir حداکثر تا

 15 تیر ماه می باشد.
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

فرار بانک ها از پرداخت يک وام جذاب 

در حالی که در شرایط عادی هم تضمین چندانی برای پرداخت تسهیلات ۶0 
میلیونی مسکن در بانک ها وجود نداشت موضع اخیر بانک مرکزی دست آنها را 

برای عقب نشینی از پراخت این وام و حتی عدم ورود به آن بازتر می کند. 
وام 60 میلیونی مسکن که درکنار وام 40 تا 80 میلیونی صندوق پس انداز مسکن در 
اوایل امسال درشورای پول و اعتبار به تصویب رسید و با توجه به شرایط خاص برای ورود به 
وام 80 میلیونی، مقامات بانکی سایر متقاضیان وام مسکن را به این تسهیلات حواله کردند. 
اکنون به نظر می رسد که این وام هم نمی تواند به راحتی در دسترس قرار گرفته و گره 

گشای خانوارهای متقاضی خرید خانه باشد. 
وام خرید و ساخت مسکن که البته با توجه به مناطق جغرافیایی سقف متغیری بین 40 
تا 60 را در بر می گیرد جزو تسهیلات بانک مسکن قرار نگرفت و شورا تصمیم گرفت تا بعد 
از چند سال بار دیگر امکان پرداخت این تسهیلات را برای بانکهای تجاری فراهم کرده و وام 

60 میلیونی را در اولین قدم در حیطه فعالیت آنها قرار داد. 
با این حال با گذشت مدتی از ابلاغ این مصوبه خبری از ارائه این تسهیلات در بانکها 
نیست و مدیران عامل بانکها هم تاکنون نسبت به این مصوبه واکنش مثبت و رو به جلویی 
نشان نداده اند موضوعی که با توجه به شرایط فعلی بانکها خاصه در حوزه تامین منابع و توان 
تسهیلات دهی قابل پیش بینی بود. آن هم زمانی که قرار باشد بانکها 60 میلیون تومان 
منابع خود را در قالب تسهیلاتی که نیازی به سپرده گذاری قبلی نداشته و سودی حداقل 6 
تا 7 درصد کمتر از سایر وام های پرداختی آنها دارد. این در حالی است که بانکهای تجاری 
ترجیح می دهند منابع خود را صرف بخش های دیگر از جمله بخش های تولیدی و یا حتی 

فعالیت خود کرده و سودهای بالاتری اغلب بالاتر از 26 یا 27 درصد بدست آورند. 
جذابیت وام ۶0 میلیونی برای بانک ها

با وجود اینکه اعطای وام 60 میلیونی به بانکها تکلیف نشد اما به نظر می رسید حداقل 
به دلیل مصوبه شورای پول و اعتبار زا اهمیت ویژه ای بین بانکها برخودار باشد و در آینده 
با فراهم شدن زمینه پرداخت، برای آن اقدام کنند،اظهارات اخیر معاون اقتصادی بانک 
مرکزی به صراحت بیانگر آزادی بانکها در پرداخت و یا عدم پرداخت این تسهیلات بود و 
تصمیم گیری در این مورد را به آنها واگذار کرد.  پیمان قربانی با اعلام اینکه بانک مرکزی 
دستورالعملی را ابلاغ کرده که در آن بانک ها مجاز به پرداخت تسهیلات مسکن هستند 
تاکید کرد که با این وجود هیچ تکلیفی به بانک ها ابلاغ نشده و تنها اعلام رفع انحصار 
بانک مسکن از سوی شورای پول و اعتبار مطرح بوده است. اظهاراتی که سایه انتقادات به 
بانکها در پرداخت وام 60 میلیونی که البته از نظر معاون اقتصادی بانک مرکزی تسهیلات 
جذابی برای آنهاست را کنار می زند.  گرچه تاخیر در پرداخت وام 60 میلیونی مسکن آن 
هم در موقعیتی که به گفته رییس شورای هماهنگی بانکها منابعی در اختیار شبکه بانکی 
نیست می تواند طبیعی باشد. اما با با روند پیش رو بعید نیست که در شرایط ایده آل تعداد 
محدودی بانک نسبت به این تسهیلات و اجرای مصوبه شورای پول و اعتبار ورود پیدا کنند 
که در این اوضاع هم با وجود تمامی سروصداها برای تصویب یک وام مسکن دیگر و رونق 
دهی به بازار باز هم متقاضیان دست خالی مانده و باید به همان وام 35 میلیونی قبلی که 

اکنون دردی از هزینه های سنگین خرید خانه را دوا نمی کند اکتفا کنند. 
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کنار یک  نظرسنجی که در  از یک  آمده  به دست  نتایج 
تحقیق اقتصادی درباره وضعیت حقوقی شاغلان انجام شده 
است، نشان می دهد بیش از 37 درصد از شاغلان به دنبال 
ارتقای  برای  تلاش  حال  در  آنها  درصد  و 24  تغییر شغل 
که 17 درصد شاغلان  شغلی هستند. همچنین در حالی 
تمایلی به تغییر وضعیت کنونی ندارند 8 درصد شاغلان در 
حال برنامه ریزی برای مهاجرت هستند. این تحقیق نشان 
می دهد بیشترین سطح دریافتی مربوط به شاغلان حوزه های 
»مخابراتی«،  مصرفی«،  کالاهای  واردکننده  »شرکت های 
»بانک ها«، »نفت وگاز« و »دارو و تجهیزات پزشکی« بوده 

است. 
نتایج یک ارزیابی نشان می دهد در بین شاغلان کنونی نیز، بالغ بر 
یک سوم آنها به دنبال »تغییر شغل« بوده اند و نزدیک به »یک چهارم 
آنها« هم، در تلاش برای »ارتقای شغلی« خود بوده اند و در بین 
افراد دارای حقوق کمتر، به طور متوسط نزدیک به نیمی از درآمد 
دریافتی صرف اجاره بهای مسکن می شود. این ارزیابی حاکی از 
آن است که در سال گذشته نیز مشابه سال های پیشین و با تداوم 
به سمت  کشور  کار  بازار  در  شاغل  افراد  »مدرک گرایی«،  پدیده 
ارتقای سطح مدارک تحصیلی خود حرکت کرده اند؛ هر چند به طور 
متوسط تا حدودی از »فاصله« بین میزان حقوق افراد دارای مدرک 
بالاتر نسبت به دیگران، کاسته شده است. این تحقیق نشان می دهد 
بیشترین سطح دریافتی را بین مشاغل کشور، شاغلان حوزه هایی مثل 
»شرکت های واردکننده کالاهای مصرفی«، »مخابراتی«، »بانک ها«، 
شاغلان  و  داشته اند  پزشکی«  تجهیزات  و  »دارو  و  »نفت وگاز« 
حوزه های »حسابداری«، »تولیدی« و »ساختمانی« دریافتی کمتری 

نسبت به عرف بازار داشته اند. 
 موج مدرک گرایی و غلبه شرکت های خصوصی 

داده های مربوط به تازه ترین نسخه از گزارشی تحت عنوان »ارزیابی 
حقوق و دستمزد« که از سوی یک نهاد خصوصی تهیه و منتشر 
می شود، اطلاعاتی را از وضعیت شاغلان بازار کار کشور ارائه می دهد. 
در تازه ترین نسخه از این گزارش )گزارش IranTalent برای سال 
1393( اطلاعات مربوط به حقوق و دستمزد 36 هزار شرکت کننده در 
ارزیابی که اطلاعات خود را از طریق نظرسنجی آنلاین ارائه کرده اند، 
منتشر شده است. مطابق این گزارش، از بین شرکت کنندگان 22 
درصد »مسلط« و 78 درصد »آشنا« به زبان انگلیسی بوده اند؛ از 
نظر نوع دانشگاه محل تحصیل 40 درصد در رده دانشگاه »دولتی«، 
39 درصد در رده دانشگاه »آزاد« و 21 درصد در رده »سایر« قرار 
داشته اند؛ از نظر »رده سازمانی« در بین شرکت کنندگان 26 درصد 
»مدیر«، 27 درصد »سرپرست« و 47 درصد »کارشناس« بوده اند 
و در نهایت از بین گروه نمونه این ارزیابی 54 درصد دارای مدرک 
»لیسانس«، 35 درصد »فوق لیسانس«، 3 درصد »دکترا« و مابقی 
»سایر« بوده اند. محل کار 63 درصد از شرکت کنندگان تهران و 37 
درصد باقیمانده شهرستان بوده و از نظر نوع شرکت محل کار نیز، 32 
درصد آنها شاغل شرکت های دولتی، 64 درصد شاغل شرکت های 

خصوصی و 4 درصد شاغل شرکت های خارجی بوده اند. 
مقایسه این آمارها با مشخصات شرکت کنندگان این ارزیابی در سال 
1392 نشان می دهد در فاصله این یک سال، سهم شرکت کنندگان 
دارای مدرک »لیسانس« از 56 درصد به 54 درصد رسیده و در مقابل، 
سهم شرکت کنندگان دارای مدرک تحصیلی فوق لیسانس هم از 33 
درصد کل شرکت کنندگان در سال 1392 به 35 درصد در سال 
گذشته رسیده است. این موضوع، در تطابق با شرایط کنونی بازار کار 
ایران در سال های گذشته قرار دارد که پدیده هایی مثل »عدم ارتباط 
بین آموزش و شغل« و »مدرک گرایی« مشخصات اصلی آن بوده 
است. همچنین، سهم شرکت کنندگان شاغل در بنگاه های دولتی نیز 
از 34 درصد سال 1392 به 32 درصد سال 1393 کاسته شده و در 
مقابل، سهم شرکت کنندگان شاغل در بخش خصوصی از 60 درصد 
به 64 درصد افزایش یافته است. این موضوع نیز، با توجه به شرایط 
اقتصادی دولت از سال 1390 و شروع تحریم ها که به تنگنای مالی 

مخارج دولتی منجر شد، قابل توجیه است. 
 نزدیکی فاصله حقوق لیسانس تا فوق لیسانس 

یکی از نکات جالب در آمارهای ارائه شده در این ارزیابی، فاصله 
دستمزد بین شاغلان »لیسانس« و »فوق لیسانس« در سال گذشته 
در مقایسه با سال 1392 است. مطابق این آمارها در سال گذشته 
متوسط حقوق کارکنان دارای مدرک »فوق لیسانس« در بنگاه ها 
حدود 15 درصد بالاتر از کارکنان دارای مدرک »لیسانس« بوده است. 
این در حالی است که این فاصله در سال 1392 در این ارزیابی حدود 

17 درصد گزارش شده بود. 
کاهش فاصله متوسط حقوق دارندگان مدرک »لیسانس« و »فوق 
لیسانس« پدیده ای است که در صورت تداوم، می تواند به معکوس 
کردن روال چند سال گذشته در زمینه تمایل به تحصیلات بیشتر 
این میل شدید به تحصیل طولانی تر و اخذ مدارک  بزند.  دامن 
دانشگاهی ظاهرا بالاتر در سال های گذشته هم از جانب »سطح 
پایین تقاضای نیروی کار در اقتصاد« تغذیه می شد و هم، بهره وری 
پایین فعالیت های اقتصادی در ایران و بی ارتباطی این فعالیت ها به 
»مهارت «های افراد، با شیوع عارضه »مدرک گرایی« به آن دامن می زد. 
تفاوت دیگر بین حقوق کارکنان دارای مدرک، نه به »سطح« 
مدرک بلکه به »نوع« مدرک و دانشگاه محل فارغ التحصیلی آنان 
باز می گردد. براساس اطلاعات ارائه شده در گزارش ارزیابی حقوق 
و دستمزد، کارکنان دارای مدرک فارغ التحصیلی از دانشگاه های 
»دولتی« در بنگاه های ایرانی، به طور متوسط حدود 17 درصد بالاتر 
از کارکنان دارای مدرک فارغ التحصیلی از دانشگاه های »آزاد« حقوق 

دریافت کرده اند. 
 شکاف حقوق؛ از سمت های مالی تا کارشناسان فروش 

و  »فوق لیسانس«  مدرک  دارندگان  بین  حقوق  فاصله  البته 
»لیسانس« و هم فاصله بین دارندگان مدرک دانشگاهی »دولتی« و 

»آزاد«، در مشاغل گوناگون متفاوت از هم است. به عنوان مثال، افراد 
دارای سمت هایی از قبیل »مدیر منابع انسانی« و »مدیر مالی« در 
بنگاه ها، در صورتی که دارای مدرک »فوق لیسانس« باشند بیشتر از 
40 درصد حقوق بالاتری را در مقایسه با همتایان خود در بنگاه های 
دیگر که همین سمت شغلی را با مدرک »لیسانس« دارند، دریافت 
می کنند. این فاصله در سمت هایی نظیر »مهندس صنایع« نزدیک به 
صفر است و در نهایت، به طرز عجیبی در سمت هایی مثل »کارشناس 
فروش« و »مسوول خرید« در بنگاه ها این فاصله منفی است. یعنی 
شاغلان این سمت ها اگر سمت »فوق لیسانس« داشته باشند از درآمد 
متوسط »کمتر«ی در مقایسه با همتایان دارای مدرک »لیسانس« 

خود، برخوردار هستند. 
نکته جالب این است که شکاف بین حقوق دریافتی براساس 
نوع مدرک دولتی یا آزاد نیز، در سمت های »مدیر منابع انسانی« و 
»مدیر مالی« بیش از سایرین است. به طوری که در بین افراد شاغل 
دانشگاه »دولتی«  از  را  آنهایی که مدرک خود  این سمت ها،  در 
دریافت کرده اند به طور متوسط بالغ بر 40 درصد بیشتر از همتایان 

فارغ التحصیل دانشگاه آزاد خود، دریافتی پولی داشته اند. 
کمترین این شکاف نیز در سمت هایی مثل »مهندس صنایع« 
و »مسوول خرید« بوده که در آنها، فاصله متوسط حقوق پرداختی 
به کارکنان دارای مدرک »دانشگاه دولتی« در مقایسه با افراد دارای 
مدرک »دانشگاه آزاد« نزدیک به صفر بوده است. اما این شکاف 
برخلاف مورد قبل )فوق لیسانس تا لیسانس( هیچ گاه به طور متوسط 
برای یک رده شغلی، منفی نشده است. یعنی متوسط دریافتی 
افراد دارای مدرک دانشگاه »دولتی« در کلیه سمت ها، از همتایان 

فارغ التحصیل دانشگاه آزاد آنها، هیچ گاه پایین تر نبوده است. 
 سودآوری در واردات به جای تولید 

افراد  این گزارش، دسته بندی  قابل توجه در  آمارهای  از دیگر 

بین  بر حسب »فاصله  اقتصادی  فعالیت های مختلف  شاغل در 
متوسط حقوق دریافتی آنان با عرف بازار« است. این آمارها نشان 
می دهد بیشترین سطح متوسط حقوق را در بین مشاغل مختلف، 
داشته اند  مصرفی«  کالاهای  »واردات  بنگاه های  در  شاغل  افراد 
که میزان حقوق متوسط آنها نزدیک به 18 درصد بالاتر از »عرف 
بازار« قرار داشته است. به جز این افراد، متوسط حقوق چهار گروه 
دیگر از شرکت کنندگان در این ارزیابی نیز، بالاتر از عرف بازار بوده 
است: کارکنان بنگاه های »مخابراتی« نزدیک به 15 درصد، کارکنان 
به 10 درصد،  نزدیک  پزشکی«  تجهیزات  شرکت های »دارویی، 
کارکنان »بانک ها« نزدیک به 9 درصد و کارکنان بنگاه های »نفت 
و گاز« نیز نزدیک به 7 درصد بیشتر از عرف بازار حقوق دریافت 
کرده اند.  در مقابل، کارکنان دارای مشاغل »حسابداری« حدود 
12 درصد پایین تر از متوسط عرف بازار حقوق دریافت کرده اند و 
بعد از آنها، کارکنان مشاغل »تولیدی« پایین ترین سطح دستمزد 
را داشته اند که 7 درصد پایین تر از عرف بازار دریافتی داشته اند. 
شاغلان در حوزه هایی مثل »خدمات کامپیوتری«، »خودروسازی«، 
»ساختمانی« و »حمل ونقل« در رده های بعدی قرار داشته اند.  در 
نهایت، این ارزیابی حاکی از این است که در افراد دارای حقوق کمتر، 
به طور متوسط نزدیک به نیمی از درآمد دریافتی صرف اجاره بهای 
مسکن می شود و در بین شاغلان کنونی نیز، بالغ بر یک سوم آنها 
به دنبال »تغییر شکل« بوده اند و نزدیک به »یک چهارم آنها« هم 
در تلاش برای »ارتقای شغلی« خود بوده اند. این ارزیابی برخلاف 
نسخه مربوط به سال 1392 خود، به شکاف بین حقوق »خانم ها« 
و »آقایان« نپرداخته است. نسخه مربوط به سال 1392 این گزارش 
نشان می داد که متوسط دریافتی خانم ها در سمت های مشابه نسبت 
به آقایان 23 درصد کمتر است و در همه حوزه های شغلی نیز، این 

شکاف منفی، وجود داشته است. 

بررسی ارزیابی های حقوق مشاغل کشور نشان می دهد؛

یکسومشاغلاندرپیتغییرشغل
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هشدار سازمان لیگ: 
۱2 باشگاه  شرايط اخذ مجوز حرفه ای را ندارند

 رئیس کمیته فنی و توسعه سازمان لیگ فوتبال گفت: تا امروز 12 باشگاه  به 
دلایل مختلف شرایط گرفتن مجوز حرفه ای ندارند و فقط 4 باشگاه می توانند به 

این مهم دست پیدا کنند.
سهیل مهدی در خصوص اینکه چند باشگاه لیگ برتری فوتبال قادر خواهند بود مجوز 
حرفه ای اخذ کنند، گفت: به منظور دریافت مجوز حرفه ای برای باشگاه های لیگ برتری 
کارگاه آموزش��ی برگزار کرده و ضمن دادن فرم هایی به آنه��ا آموزش های لازم را دادیم. 
باشگاه های لیگ برتری می دانند که فقط تا 9 مرداد برای ارائه مدارکشان فرصت دارند و 
پس از آن ما به بررسی مدارک خواهیم پرداخت. مدارک باشگاه هایی که در لیگ قهرمانان 

آسیا حضور دارند را 25 آبان به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال خواهیم کرد.
وی افزود: در ش��رایط فعلی تا امروز 12 باش��گاه  به دلایل مختلف شرایط احراز مجوز 
حرفه ای را ندارند و فقط چهار باشگاه سپاهان، ذوب آهن، تراکتورسازی و سایپا می توانند به 

این مهم دست پیدا کنند و همانطور که گفتم سایر باشگاه ها فقط تا 9 مرداد وقت دارند.
رئیس کمیته فنی و توسعه سازمان لیگ فوتبال و مدیر صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها 
در پاس��خ به اینکه باش��گاه هایی که نتوانند مجوز حرفه ای بگیرند اجازه حضور در لیگ 
برتر را خواهند داشت، خاطرنشان کرد: در این خصوص هیئت رئیسه سازمان لیگ باید 

تصمیم گیری کند.

 طهماسبی: 

وضعیت مالی تغییر کند در صبای قم می مانم 
دروازه بان تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه قراردادم با صبا پایان یافته است، 

گفت: در صورتی که وضعیت مالی باشگاه صبا تغییر کند در صبا می مانم.
مهرداد طهماسبی اظهار داشت: در حال حاضر آینده ام مشخص نیست زیرا قراردادم با 
صبا پایان یافته است و هم از صبا و هم از چند تیم لیگ برتری پیشنهاداتی دارم که هنوز 

تصمیم نهایی را در این مورد نگرفته ام.
وی افزود: به هیچ یک از تیم هایی که خواهان من هستند قولی نداده ام و منتظر هستم تا 
شرایط صبا مشخص شود و ببینیم خصوصی سازی تا چه حد تحقق پیدا می کند تا بعد در 

مورد آینده ام تصمیم گیری کنم.
دروازه بان تیم فوتبال صبای قم گفت: صحبت هایی در رسانه ها مبنی بر پیوستن من به 
یکی از تیم های لیگ برتری بیان شده بود اما این اخبار صحت ندارد و هنوز با هیچ یک از 

باشگاه ها به طور مستقیم صحبت نکرده ام.
طهماسبی بیان کرد: در حال حاضر باشگاه صبا وضعیت مشخصی ندارد و هنوز نمی دانم 
خصوصی سازی صبا تحقق پیدا می کند یا خیر و آینده صبا چگونه است و اگر شرایط و 

وضعیت مالی باشگاه تغییر کند ممکن است در صبا بمانم.
وی عنوان کرد: هنوز مطالبات فصل گذشته بازیکنان پرداخت نشده و اگر این اتفاق رخ 
دهد و باشگاه هم مبلغ خوبی برای قرارداد پیشنهاد بدهد، قراردادم را با صبا تمدید می کنم 
البته در حال حاضر هم برای عقد قرارداد با هر تیمی آزاد هستم و کسی نمی تواند مانع 

من شود.
دروازه بان تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: سال ها است که در صبا بازی می کنم و در 
حال حاضر کاپیتان دوم صبا به حساب می آیم و به همین دلایل، صبا در شرایطی مساوی 
به س��ایر تیم ها برای من اولویت اس��ت اما اگر شرایط تغییر چندانی نکند یا صبا نتواند 

پیشنهادی همگام با سایر تیم ها ارائه کند صبا را ترک می کنم.

سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم:

برای حضور در لیگ برتر حامی مالی نداريم
 سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم با بیان اینکه برای واریز ورودی 14 میلیون 
تومانی حضور در لیگ برتر هندبال بانوان 5 روز فرصت داریم گفت: هدف پویان 

قم برای حضور در لیگ برتر حامی مالی ندارد.
زهرا احمدی نیا اظهار داشت: از ماه ها قبل برای جذب حامی مالی در راه حضور در لیگ 
برتر هندبال بانوان کشور رایزنی کرده ایم اما تلاش ما در این راه بی نتیجه بوده است و 

بخش خصوصی میلی به سرمایه گذاری در ورزش نشان نداده است.
وی افزود: برای واریز ورودی 14 میلیون تومانی حضور در لیگ برتر هندبال بانوان 5 روز 
فرصت داریم و برای حضور در لیگ برتر حداقل به 50 میلیون تومان بودجه نیاز داریم اما 

تاکنون به موفقیتی در زمینه جذب حامی مالی نرسیده ایم.
سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم گفت: شرایط تیم ما به گونه ای است که سایر تیم های 
لیگ برتری از مشکلات مالی ما با خبر هستند و منتظر هستند در صورت عدم حضور ما 
در لیگ برتر، بازیکنان ما را جذب کنند و این به هیچ عنوان خوشایند ما و ورزش قم نیست.

احمدی نیا بیان کرد: حیف است تیمی که با هزینه شخصی و با بازیکنان بومی و جوان 
از لیگ دسته دوم خود را به سرعت به لیگ برتر رسانده، به دلیل مشکلات مالی نتواند در 
لیگ برتر حاضر باشد البته هنوز امیدوار هستیم و شاید استانداری قم و اداره کل ورزش و 

جوانان بتوانند برای تیم ما رایزنی کنند.
وی عنوان کرد: هدف پویان فصل گذشته با بازیکنانی جوان و صد در صد بومی از لیگ 
دسته اول کشور با کسب عنوان قهرمانی به لیگ برتر صعود کرد و تنها نماینده ورزش 
قم در سطوح لیگ برتر ورزش کشور در بخش رشته های تیمی بانوان محسوب می شود.

سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم خاطرنشان کرد: 5 بازیکن تیم ما ملی پوش هستند 
و سایر تیم های لیگ برتری به هدف پویان به عنوان رقیب نگاه می کنند و تمایل دارند 
که هدف پویان در لیگ برتر حاضر نباشد تا هم رقیب کمتر و هم شانسی برای در اختیار 

گیری بازیکنان این تیم  داشته باشند.

دبیر هیئت ووشو استان قم:

مسئولین استان به مسائل مالی و اشتغال
 قهرمانان ورزشی توجه کنند

دبیر هیئت ووشو استان قم گفت: افتخارآفرینان و قهرمانان ورزش قم از نظر 
مالی و اشتغال با مشکلات زیادی مواجه هستند و حمایت مسئولین قم را نیاز 

دارند.
محمدهادی رشیدی  اظهار کرد: ما قهرمانان زیادی در رشته های مختلف نظیر کشتی 
فرنگی، کاراته، ووشو، ورزش های رزمی و چندین رشته دیگر در کاراته داریم که با معرفی 
بیشتر آنها می توانیم الگوهای بسیار خوب و موفقی را به جوانان جامعه معرفی کنیم ولی 
قهرمانان ما در اس��تان قم متاسفانه هم از نظر شغل و هم از نظر مالی با مشکل مواجه 
هستند . وی تاکید کرد: از ورزشکاران افتخارآفرین استان حمایت مالی صورت نمی گیرد و 
در این زمینه رسانه ها باید کمک کنند تا صدای ما به گوش مسئولان استان برسد و بتوانیم 
از این طریق حمایت بسیار خوب و قوی تری از قهرمانان و مدال آوران استان در میادین 
مختلف داشته باشیم. دبیر هیئت ووشو استان قم اضافه کرد: برنامه ورزشی صدا و سیمای 
قم به جای اینکه هر هفته از روسای هیئت های ورزشی برای حضور در این برنامه دعوت 
کند بهتر است از قهرمانان این رشته برای ارزیابی دقیق وضعیت ورزش قم دعوت داشته 
باشند. وی تصریح کرد: با این کار هم قهرمانان و افتخارآفرینان ورزش قم بیشتر به مردم و 
علاقمندان به ورزش شناخته می شوند و هم اینکه مسئولین استان مدال آوران ورزش قم را 
می شناسند و از این طریق حمایت بیشتری ممکن است از این عزیزان که برای کسب یک 
مدال سختی های زیادی را تحمل می کنند انجام شود. رشیدی عنوان کرد: ورزشکارانی 
که به تیم های ملی رشته های مختلف ورزشی دعوت می شوند و بعد از آن با سختی های 
فراوان فرصت حضور در میادین بین المللی را کسب می کنند و مقام های آسیایی و جهانی 
به دست می آورند واقعا مظلوم واقع شده اند. وی افزود: به نظر من اداره کل ورزش و جوانان 
و هیئت های ورزشی استان قم در چارچوب ماموریت هایی که بر عهده دارند وظایف خود 
را به نحو مطلوب انجام می دهند اما به واقع از سوی مسئولین رده بالای استان باید به 
قهرمانان رشته های ورزشی که برای کشور و استان افتخار می آفرینند توجه بیشتری شود.

دبیر هیئت ووشو استان قم در ادامه به وضعیت ملی پوشان قم در اردوی تیم های ملی 
جوانان و بزرگسالان ووشو ایران پرداخت و افزود: امیرحسین نصرتی در رده سنی جوانان 
و مرتضی خدابنده لو در رده سنی بزرگسالان نمایندگان قم در اردوی تیم های ملی ووشو 
هستند. وی با بیان اینکه تمرینات سانداکاران ملی پوش از مردادماه آغاز می شود، بیان کرد: 
به احتمال فراوان اعضای تیم ملی پیش از حضور در رقابت های جهانی با تیم ملی چین 
مبارزه ای دوجانبه برگزار می کنند تا با روحیه و آمادگی بالا به مصاف رقبای مدعی خود 
بروند.رشیدی عنوان کرد: همچنین قرار است تورنمنت بین المللی جام پارس با حضور 
تقریبا 20 کشور در شهریورماه به میزبانی تهران برگزار شود و این فرصت خوبی است تا 
تیم ملی پیش از اعزام به مسابقات جهانی با شرکت در یک رویداد به آمادگی مطلوبی 

دست یابد.

رئیس هیئت جودو و کوراش استان قم:

جودوکاران قم در لیگ نوجوانان کشور به 
میدان می روند

رئی�س هیئت جودو و کوراش اس�تان قم گف�ت: جودوکاران قم امس�ال در 
مسابقات لیگ نوجوانان باشگاه  های کشور به مصاف حریفان خود می روند.

سعید علیزاده اظهار کرد: در حال حاضر در رشته کاتا یکی از هیئت های موفق کشور 
هستیم زیرا هر ساله در مسابقات قهرمانی کشور مدال های متنوعی کسب می کنیم و 
نمایندگان قم در ترکیب تیم های ملی اعزامی به رقابت های بین المللی،  آسیایی و جهانی 
جای��گاه وی��ژه ای دارند. وی ادامه داد: ما در کاتا جودو مدال های رنگارنگی از مس��ابقات 
برون مرزی و قهرمانی کشور در ویترین افتخارات هیئت جودو و کوراش استان قم داریم 
اما در بخش مبارزه که به شیایی معروف است هنوز آنچنان که باید و شاید نتوانسته ایم 
همچون کاتا موفق باشیم.رئیس هیئت جودو و کوراش استان قم اضافه کرد: برای اینکه 
در بخش مبارزه نیز بتوانیم به سطح و موفقیت های کاتا نزدیک شویم هدف اصلی هیئت 
و اولویت مهم کاری خود را سرمایه گذاری بر روی رده های سنی پایه قرار داده ایم تا از این 
طریق جودوکاران توانمندی تربیت کنیم.علیزاده در ادامه با اشاره به برنامه ریزی فدراسیون 
جودو و کوراش کشورمان برای برگزاری مسابقات لیگ برتر نوجوانان کشور اضافه کرد: 
رقابت های ورودی لیگ برتر نوجوانان باش��گاه های کشور دوم مردادماه در سالن شهید 
افراسیابی تهران برگزار می شود. وی خاطرنشان کرد: چهار تیم مقاومت، میزان خراسان 
شمالی، شاهین تهران و چناران به عنوان تیم های برتر دوره قبل به صورت مستقیم وارد 
مسابقات لیگ خواهند شد، ضمن اینکه سایر تیم ها در مسابقات شرکت کرده و هشت تیم 
برتر جواز حضور در لیگ را کسب می کنند.رئیس هیئت جودو و کوراش استان قم ابراز 
کرد: بر همین اساس مسابقات به صورت گروهی با جدول دو حذفی انجام می شود و تیم ها 
باید با ورزشکاران خود قرارداد رسمی منعقد کرده و در صورت کسب جواز حضور در لیگ 
تا پایان مسابقات نیز قراردادها پابرجاست ولی در صورت عدم کسب جواز حضور در لیگ، 
ورزشکاران به عنوان بازیکن آزاد می توانند به سایر تیم ها بروند.علیزاده افزود: برای حضور 
در مس��ابقات علاوه بر تیم شهید زین الدین قم تا کنون تیم های هیئت جودو اصفهان، 
شهرداری گرمدره، لبنیات سهند تبریز، هیئت جودو خراسان شمالی، باشگاه 5 آذر، هیئت 
جودو زنجان، هیئت گلستان، هیئت هرمزگان، هیئت همدان، هیئت خوزستان، هیئت 
مازندران، هیئت گیلان، هیئت مرکزی، هیئت ایلام، هیئت جودو چناران، امید چناران و 

مقاومت الرضا چناران اعلام آمادگی کرده اند.

معرفیکادرفنینمایندهقمدرلیگبرترفوتسال
اعضای کادر فنی نماینده لیگ برتری فوتسال قم در آستانه 
آغاز فصل جدید لیگ برتر در حالی مشخص شدند که حداقل 

تغییر نسبت به فصل گذشته به چشم می خورد.
  با انتصاب سید مهدی غیاثی به سمت مربیگری تیم لیگ برتری 
فوتسال قم که نام آن هنوز مشخص نیست، پرونده پرالتهاب نیمکت 

داغ نماینده فوتسال قم در لیگ برتر بسته شد.
 پس از معرفی محسن حسن زاده به عنوان سرمربی نماینده قم در 
لیگ برتر فوتسال و سپس چرخش حسن زاده به سمت اهواز و انصراف 
از در اختیار گیری هدایت نماینده قم، سید مهدی غیاثی که این تیم 

را تمرین می داد به عنوان سرمربی انتخاب شد.
 سرمربی سابق تیم فوتسال دبیری تبریز و معاون سابق توسعه 
ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم در حالی سکان هدایت 
نماینده لیگ برتری فوتسال قم را در دست گرفته است که فرصت 

کمی برای آماده سازی تیمش در اختیار دارد.
 پیشکسوت باسابقه فوتبال و فوتسال قم، سال گذشته مسئول 
کمیته فوتسال هیئت فوتبال استان قم و از منتقدان جدی  مدیریت 
حاکم بر تیم فوتسال ماهان تندیس و نتایج ضعیف علی رعدی در 

سمت مربیگری این تیم بود. 
مسئولیت سرپرستی نماینده لیگ برتری فوتسال قم نیز همانند 
فصل گذشته بر عهده مهدی پاک است در حالی که پیش بینی می شد 
پاک پس از پایان دوره مدیریتی ناصر شریفی به عنوان مدیرعامل 
نماینده قم، همراه با وی تیم را ترک کند اما وی در نهایت ماندنی شد.

 سید وحید غیاثی برادر مهدی غیاثی و مربی چند سال اخیر 

نماینده لیگ برتری فوتسال قم که 2 فصل پیش در ابتدای فصل برای 
مدتی کمتر از نیم فصل و فصل گذشته برای 2 بازی، نفر اول نیمکت 
نماینده فوتسال قم بود امسال نیز در این تیم به کار خود ادامه می دهد.

 غیاثی که خود از بازیکنان باسابقه فوتسال قم به شمار می رود 
و سال ها برای این تیم در لیگ برتر فوتسال بازی کرده است سال 
گذشته به ویژه در اواخر فصل اختلافات بسیار زیادی با ناصر شریفی 

و علی رعدی داشت و دامنه این اختلافات به رسانه ها هم رسید اما 
امیر جلالی رئیس هیئت مدیره باشگاه ماهان تندیس به غیاثی اجازه 

جدایی از این تیم را نداد.
 حسین صبوری دیگر مربی جوان و بازیکن سابق تیم های لیگ 
برتری فوتسال قم است که وی نیز سال گذشته در کنار وحید غیاثی 
مسئولیت فنی تیم را به عنوان مربی بر عهده داشت و به میزانی 

خفیف تر از غیاثی درگیر اختلافات داخلی نیمکت و مدیریت باشگاه 
ماهان تندیس شد اما همواره از حواشی دوری کرد.

 صبوری امسال نیز از سوی سید مهدی غیاثی به کار دعوت شده 
تا برای سومین سال متوالی به عنوان مربی و آنالیزور روی نیمکت 

نماینده لیگ برتری فوتسال قم بنشیند.
 حسین گنجیان سرمربی تیم فوتبال امید صبای قم که فصل 
گذشته مربی بدنساز نماینده لیگ برتری فوتسال قم بود امسال نیز در 
این سمت به نماینده لیگ برتری فوتسال قم کمک می کند و هادی 
بهرامی به عنوان مربی دروازه بانان و جعفر عابدی به عنوان مدیر رسانه، 
اعضای کادر نماینده قم هستند.  با نگاهی به اعضای کادر فنی تیم 
لیگ برتری فوتسال، به غیر از سرمربی، سایر نفرات در سمت خود باقی 
مانده اند و تنها مسئول فنی تیم تغییر کرده است البته ماهان تندیس 
فصل گذشته فاقد مدیر رسانه بود و همین امر سبب بروز حواشی 
زیادی در رسانه ها علیه این تیم شد اما در ترکیب و قالب جدید این 
تیم، جعفر عابدی به عنوان مدیر رسانه مشغول به فعالیت شده است. 
با توجه به تلاش های اداره کل ورزش و جوانان قم برای تحت 
پوشش قرار دادن نماینده لیگ برتری فوتسال قم توسط بخش 
خصوصی، مدیرعامل این تیم هنوز مشخص نیست و باید منتظر اعلم 
نام حامی ملی اصلی و مدیرعامل جدید نماینده لیگ برتری فوتسال 

قم باشیم.
 این در حالی است که امتیاز نماینده لیگ برتری فوتسال قم در 
اختیار اداره کل ورزش و جوانان است و امور این تیم تاکنون توسط 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم رتق و فتق شده است.
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هی�ات حل اختلاف مس�تقر در اداره ثبت اس�ناد 
و املاک منطقه یک قم تصرف�ات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 
موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رأی ش��ماره 139360330001032130 مرب��وط 
به پرون��ده کلاس��ه 1391114430001005670آقای/ 
خانمحس��ن لطفی جبلی فرزند محمد4دانگ مش��اع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10473 -اصلی واقع در بخش1 
ثبت قم خریداری عادی از وراث علی خلیلی کیال و وراث 
عذری ایرانی طی وکالت نامه 13279مورخ 89/2/26دفتر 

خانه 52قم. 
2- رأی ش��ماره 139360330001032134 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005672 آقای/ خانم 
اعظم عینی فرزند ابوالفضل 2دانگ مش��اع از 6دانگ یک 
باب س��اختمان  بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 10473 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 
خری��داری عادی از وراث علی خلیلی کیال و وراث عذری 
ایرانی طی وکالت نامه 13279مورخ 89/2/26دفتر خانه 

52قم.
 3- رأی شماره 139460330001002583 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005103 آقای / خانم 
ملکه آفاق صابونچی فرزند علی 2دانگ مش��اع از 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 121/98 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10772/1 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
 4- رأی شماره 139460330001002593 مربوط به 
پرونده کلاسه 1393114430001001191 آقای / خانم 
زهرا شیر خدا فرزند ناصر1دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 121/98 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبت��ی 10772/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 5-  رأی ش��ماره 139460330001002587 مرب��وط 
به پرونده کلاس��ه 1393114430001001192 آقای / 
خانم مهدی رئیس اسداللهی فرزند عباس 1دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121/98 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10772/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 6-  رأی شماره 139460330001002598 مربوط به 
پرونده کلاسه 1393114430001001185 آقای / خانم 
مریم سادات برقعی فرزند سید ابوالفضل 2دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 121/98 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10772/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 7- رأی ش��ماره 139460330001001206 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001006031 آقای / خانم 
علی اکبر اکبری فرزند حس��ن6دانگ یک باب ساختمان 
بمس��احت 48 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
10426 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری س��ند 

رسمی. 
8-  رأی ش��ماره 139460330001002655 مرب��وط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001002427 آقای / 
خانم مجید ملا علی فرزند حسین3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 183/30 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10829 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
 9- رأی ش��ماره 139460330001002662 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001002428 آقای / خانم 

زهرا موسوی فرزند محمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
س��اختمان بمساحت 183/30 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 10829 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 10- رأی ش��ماره 139460330001001660 مربوط 
به پرون��ده کلاس��ه 1391114430001005709 آقای 
/ خان��م محمد تقی رحمانی فرزند س��یف اله6دانگ یک 
باب ساختمان بمس��احت 27 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 11038/27 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی.
 11- رأی شماره 139460330001001123 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005905 آقای / خانم 
اش��رف رعیت زاده فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمس��احت 118/80 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک 
ثبتی 10455 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
 12- رأی ش��ماره 139360330001034647 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001005664 آقای / 
خانم محمود ضیائی فردفرزند ابوالقاسم 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 192/5 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10250/18/36 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری سند رسمی.
 13-رأی شماره 139460330001001103 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001003607 آقای / خانم 
سعید علی حسینی فرزند علی 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 102/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11199/3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
14-  رأی ش��ماره 139460330001001977 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001006257 آقای / 
خانم سکینه خاتون آقابابائی فرزند قدمعلی6دانگ یک باب 
س��اختمان بمساحت 108/80 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 10980 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 15- رأی ش��ماره 139460330001001934 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001004908 آقای / 
خانم کبری نفری جمکرانی فرزند زلفعلی 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبت��ی 1/140 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از محمد طوطی. 
16-رأی شماره 139460330001002446 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005173 آقای / خانم 
عبدالمجید وفائی فرزند محمود6دانگ یک باب ساختمان 
بمس��احت 180 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10254/24 -اصلی واق��ع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از بنیاد شهید.
 17- رأی ش��ماره 139460330001001106 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001003647 آقای / 
خانم رضا احمدی فرزند عباس 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 75/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/1148 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از میرزا عبداله توسلی .
 18- رأی شماره 139360330001036105 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005008 آقای / خانم 
محمود سپاسی زنگ آبادی فرزند محمد علی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 39/50 متر مربع بر روی قسمتی 
از پ��لاک ثبتی 9434 -اصلی واق��ع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی از مهدی صابریان.
 19-رأی ش��ماره 139460330001001203 مربوط 

به پرونده کلاس��ه 1391114430001004411 آقای / 
خانم س��ید شهرام کریمی فرزند سید حسن 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 176 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 10852 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 20- رأی شماره 139460330001001116 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001001203 آقای / خانم 
جعفر بخش��ایش فرزند علی 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 79/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
9433 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حسینعلی واحدیان.
 21- رأی شماره 139460330001002433 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005971 آقای / خانم 
علی اسدی قمی فرزند حسن 6دانگ یک باب ساختمان 
بمس��احت 75 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
11191 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از فاطمه و انسی کیال فرزندان جعفر کیال.
 22- رأی شماره 139360330001036197 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001002639 آقای / خانم 
مرتضی رضایی فرزند حس��ن 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 258/88 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از عباسعلی آب ریان.
 23- رأی ش��ماره 139460330001001047 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001003551 آقای / 
خانم حس��ین رحیمی مهر فرزند یدالله 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 95/20 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 11307 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری سند رسمی.
 24- رأی شماره 139460330001001678 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001003434 آقای / خانم 
رضا علی بابائی فرزند محمد6دانگ یک باب س��اختمان 
بمس��احت 57 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
10467 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 
مع الواسطه از حسن و حورا و فاطمه همگی محمد بیگی 

وراث محمود محمد بیگی . 
25- رأی ش��ماره 139360330001034428 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001005778 آقای / 
خانم اصغر کیهانیان فرزند حسین3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 184/16 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10652 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
 26- رأی ش��ماره 139360330001034431 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1393114430001000962 آقای / 
خانم اشرف نوری کوپایی فرزند علی اصغر1/5دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/16 متر مربع 
بر روی قس��متی از پلاک ثبت��ی 10652 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 27- رأی شماره 139360330001034432 مربوط به 
پرونده کلاسه 1393114430001000963 آقای / خانم 
اعظم اسمعیلی رادفرزند مسلم1/5دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 184/16 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10652 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی. 
28- رأی ش��ماره 139360330001027492 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001004960 آقای / 
خانم ضیا زندآور فرزند کاظم 6دانگ یک باب س��اختمان 
بمساحت 49/15 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11244 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از حسین طاهری فرزند مهدی.
 29- رأی شماره 139460330001002458 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001003778 آقای / خانم 
حمید رزاقی فرزند ابوالقاس��م 6دانگ یک باب ساختمان 
بمس��احت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10868و10869 -اصل��ی واق��ع در بخ��ش1 ثب��ت قم 

خریداری سند رسمی. 
30- رأی شماره 139360330001036181 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001006003 آقای / خانم 
سید حمید مرتضوی وشنوه فرزند آقا علی6دانگ یک باب 
س��اختمان بمس��احت 61/60 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبت��ی 10473 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از اصغر فرهاد زاده.
 31- رأی شماره 139460330001002025 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001004617 آقای / خانم 
فت��ح اله قربان فرزند ولی اله 6دانگ یک باب س��اختمان 
بمس��احت 58 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 
11578/8 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از محمد تقی ادیبی گرکانی .
 32- رأی ش��ماره 139460330001002462 مربوط 
به پرونده کلاس��ه 1391114430001004968 آقای / 
خانم رسول ریحانی زاده فرزند محمد علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 393/66 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبت��ی 11211/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
33- رأی شماره 139460330001001466 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005358 آقای / خانم 
محمد دخانچی فرزند فضل اله6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 102/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11211/5 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی.
 34- رأی شماره 139360330001036126 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005537 آقای / خانم 
یعقوبعلی اسدی فرزند رحمت 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 82/45 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10473 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از جواد وکیلی قمی.
 35- رأی شماره 139460330001001999 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001005977 آقای / خانم 
معصومه فرنام فرزند حس��ین6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 68/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/737 -اصل��ی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از حسین مدرسی قمی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده اس��ت 
پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترس��ی به مالکین مشاعی 
مرات��ب در دو نوب��ت به فاصل��ه 15 روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 
سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/03/19
تاریخ انتشار دوم: 1394/04/03
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

مسئولان فنی باشگاه پرسپولیس در نظر دارند با برانکو نشستی را برگزار کرده 
و او را متقاعد کنند که لیستش را تغییر دهد.

باشگاه پرسپولیس تا به امروز نتوانسته هیچ یک از بازیکنان مدنظر برانکو ایوانکوویچ را به 
خدمت بگیرد و این در حالی است که سرمربی کروات انتظار داشته و دارد که تا پایان هفته 
تیمش کامل شود تا بتواند تمرینات بدنسازی را با حضور تمام نفرات آغاز کند. اینکه چرا 
باشگاه پرسپولیس در زمینه جذب بازیکن جدید تا امروز ناکام بوده دلایل زیادی دارد که 

اشاره ای به آنها می کنیم.
برخی بازیکنان مدنظر برانکو با باشگاه های خود قرارداد دارند

در لیست برانکو نفرات شاخصی دیده می شوند که باشگاه پرسپولیس برای جذب آنها به 
بن بست خورده است. نفراتی از قبیل وحید امیری، میثم مجیدی و...که با باشگاه های خود 
قرارداد دارند و باشگاه های آنها تحت هیچ شرایطی حاضر به صدور رضایت نامه این بازیکنان 
خود نیستند. به خاطر شرایط مذکور مسئولان باشگاه پرسپولیس حتی نتوانسته اند پیشنهاد 
خود را به آنها مطرح کنند. پرسپولیسی ها انتظار داشتند، برانکو نفراتی را انتخاب می کرد که 

با باشگاه های خود قرارداد نداشته  باشند تا بتوانند با این نفرات مذاکره کنند.
خواسته عجیب دو بازیکن

دو بازیکن مدنظر برانکو برای پیوستن به پرسپولیس درخواست عجیبی داشته اند. در واقع 
رقمی که آنها پیشنهاد داده اند خیلی بیشتر از مبلغی است که باشگاه پرسپولیس قصد دارد 
در فصل نقل وانتقالات برای جذب بازیکن شاخص هزینه کند. به خاطر همین مسئله بود 
که مذاکرات مسئولان باشگاه پرسپولیس با رامین رضائیان دو نوبت و بیش از 6 ساعت طول 
کشید اما در نهایت توافقی بین طرفین حاصل نشد. مذاکره با دیگر بازیکن مدنظر برانکو 
هم به صورت تلفنی انجام شد و به خاطر رقم درخواستی بازیکن مذکور بی نتیجه ماند. در 
حقیقت خواسته های دو بازیکن باعث شده مسئولان باشگاه پرسپولیس فعلا قید جذب آنها 

را بزنند و به دنبال گزینه های دیگری باشند.
خارجی ها کارنامه خوبی ندارند

برانکو در اولین نشست خود با مسئولان جدید باشگاه پرسپولیس خواستار جذب دو بازیکن 
کروات شد. باشگاه نیز خیلی زود شرایط را برای سفر این دو بازیکن به تهران  فراهم کرد و 
آنها در اولین فرصت برای عقد قرارداد به باشگاه پرسپولیس آمدند. در اولین مذاکره مسئولان 
باشگاه پرسپولیس چراغ سبزی برای عقد قرارداد با بازیکنان کروات نشان ندادند و ترجیح 

دادند در مورد آنها تحقیقات بیشتری به عمل بیاورند.
کارنامه فوتبالی این دو بازیکن آن چیزی نبود که مسئولان فنی باشگاه پرسپولیس انتظار 
داشتند و حتی برخی رسانه ها نیز در مورد گذشته فوتبالی کروات ها مطالب منفی مطرح 

کردند. با توجه به این قضیه فعلا باش��گاه پرسپولیس از عقد قرارداد با بازیکنان خارجی 
خودداری کرده است.

نشست ویژه با برانکو
مس��ئولان باشگاه پرسپولیس بعد از نشست هایی که با یکدیگر داشته اند به این نتیجه 
رسیده اند که در مورد لیست برانکو با او نشستی برگزار کرده و مسائلی را با وی در میان 
بگذارند. قرار است این نشست امروز و فردا برگزار شود و مسئولان باشگاه پرسپولیس از 
سرمربی کروات خود بخواهند که در لیست خرید خود تجدید نظر کند. نکته قابل توجه 
اینکه بازیکنان زیادی به مسئولان باشگاه پرسپولیس معرفی شده اند که هم کیفیت بالایی 
دارند و هم قیمت آنها به نوعی معقول است اما مشکل اینجاست که آنها در لیست برانکو 

نیستند.
با توجه به این موضوع مسئولان باشگاه پرسپولیس قصد دارند سرمربی کروات خود را 
راضی کنند که لیست خود را تغییر داده و به بازیکنانی که به آنها معرفی شده است، نگاهی 
بین��دازد. حتی این موض��وع در مورد بازیکنان خارجی و یکی دو بازیکن که هم اکنون با 
پرسپولیس تمرین می کنند نیز صدق می کند. باید دید برانکو در نشستی که با مسئولان 

فنی باشگاه پرسپولیس خواهد داشت راضی می شود که لیستش را تغییر دهد یا نه.

 برانکو لیست بازيکنان مدنظرش را تغییر می دهد؟



علمی و سلامت

قابل توجه روزه داران؛

نوشیدن 8 لیوان آب را فراموش نکنید 
مصرف آب، چای کم رنگ و انواع نوشیدنی ها در روزهای ماه مبارک رمضان 

الزامی است.
پیام فرح بخش متخصص تغذیه گفت: از  جمله نوشیدنی هایی که برای رفع تشنگی 
می تواند به انسان کمک کند آب و چای کم رنگ است، چراکه مصرف 8 الی 10 لیوان آب 
نیاز بدن را تامین می کند.انواع نوشیدنی ها نظیر شربت لیمو ترش، شربت خاکشیر،  می تواند 

در کاهش تشنگی افراد موثر واقع شود.
 وی افزود: اگر افراد اضافه وزن دارند و یا از بیماری مانند دیابت رنج می برند برای شیرین 
شدن شربت خود از شکرهای رژیمی استفاده کنند.استفاده از آب میوه یکی از راه های 

کاهش تشنگی است.
 وی اذعان داشت: آب سبزیجاتی نظیر آب کرفس، آب هویج و مخلوط آب، شکر، گلاب 

اثر بخشی بسیار عالی در کاهش تشنگی دارد.

کارمندان و کارگران روزه دار بدانند 
رعایت هرم کامل غذایی در وعده های افطار و سحر و استفاده کمتر از چربی  و 

شیرینی، تشنگی و گرسنگی را کمتر می کند.
پیام فرح بخش متخصص تغذیه گفت: میزان کالری که افراد روزه دار در ماه مبارک 
رمضان مصرف می کنند با ماه های دیگر تفاوتی نمی کند و تنها نکته مهمی که باید رعایت  
کنیم استفاده نکردن از غذاهای خیلی چرب و شیرین و داشتن رژیم غذایی مناسب است.

 وی افزود: میزان کالری و انرژی که کارمندان و افراد خانه دار استفاده می کنند با یکدیگر 
تفاوتی ندارد ولی اگر کسانی باشند که در فضای آزاد کار بدنی انجام می دهند و میزان 
زیادی از انرژی  آنان هدر می رود، چه در ماه رمضان و چه در روزهای دیگر باید انرژی 

بیشتری را به بدن خود برسانند. 
فرح بخش تاکید کرد: 8 تا 12 لیوان آب نیز حتما باید در ماه رمضان بین وعده افطار 
تا سحر مصرف شود تا فرد با کمبود آب مواجه نشود و بهتر است که با وعده اصلی همراه 
نباشد و اگر فرد نمی تواند این میزان آب را  به بدن برساند، می تواند از سبزیجات و میوه جات 

در افطار و به خصوص در هنگام سحر استفاده کنند. 
وی در پایان گفت: وعده ی سحری به هیچ عنوان نباید حذف شود و فرد باید حتما 3 تا 
4 گروه از هرم غذایی را مصرف کند که این هرم شامل نان و غلات، گوشت ها، سبزی جات 

و مقدار کمی شکر و روغن می شود.

وضعیت روانی مادر اثری عمیق بر جنین دارد 
وضعیت روانی مادر اثری عمیق بر کودک زاده نشده اش دارد و تحقیقات قبلی 
محققان نشان داده بود که استرس مادر در بارداری می تواند خطر زایمان زودرس 

مادر را زیاد کند و باعث کاهش وزن نوزاد در زمان تولد شود.
بر اساس یکی از مطالعات جدید انجام شده توسط محققان، استرس در دوران بارداری 

می تواند بر روی روده و مغز جنین تاثیر بدی داشته باشد. 
به گفته محققان پنسیلوانیا، استرس در دوران بارداری باعث تولید موادی در بدن مادر 
می شود که در نهایت روده جنین را استعمار می کند و مغز را که در مراحل مهمی از رشد 
قرار دارد تحت تاثیر قرار می دهد، زیرا استرس باعث تجمع میکروب در بدن مادر و در 

نهایت انتقال آن به میزبان می شود و باعث ضعف سیستم ایمنی بدن جنین می شود.
 یافته اخیر دانشمندان تاییدی بر این تئوری است که وضعیت روانی مادر اثری عمیق 
بر کودک زاده نشده اش دارد و تحقیقات قبلی محققان نشان داده بود که استرس مادر در 
بارداری می تواند خطر زایمان زودرس مادر را زیاد کند و باعث کاهش وزن نوزاد در زمان 

تولد شود.

اين توصیه ها را در مصرف زولبیا و بامیه
 جدی بگیريد 

یک متخصص تغذیه گفت: مصرف شیرینی جاتی که دارای قندهای ساده و 
مصنوعی هستند به دلیل داشتن اثر کوتاه مدت و داشتن اسید چرب ترانس به 

هیچ وجه در ماه رمضان مناسب نیست.
پیام فرح بخش متخصص تغذیه در رابطه با مصرف زولبیا و بامیه در ماه مبارک رمضان 
گفت: مصرف این ماده غذایی به علت داشتن اسیدهای چرب ترانس که عامل بروز 

بیماری های قلبی و عروقی می شود به هیچ وجه در ماه مبارک رمضان توصیه نمی شود.
 وی افزود: زولبیا بامیه حتی در هرم غذایی هم حضور نداشته و سازمان بهداشت جهانی 

به دلیل وجود اسید چرب ترانس مصرف زولبیا و بامیه در رژیم غذایی را نمی پذیرد.
 این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه مواد اولیه ی مورد استفاده در تهیه زولبیا و بامیه 
دارای قند بسیار زیاد و انرژی بالا هستند، تصریح کرد: شیره و شکر موجود در این ماده 
خوراکی در قله ی هرم غذایی قرار دارند و نباید به طور دائم مصرف شوند اما مصرف آن به 

تعداد خیلی کم مشکلی را ایجاد نمی کند. 
فرح بخش پیرامون مصرف زولبیا و بامیه در افراد مختلف عنوان کرد: مصرف این ماده 
غذایی توسط بیماران دیابتی و افراد چاق به علت قند بسیار بالا ممنوعیت مصرف دارد. 
همچنین استفاده از آن در نوجوانان به دلیل عادت ذائقه آن ها به شیرینی جات که در 

نهایت به چاقی آن منجر می شود توصیه نمی شود.
 وی گفت: به جای استفاده از این ماده قندی که معمولا برای جلوگیری از افت فشار 
استفاده می شود. بهتر است از خرما، توت خشک و یا کشمش به عنوان ماده ی غذایی 

جایگزین استفاده کرد. 
فرح بخش همچنین با اشاره به اینکه مدت زمان روزه داری حدود 16 ساعت بوده و 
باید انرژی مورد نیاز بدن در این مدت تامین گردد، اظهار کرد: استفاده از قندهای ساده 
گزینه مناسبی است و حتما باید از قندهای پیچیده مثل نان سبوس دار، ماکارانی سبوس 
دار، برنج قهوه ای استفاده شود تا دیرتر شاهد افت قند در افراد روزه دار باشیم. چرا که 
قندهای ساده باعث بالا رفتن سریع  میزان قند خون و ترشح هورمون انسولین شده که 
این هورمون قندهای وارد شده به بدن را به داخل سلول می فرستد و حتما با افت قند 

خون مواجه خواهیم شد.

تاثیر شگفت انگیز نور صبحگاهی بر کاهش وزن
طبق مطالعات یک تیم عصب شناسی، قرار گرفتن در معرض نور صبحگاهی 

باعث وزن سالم و اندازه برای انسان می شود. 
متخصصان اعصاب در دانشگاه »نورث وسترن« آمریکا پس از انجام نخستین مطالعات در 
مورد اثرات و ارتباط نور صبحگاهی بر وزن انسان، گزارش دادند که قرار گرفتن در معرض 

نور صبحگاهی در کم کردن وزن تأثیر دارد.
آنها یک گروه از مردان و زنان با میانگین سنی 30 سال که مجهز به یک دستبند روی 
مچ دست بودند را مورد مطالعه قرار دادند؛ دستبندها دارای یک سنسور روشنایی است که 
در خواب و بیداری به دست فرد می ماند و اطلاعات در معرض نور قرار گرفتن را ذخیره 

می کند؛ در این تحقیقات فعالیت بدنی و مصرف کالری نیز بررسی می شود.
در طول مطالعات و آزمایشات معلوم شد کسانی که بیشتر در معرض نور صبح )بین 
ساعت 8 تا 12( قرار گرفته اند، وزن سالم تری دارند زیرا نور صبح موجب هماهنگ سازی 
بهتر بدن و موجب سوخت و ساز بدن می شود؛ از سوی دیگر دریافت نکردن نور به اندازه 

کافی در زمان مناسب، اثرات منفی بیولوژیکی دارد و موجب اضافه وزن می شود.

نقش کم خوری در افزايش
 طول عمر و سلامت افراد

 به گفته محققان اعتدال در غذا خوردن موجب کاهش کلسترول، عمر طولانی، 
مبتلا نشدن به بیماری های قلبی و عروقی و دیابت می شود. 

مطالعات دانشمندان آمریکایی کم خوری موجب طول عمر می شود؛ آنها در یک مطالعات 
بسیار جدی نزدیک به 25 سال تحقیقاتی بر روی میمون ها انجام دادند.

در این تحقیقات میمون ها به دو گروه تقسیم شدند: گروه اول به طور معمول غذا 
می خوردند و گروه دوم مجبور به رعایت رژیم غذایی بودند و 30 درصد کالری کمتر از 

گروه اول مصرف می کردند.
نتایج این تحقیقات و آزمایشات نشان داد گروه دوم نسبت به گروه اول بیشتر عمر کردند؛ 
در عوض میمون هایی که به طور معمول غذا می خوردند خطر مرگ و میر و بیماری های 

قلبی و عروقی در آنها سه برابر بود.
به گفته »روزالین آندرسون« سرپرست تیم مطالعه، »مزایای محدود کردن کالری با 
کنترل متابولیک مرتبط است و موجب سوخت و ساز بدن در سنین بالا می شود؛ در 
کنترل انرژی و توانایی سلول ها و ارگانیسم برای پاسخ به تغییرات زیست محیطی در دوران 
پیری اثر می گذارد حتی در نقاط مختلف بدن تأثیرگذار است مثلاً موجب کاهش سطح 

رادیکال های آزاد و کاهش استرس می شود.«
موسسه ملی سالمندان بالتیمور مطالعاتی مشابه روی 120 حیوان انجام داد که نتایج 
مرگ و میر و بیماری و سلامت در حیواناتی که به طور معمول غذا می خورند نسبت به 
حیواناتی که رژیم غذایی داشتند، متفاوت بود؛ حیواناتی که دارای رژیم غذایی بودند دیرتر 
مبتلا به سرطان و بیماری های قلبی و عروقی و دیابت می شدند یا اصلا مبتلا نمی شدند. در 

واقع رژیم غذایی در سنین بالا اثر مثبتی روی سوخت و ساز بدن آنان داشت.

بدون شک با شروع روزهای گرم تابستان برای اغلب شما دیدن خوشه های رنگارنگ 
و دلپذیر انواع انگور در مغازه های میوه فروشی صحنه ای بسیار وسوسه انگیز است.

انگور یکی از میوه های بهشتی بوده که در طب سنتی و اسلامی ما و همچنین بسیاری از 
کشورهای دنیا جایگاه ویژه ای دارد. قرآن کریم بارها از درختان انگور به عنوان پاداشی برای 
نیکوکاران در بهشت یاد نموده و روایات دینی شیعیان نیز بر اثرات سودمند آن تأکید می نماید به 
طوری که از امام صادق )ع( چنین نقل شده است که: »پیامبری از پیامبران به درگاه خدا از اندوه 
شکایت کرد و خداوند او را به خوردن انگور امر فرمود«. انواع انگور از نظر بومی متعلق به مناطق 
مدیترانه ای و غرب آسیا هستند که به صورت خوشه های منظم و زیبا به رنگ های آبی، قرمز، 

بنفش، سیاه، طلایی و سبز بر روی درخت تاک می رویند. 
ایران یکی از کشورهای مهم تولیدکننده انگور می باشد و در تاکستان های آن نیز انواع مختلفی 
از این میوه پرورش داده می شود که رایج ترین آن ها عبارت اند از: انگور عسگری، بی دانه، یاقوتی، 
لعل حسینی، مسکه، نباتی، کشمشی، رازقی شیرازی و... بخش های مختلف انگور شامل پوسته، 
هسته و میوه آن از نظر تغذیه ای خواص منحصر بفردی داشته و می توان از آن ها برای تهیه 
فرآورده هایی نظیر آب انگور، مربا، کشمش، روغن هسته انگور و ... استفاده کرد. علاوه بر این برگ 
درخت انگور با عنوان برگ مو نیز در رژیم غذایی سنتی ما برای تهیه نوعی »دلمه« مورد استفاده 
قرار می گیرد و دم کرده، جوشانده یا گرد آن نیز در طب سنتی کاربرد ویژه ای دارد. همان گونه 
که ذکر شد انگورها انواع مختلف و شکل های متفاوتی دارند که به دلیل وجود مواد آنتی اکسیدانی 
متفاوتی که در آن ها وجود دارد رنگ های متفاوتی از خود نشان می دهند. در ذیل به ارزش تغذیه 

ای و خواص انگور اشاره شده است.
  ارزش تغذیه ای

انواع مختلف انگور منابع غنی ویتامین های 6B،A، C و فولات و همچنین املاح ضروری 
از جمله پتاسیم، کلسیم، آهن، فسفر، منیزیم و سلنیم هستند. به علاوه انگورها به ویژه در 
پوست و هسته دارای گروه مهمی ترکیبات فعال هستند که فلاوونوئیدها، پلی فنول هایی چون 
پروسیانیدین های گالیک اسید و کاتچین، آنتوسیانین هایی نظیر مشتقات گلوکوزیدی سیانیدین، 
دلفینیدین، پئونیدین، پتونیدین و مالویدین، مشتقات استیلبن نظیر رزوراترول از انواع مهم آن ها 

به شمار می آیند که هر یک به نوبه خود اثرات منحصر بفردی در حفظ و بهبود سلامت دارند.
 اثرات انگور بر سلامتی

سیستم ایمنی
 C انگور نه تنها با داشتن ترکیبات فعال زیستی آنتی اکسیدان بلکه با مقادیر زیاد ویتامین های

و A و املاح به تقویت سیستم ایمنی کمک می کند.
  اثرات آنتی اکسیدانی

عصاره هسته انگور با داشتن محتوای بالای پروسیانیدین ها دارای خواص آنتی اکسیدانی بوده 
که رادیکال های آزاد را می بلعد. سایر بخش های انگور نیز دارای آنتی اکسیدان هستند اما غلظت 

این ترکیبات در پوسته و هسته بالاتر است.
   اثرات محافظتی بر قلب

انگور باعث افزایش سطوح اکسید نیتریک در خون شده و بنابراین تشکیل لخته و در نتیجه 
خطر حمله قلبی را کاهش می دهد. علاوه براین آنتی اکسیدان های موجود در انگور سبب کاهش 
اکسیداسیون کلسترول LDL، به عنوان عامل خطر اصلی تنگی عروق و بیماری های قلبی 
عروقی می شوند. فلاوونوئیدهای موجود در انگور و رزوراترول علاوه بر ایجاد رنگ آنتی اکسیدان 
های قدرتمندی محسوب می شوند. این ترکیبات با مهار اثرات مخرب رادیکال های آزاد بر 
اکسیداسیون LDL و کاهش استرس اکسیداتیو و تجمع پلاکتی از شریان ها محافظت می کنند. 

علاوه براین انگور با کاهش التهاب و فشارخون می تواند به سلامت قلب و عروق کمک کند.
  انگور باعث افزایش سطوح اکسید نیتریک در خون شده و بنابراین تشکیل لخته و در نتیجه 

خطر حمله قلبی را کاهش می دهد. 
اثرات ضد دیابتی

اخیراً بررسی ها نشان داده که عصاره های تهیه شده از پوست انگور می تواند در کنترل قند 
خون و نفروپاتی دیابتی موثر باشد. علاوه براین کشمش به عنوان یکی از فرآورده های حاصل از 
انگور می تواند جایگزین خوبی برای قند و شکر در بیماران دیابتی باشد اما بااین حال بهتر است 

در مصرف آن تعادل رعایت شود.
  اثرات ضد میکروبی و ضدویروسی

بسیاری از اجزای انگور از جمله گالیک اسید، هیدروکسی سینامیک اسید، فلاونول ها، رزوراترول 
و تانن دارای فعالیت ضد میکروبی و ضدویروسی هستند و می توانند بدن را از عفونت ها از جمله 

عفونت های باکتریایی روده ای محافظت کنند.
  اثر بر سیستم مرکزی اعصاب

براساس بررسی های اولیه انگور و ترکیبات فعال و آنتی اکسیدانی آن به ویژه رزوراترول از طریق 
مهار استرس اکسیداتیو و التهاب یا تغییر بیان ژن های درگیر در بیماری های مغز و اعصاب از 

جمله آلزایمر و پارکینسون می توانند در محافظت مغز موثر باشند.
   اثرات ضد سرطانی

مصرف انگور می تواند به سلامت بافت کولون و جلوگیری از مسیرهای سرطان زایی دراین 
ناحیه کمک کند. علاوه براین اثرات مثبت خوردن انگور یا مصرف مکمل ترکیبات فعال آن از 
جمله رزوراترول در پیشگیری از انواع مختلف سرطان ها از جمله سرطان پستان، پروستات، معده 
و پوست نشان داده شده است. از طرف دیگر آب انگور نه تنها در پیشگیری بلکه در سرکوب رشد 
سلول های سرطانی نیز موثر است اما با وجود فواید مصرف انگور و فرآورده های آن به عنوان 
بخشی از رژیم غذایی روزانه هنوز توصیه ای برای مصرف مکمل پیشگیرانه به صورت روزمره 

وجود ندارد.
 اثر بر سلامت چشم

مصرف میوه تازه انگور و یا عصاره آن با داشتن غلظت بالای آنتی اکسیدان ها می تواند از کاهش 
بینایی و بیماری تحلیل برنده ماکولار وابسته به سن جلوگیری نموده و به طورکلی از سلامت 
چشم ها حمایت کند. علاوه براین فلاوونوئیدهای موجود در انگور می توانند با کاهش رادیکال های 

آزاد و جلوگیری از اثرات مخرب آن ها خطر آب مروارید را نیز کاهش دهند. 
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مهندسان چینی نخستین هواپیمای مسافربری برقی جهان را ساختند.
 این هواپیما که BX1E نام دارد، دارای طول بال 14.5 متر بوده و می تواند محموله 230 

کیلوگرم را حمل کند.
هواپیمای جدید همچنین قادر است تا ارتفاع 3000 متر پرواز کند.

این سامانه برقی ظرف دو ساعت شارژ می شود و می تواند با سرعت حداکثر 160 کیلومتر در 
ساعت، از 45 تا یک ساعت پرواز کند.

هواپیمای مزبور توسط دانشگاه هوافضای شن یانگ و آکادمی هوانوردی لیائونینگ در چین 
ساخته شده است.

 Liaoning دو نمونه نخست از هواپیمای جدید به تازگی به شرکت هوانوردی عمومی
Ruixiang تحویل داده شده اند.

می توان از این هواپیماها برای آموزش خلبانی، گردشگری، هواشناسی و عملیات نجات استفاده 
کرد.ارزش هر یک از این سیستم ها، 163 هزار دلار اعلام شده است.

دماسنج نانويی برای تشخیص حمله قلبی

دستکش روباتیک برای بهبود کیفیت زندگی 
کم توانان حرکتی

موفقیت محققان دانشگاهی در شناسايی فوری عسل تقلبی با سامانه ماشین بینايی

ساخت پوششی برای نامرئی کردن اجسام کوچک

محققان دانشگاه تربیت مدرس طی یک طرح پژوهشی برای نخستین بار با استفاده 
از سامانه ماشین بینایی موفق به اندازه گیری رنگ عسل و تشخیص منشاء گیاهی 
 NIR عسل و تقلب با شیرین کننده ها بوسیله تصویربرداری فراطیفی و طیف سنجی

شدند.
 سهامه شفیعی، دانش آموخته مقطع دکتری دانشکده کشاورزی دانشگاه تربیت مدرس 
و مجری این پروژه تحقیقاتی گفت: در این پژوهش برای نخستین بار توانایی سامانه ماشین 
بینایی به منظور اندازه گیری رنگ عسل و پارامترهای مرتبط با آن یعنی ظرفیت ضداکسایشی 
کل عسل، ترکیبات فنولی کل و مقدار خاکستر عسل، با کاربرد تصویربرداری مرئی و همچنین 
تشخیص منشاء گیاهی عسل و تقلب با شیرین کننده ها بوسیله تصویربرداری فراطیفی و طیف 
سنجی NIR انجام و بررسی شد. وی در توضیح مراحل انجام طرح خود گفت: در این راستا ابتدا 
تصاویر نمونه های عسل در نور مرئی تهیه و همزمان میزان ظرفیت ضداکسایشی کل، ترکیبات 
فنولی کل و مقدار خاکستر نمونه های تصویربرداری شده در آزمایشگاه تعیین شد. به منظور ایجاد 
مدل های پیش بینی رنگ و پارامترهای مرتبط با آن، از روش شبکه های عصبی مصنوعی برای 
واسنجی بهره گیری شد. شفیعی در ادامه افزود: در بخش دیگری از این پژوهش امکان تعیین 

منشاء گیاهی عسل و تشخیص تقلب با شیرین کننده ها به کمک تصویربرداری فراطیفی و طیف 
سنجی NIR بررسی شد. بدین منظور تصاویر فراطیفی و طیف سنجی NIR در حد عبور، اخذ 
و پس از انجام پیش پردازش های لازم، از مدل های شبکه عصبی مصنوعی )ANN( استفاده 
شد. وی در اشاره به نتایج این پژوهش اظهار کرد: نتایج دسته بندی تصاویر بر اساس منشاء 
گیاهی نشان داد که مدل ANN دارای بهترین عملکرد بوده و 85.7 درصد تصاویر نمونه های 
مورد آزمون را به درستی دسته بندی می کند. مدل ANN برای تشخیص عسل تقلبی نیز 
دارای بهترین عملکرد است، بطوری که پیکسل های مربوط به عسل های اصلی و تقلبی را با دقت 
100 درصد و 94.67 درصد به ترتیب در دسته آموزش و آزمون از هم تفکیک می کند. همچنین 
مقایسه نتایج حاصل از طیف سنجی NIR با تصویربرداری فراطیفی نشان داد که تصویربرداری 
فراطیفی نسبت به طیف سنجی NIR دارای مزایایی برای تشخیص منشاء گیاهی عسل و تقلب 
با شیرین کننده ها است.  شفیعی در پایان تصریح کرد: نتایج حاصل از این پژوهش، پتانسیل 
کاربرد سامانه ماشین بینایی را در صنعت عسل به عنوان یک روش سریع و غیر مخرب نشان 
می دهد.  بر اساس این گزارش، این پژوهش با راهنمایی دکتر سعید مینایی و دکتر نصرالله مقدم 

و با مشاوره دکتر محسن برزگر از اعضاء هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس انجام شده است. 

محققان آلمانی موفق به تولید لباسی شدند که می تواند اجسام را پنهان کند. این 
جامه به گونه ای طراحی شده که تنها اجسام کوچک را پنهان می کند.

 پژوهشگران موفق به ساخت لباسی نامرئی شدند که می تواند اجسام کوچک را از دیده شدن 
حفظ کند. این لباس قادر به مخفی کردن انسان نیست. همه انسان ها دوست دارند که با استفاده 
از یک لباس یا پارچه بتوانند خود را مخفی کنند اما ما محدود به قوانین فیزیک هستیم. یافته اخیر 
محققان نشان می دهد که ساخت چنین ابزاری دور از دسترس نیست. پژوهشگران آلمانی مؤسسه 
فناوری کارلسرو موفق به ساخت پارچه ای شدند که می تواند اجسام کوچک را از دید انسان مخفی 
کند. برای ساخت چنین پارچه ای باید بتوان مسیر نور را منحرف کرد به طوری که نور بتواند جسم 
را دور بزند. در این پروژه محققان موفق به تغییر اندکی در مسیر نور شدند بنابراین می توان اجسام 
کوچک را از دیده شدن حفظ کرد. محققان در این پروژه از پراش نور استفاده کردند که موجب 

می شود سرعت توزیع نور هنگام عبور از یک محیط کاهش یابد. با این کار، نور می تواند مسیر 
طولانی تری در اطراف جسم طی کند. در این پژوهش، جسم مورد نظر که قرار است پنهان شود، 
درون یک سیلندر فلزی توخالی قرار می گیرد سیلندری که دارای پوششی از رنگ آکریلیک است. 
این پوشش قادر به انعکاس نور است. این لوله درون پلی دی متیل سیکلوزان قرار دارد که خود با 
استفاده از نانوذرات دی اکسید تیتانیوم تقویت شده است. کل این ساختار قادر است نور را پخش 
کند. رابرت چیتنی، از محققان این پروژه، می گوید: »این پوشش دارای این مزیت است که سرعت 
انتشار نور در آن بسیار پایین است. با کاهش سرعت نور در هر کجا و افزایش مجدد آن، می توان 
مسیر حرکت نور را افزایش داد و جسم را پنهان نمود. اگر میانگین زمانی که طول می کشد نور از 
میان بلوک پلی دی متیل سیکلوکسان عبور کند به شکل مناسبی متناسب با زمان عبور نور از میان 

پوشش باشد، آنگاه هر آنچه در میان آن باشد از دیده پنهان خواهد شد.«

تريلر شفاف ساخته شد
یک شرکت تولید کننده تجهیزات الکترونیک در اقدامی خلاقانه امکان بروز 

تصادفات مرگبار ناشی از سبقت از خودروهای سنگین را به صفر رسانده است.
در حین رانندگی در جاده های باریک و زمانی که تلاش می شود از کنار تریلری غول پیکر 
سبقت گرفته شود همواره این نگرانی وجود دارد که آیا خودرویی از روبرو در حال نزدیک 
شدن است یا نه؟ در بسیاری از موارد رانندگانی که به هر دلیل سبقت ناگهانی و کورکورانه 
می گیرند به کام مرگ می روند.اکنون شرکت سامسونگ دست به ابتکارعمل جالبی زده و 
برای کاستن از خطر وقوع چنین تصادفات دردناکی دوربینهایی در قسمت جلویی کامیون و 
تریلر نصب کرده و از این طریق تصاویر زنده ای از مسیر پیش رو و خودروهای در حال نزدیک 
شدن را بر روی نمایشگر بزرگی که در قسمت پشت خودروی سنگین نصب شده نمایش 
می دهد.بدین ترتیب راننده خودرویی که در پشت تریلر یا کامیون در حال رانندگی است 
اشراف کاملی به مسیر پیش رو داشته و بهترین تصمیم را برای سبقت گرفتن اتخاذ می کند.

تصاویری که بدین ترتیب از طریق دوربینها تهیه می شود به طور بی سیم راهی نمایشگر 
شده و در آنجا نیز جزئیات کاملی از مسیر پیش رو آن هم با کیفیتی بالا برای خودروهای 
عقب نمایش داده می شود.درحقیقت می توان گفت سامسونگ نوعی تریلر شفاف ساخته 
است!این فناوری به گونه ای ارایه شده که هم در روز و هم در شب قابلیت به تصویر کشیدن 
جاده و خودروهای در حال تردد در آن را داشته باشد.شرکت سازنده، فناوری جدید خود را در 
آرژانتین مورد آزمایش قرار داده و گرچه اعلام کرده که قرار نیست به طور گسترده و کاربردی 

از آن استفاده کند اما نشان داده که امکان تحقق هر ایده ای وجود دارد.

ساخت نخستین هواپیمای مسافربری برقی جهان

محققان کره ای با استفاده از نانوذرات، جوهر و لوله 
موفق به ساخت ابزاری شدند که می توان با آن حمله 
قلبی را در بیمار شناسایی کرد. این ابزار با اندازه گیری 
نوعی پروتئین اقدام به شناسایی حمله قلبی می کند.

تشخیص حمله قلبی نیازمند آزمایش های مختلفی بوده 
که خود نیازمند تجهیزات گرانقیمتی است. دسترسی به 
این نوع تجهیزات بسیار محدود است. افرادی که  در نواحی 
فقیرنشین زندگی می کنند به این دستگاه ها دسترسی ندارند. 
اخیراً دانشمندان موفق به ساخت ابزاری شبیه به دماسنج 
شدند که می تواند به پزشکان در تشخیص حمله قلبی کمک 
کند. با این کار هزینه تشخیص حمله قلبی به شدت کاهش 

می یابد.
سانگمین جو و همکارانش برای تشخیص وجود حمله 
قلبی در بیمار اقدام به اندازه گیری مقدار پروتئین تروپونین در 

خون بیمار می کنند. زمانی که به دلیل مسدود شدن رگ ها، 
جریان خون در بدن کاهش پیدا کی کند، مقدار این پروتئین 
در بدن افزایش می یابد. در حال حاضر برای شناسایی مقدار 
تروپونین در خون باید از تجهیزات گرانقیمتی استفاده کرد 
که در همه جا یافت نمی شود. سه چهارم مرگ و میر ناشی از 
مسدود شدن شریان و حمله قلبی در نواحی فقیرنشین اتفاق 

می افتد چراکه درآمد پایینی دارند.
تشخیص اولیه بیماری می تواند به درمان بیمار کمک 
شایانی کند، به همین دلیل محققان ابزاری حساس و دقیق 

برای شناسایی این پروتئین ارائه کردند.
 محققان برای ساخت این ابزار، از دستگاه تعیین الکل و 
جیوه الهام گرفتند و در نهایت موفق به ساخت ابزاری ساده 
برای شناسایی تروپونین شدند. در ساخت این ابزار از شیشه، 
نانوذرات، جوهر و یک لوله کوچک استفاده شده است. سرم 

خون حاوی تروپونین، حتی با غلظت بسیار کم این پروتئین، 
با نانوذرات ترکیب شده و در نهایت موجب بالا رفتن سطح 
جوهر از لوله می شود که این تغییرات با چشم غیرمسلح قابل 

روئیت است.

برای آن دسته از کم توانانی که در استفاده از دستانشان برای انجام کارهای ساده مشکل دارند 
ساخت دستکش روباتیکی نرم توسط محققان دانشگاه هاروارد خبر خوشحال کننده ای است.

 این محققان دستکش روباتیکی منحصربفردی ساخته اند که افراد کم توان با در دست کردن آن می توانند 
مجموعه ای از حرکات محدود را به راحتی انجام دهند، کارهایی نظیر برداشتن اجسام سبک و جابجایی آنها.

این وسیله می تواند کمک حال مناسبی برای حداقل 6.8 میلیون کم توان حرکتی در آمریکا و احتمالا 
ده ها میلیون تن دیگر در سراسر جهان باشد که برای جابجایی اجسام کوچک و انجام کارهای ساده روزمره 

با مشکل مواجه هستند.
تاکنون این فناوری جدید بر روی 9 بیمار مبتلا به ALS، تحلیل عضلانی، جراحتهای ناحیه ستون فقرات 

و نخاع و همچنین بیمارانی که دچار سکته مغزی شده اند با موفقیت آزمایش شده است.
هدف از ارایه این دستکش پیشرفته کمک به افرادی عنوان شده که ناتوانی آنها در انجام حرکات ساده 

جریان طبیعی زندگی را برایشان مختل کرده است.
پیش بینی می شود این فناوری جدید در عرض سه سال و با انجام اصلاحات نهایی به مرحله تولید اولیه 

و انبوه برسد.
در ساختار این دستکش که دارای مفاصل کوچکی برای خم شدن انگشتان است از سیلیکن استفاده شده 

تا نه تنها وزن آن بسیار اندک باشد بلکه کیفیت عملکرد آن نیز در سطح قابل قبولی باشد.

چهار شنبه -سوم تیر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3752

فوايد روزه  داری برای مبتلايان به کبد چرب
بسیاری از افراد به دلیل اندکی ناراحتی گوارشی از روزه گرفتن اجتناب 
می کنند، در حالی که با رعایت چند نکته تغذیه ای می توان این عوارض را به 
حداقل خود رساند و فریضه روزه را به جا آورد. حتی روزه داری در مورد برخی 
بیماران نقش درمانی دارد. به عنوان مثال افرادی که کبد چرب دارند نه تنها 

می توانند روزه بگیرند، بلکه روزه داری به سلامتشان هم کمک خواهد کرد.
دکتر ناصر ابراهیمی دریانی -فوق تخصص بیماری های گوارش و کبد  گفت  بد نیست 
بدانید براساس آمار 70 درصد افرادی که چاق هستند کبد چرب دارند. همچنین کبد 
چرب در افرادی که دارای شکم بزرگ هستند نسبت به کسانی که چاقی سراسری دارند، 

بیشتر دیده می شود و خطرناک تر است. 
حالا چرا متخصصان تا این حد روی درمان )مبتنی بر کاهش وزن( کبد چرب تاکید 
دارند؟ در پاسخ باید گفت اگر به کبد چرب اهمیت داده نشود و افراد از شر اضافه وزن 
خلاص نشوند، کم کم کبدشان سفت شده و در نهایت از کار می افتد بنابراین ماه رمضان 
برای افرادی که کبد چرب دارند فرصت خوبی است تا علاوه بر بهره مندی از آثار معنوی 
روزه بتوانند از این فرصت استفاده و وزن خود را کم کنند، چون همان طور که اشاره شد 
اصل درمان کبد چرب، کاهش وزن است. پس روزه گرفتن نه تنها برای کبد چرب ضرری 
ندارد، بلکه خیلی هم مفید است. البته بیماران مبتلا به کبد چرب اگر روزه بگیرند و بعد 

از آن غذای چرب مصرف کنند، وزن آنها کاهش پیدا نخواهد کرد.
 اهمیت اصلاح تغذیه 

از آنجا که هنگام روزه داری، اسیدیته معده بالا می رود مصرف غذاهای سنگین می تواند 
احساس پری معده، ترش کردن و دیگر مشکلات گوارشی را به همراه داشته باشد؛ اما در 
مقابل، مواد غذایی حاوی فیبر مثلا میوه   و   سبزیجات می تواند از تولید بیش از اندازه اسید 
در معده جلوگیری کند. پس بیماران مبتلا به کبد چرب نباید به این بهانه روزه نگیرند، 

بلکه با اصلاح تغذیه باید به فکر رفع مشکل باشند.
 خداحافظی با تلخی دهان:  بسیاری از روزه داران ازجمله بیماران مبتلا به کبد چرب، 
از تلخی دهان در طول روز گله دارند. یادتان باشد یکی از علل تلخی دهان همان عارضه 
ریفلاکس است. توصیه ما این است که مواد غذایی چرب را کمتر مصرف کنند. البته در 
صورتی که بیمار قبل از ماه رمضان هم این حالت تلخی را داشته است باید در اولین 

فرصت ممکن به پزشک متخصص مراجعه کند.
 اگر دچار سکسکه می شوید : گاهی اوقات افراد در ماه رمضان از سکسکه شکایت 
دارند. در مورد این افراد ابتدا باید بررسی شود که این سکسکه مزمن است یا فقط در ماه 
مبارک رمضان پیش می آید. اگر مشکل به دلیل ابتلا به بیماری گوارشی خاصی نباشد 
کافی است فرد در خوردن وعده افطار پرخوری نکند، بویژه بیماران مبتلا به کبد چرب که 
پرخوری سلامتشان را تهدید می کند. برای رفع سکسکه هم چند روش درمانی توصیه 
می شود. یکی این که به فرد می گوییم به صورت ناگهانی نفس خود را نگاه دارد. همچنین 
می توانید یک عدد یخ را روی زبان خود بگذارید تا سکسکه قطع شود. زدن ناگهانی به 
پشت بیمار هم می تواند باعث توقف سکسکه شود، ولی اگر سکسکه طولانی شود باید 

به پزشک مراجعه کرد.

شربت های ضد عطش برای روزه داران
متخصص طب سنتی برخی دمنوش ها و شربت های مناسب حال روزه داران 
را معرفی کرد و گفت: آب انواع میوه ها مانند انار، سیب، به و گلابی برای کاهش 

عطش در ماه رمضان توصیه می شوند.
 مریم مقیمی گفت: بهترین شربتها برای رفع تشنگی در ماه رمضان ماء الشعیر، شربت 

لیمو، شربت نارنج یا بالنگ و شربت سکنجبین است.
وی ادامه داد: همچنین آب انواع میوه ها مانند انار، سیب، به و گلابی علاوه بر تقویت 
معده برای رفع تشنگی توصیه می شوند. این متخصص طب سنتی گفت: دمنوش های 
گیاهی نیز از دیدگاه طب سنتی برای ایام روزه داری مفید هستند و بیشتر از نوشیدنی 
های گازدار و قندی توصیه می شوند. مقیمی افزود: به عنوان مثال دمنوش شیر بادام برای 

روزه داران مناسب است و می توان بادام را با عسل و آب سرد مخلوط و مصرف کرد.
وی ادامه داد: شیر خرما نیز نوشیدنی مناسب دیگری برای رفع عطش است که بادام به 

همراه عسل و خرما و شیر می تواند معجونی برای رفع خستگی و عطش باشد.
این متخصص طب سنتی گفت: خوردن شیر با مغز بادام خام، مغز گردو ، مغز پسته 

خام، کنجد و پودر نارگیل نیز نوشیدنی مناسب دیگری برای این ایام است.
 وی تصریح کرد: شربت زرشک، خاکشیر و لیمو برای رفع عطش روزه داران توصیه 

می شود.

همهخوبیهایانگور



اجتماعی 6

بهترين شیوه های تنبیه کودکان 
تنبیه نادرست باعث آسیب های روانی به کودکان می شود و در بزرگسالی آثار 

بدی را روی رشد شخصیت او بر جای می گذارد. 
دکتر مریم پورشمس، روان پزشک: این طبیعی است که در هر خانواده ای قوانینی وجود 
دارد که تنها مختص آن خانواده است. هر خانواده ای در ارتباط با رفتار اشتباه فرزندش از 
اصول تربیتی خاص آن خانه استفاده می کند. بعضی از خانواده ها ترجیح می دهند در مقابل 
رفتار اشتباه فرزندان واکنشی نشان ندهند اما عده ای دیگر از تنبیه و مجازات سخت برای 
اصلاح رفتار کودکان استفاده می کنند. در مورد تنبیه فرزندان یک رای باشید: قبل از 
اینکه در مورد نحوه تنبیه کودکان صحبت کنیم ابتدا بهتر است واژه تنبیه را تعریف کنیم. 
تنبیه به معنای اصلاح کردن و آگاه کردن است! اما اگر قرار باشد تنبیه به معنای ابزاری 
برای فرونشاندن خشم والدین باشد دیگر نام آن تنبیه نیست اما مهم ترین نکته در تنبیه 
کودکان این است که پدر و مادر بر سر تنبیه فرزندشان دارای یک نظر و در این زمینه هم 
عقیده باشند.  تنبیه زمانی می تواند باعث تاثیر مثبت در کودکان شود که با روش درست در 
مورد کودکان اعمال شود چون در غیر این صورت باعث آسیب روانی در کودک می شود. 
برای مثال فرار از مدرسه، بزهکاری، اعتیاد یا حتی عدم پیشرفت شغلی از جمله تبعات تنبیه 
نادرست در کودکان است. تنبیه کلامی: حتی الامکان بهتر است به جای تنبیه بدنی، رفتار 
کودکان را با واکنش های کلامی خطاب قراردهیم نه اینکه شخصیت آنها را سرکوب کنیم. 
برای مثال به جای اینکه به آنها بگوییم: »تو دختر یا پسر بدی هستی«، رفتار آنها را سرزنش 
کنیم و بگوییم »تو کار بدی کردی« اما باید مراقب باشیم که در این زمینه هم خیلی افراط 
نکنیم چون تاثیر خود را از دست خواهدداد و اثر تنبیه کمرنگ می شود اما نکته مهم این 
است که باید کودک بداند به خاطر چه کاری تنبیه می شود به همین دلیل باید قبل از اینکه 

کودک را به خاطر کاری سرزنش کنیم، کار اشتباه او را برایش یادآور شویم.
حد مجاز تنبیه بدنی: اگر در مواقعی استفاده از تنبیه بدنی تنها راه گریزناپذیری برای 
والدین است توصیه می شود آرام پشت دست کودک زده شود اما اگر تنبیه فرزندان حالت 
خشونت آمیز به خود بگیرد نه تنها تاثیری روی اصلاح رفتار فرزندتان ندارد بلکه باعث بروز 
رفتارهای پرخاشگرانه در کودک می شود. ممکن است با تنبیه بدنی فرزندتان از انجام کار 
اشتباه دوری کند اما این رفتار نشانه ترس اوست و در واقعیت قادر به تشخیص کار درست 
از نادرست نیست.  علاوه بر این، اگر کودک به درستی در مورد اشتباهی که مرتکب شده 
توجیه نشود و در ظاهر با تنبیه به تکرار اشتباهش نپردازد، در سنینی خاص درست در زمانی 
که بزرگ تر شد به مقابله با تهدید و تبیهی که والدین اعمال می کنند، می پردازد و در این 

زمان به سختی می توان او را تحت کنترل درآورد.
چه زمانی متوجه تنبیه درست می شویم؟ گاهی برای از بین بردن رفتار فرزندمان از 
تنبیهات کلامی استفاده می کنیم که باعث تشدید رفتار کودک می شود. برای مثال به او 
می گوییم: »تو دیگر بچه من نیستی«. در این شرایط والدین متوجه می شوند که نه تنها 
این تنبیه کلامی باعث آرام شدن فرزندشان نشده بلکه او را بی قرارتر می کند. این نشان می 
دهد که تنبیه هیچ تاثیری روی کودک نگذاشته است و علاوه بر این احساساتی مانند خشم، 

ترس و ناامیدی یا حتی انتقام را در او به وجود آورده ایم.
کمی مکث کنید: قبل از اینکه فرزندتان را به دلیل رفتار نادرستی که انجام داده سرزنش 
یا تنبیه کنید بهتر است ابتدا آرامشتان را حفظ کنید تا دست به رفتاری نزنید که بعدها 
پشیمان شوید و مجبور به عذرخواهی از فرزندتان شوید. باید این نکته را به خاطر داشته 
باشید که کودک یک انسان است و نمی تواند همیشه رفتار بی نقصی را از خود نشان دهد. 

کودکان برای رشد و تکامل به حمایت شما نیاز دارند و در این مسیر باید صبور بود.
انتظارات خود را مشخص کنید: اگر از فرزندتان انتظار دارید که رفتار درستی از خود 
نشان دهد لازم است که قبل از آن در مورد کارهای درست و نادرست توضیح دهید 
و همچنین برایش روشن کنید که تبعات هرکدام از آن رفتارها چیست. وقتی توانستید 
درک درستی از مفهوم کار درست و نادرست به فرزندتان ارائه دهید آن زمان می توانید 
انتظار رفتاری درست از فرزندتان داشته باشید. اما والدین باید مراقب باشند که در تمامی 
شرایط باید حمایت و محبت نسبت به فرزندشان را از آنها دریغ نکنند. داشتن دیسیپلین 
به معنای بی توجهی و دریغ کردن آنها از محبت نیست بلکه در کنار تنبیه باید فرزندان را 
از حمایت های عاطفی خود نیز برخوردار کرد. نحوه نه گفتن: تا 2 سالگی بچه ها قادر به 
درک درست کار درست از نادرست نیستند. در این سن تنها با گفتن یک »نه« قاطع می 
توان رفتار کودک را اصلاح کرد اما از 2 سالگی به بعد باید علت امرونهی در مورد موضوعی 

را کامل برای او توضیح داد تا مفهوم درستی و نادرستی به خوبی در ذهن او روشن شود.
  روی حرفتان بمانید:  گاهی مواقعی پیش می آید که والدین فرزندشان را از تبعات یک 
عمل نادرست آگاه می کنند اما وقتی آن رفتار از فرزندان سر زد هیچ تنبیهی برایش درنظر 
نمی گیرند. این رفتار هم باعث تکرار رفتار اشتباه در کودکان خواهدشد چون هیچ اقتداری 
را از سمت والدین حس نمی کنند. فرزندان باید نسبت به تبعات کارهایشان آگاه باشند و آن 
را همانند یک قانون در ذهنشان بسپارند.   برای مثال اگر او هر بار بعد از مرتب کردن اسباب 
بازی هایش با تشویق والدینش روبرو می شود به خوبی درک می کند که در قوانین خانه این 
رفتار همیشه جزو یک رفتار درست شناخته می شود یا اگر مرتکب رفتاری نادرست شد و 
به دنبال آن مورد بازخواست و تنبیه افراد قرار گرفت، رفتار اشتباه کمتری از او سر خواهدزد.

توصیههای
راهور

  به میزان ظرفیت وسیله 
ي نقلیه خود و بار حمل 

نموده و از جابجایي اعضاي 
خانواده و مسافر در اتاق 

بار وانت بارها، کامیونها و ... 
خودداري نمایید.

اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

هنگام خشونت چه کنیم؟ 
طباطبایی با بیان اینکه ادعاهایی نظیر »غرورم می شکست«، »خرد می شدم« 
هیچ یک توجیه کننده حوادث بعدی و نتایج اسف بار حاصله نیست، افزود: هیچ 
مشکلی در دنیا بدون راه حل نیست، مگر مرگ، بنابراین برای هر موضوعی هر 

چند پیچیده، راه حل مناسبی نیز وجود دارد.
پژوهشگر مسایل اجتماعی توصیه می کند، زمانیکه افراد با خشونت روبرو می شوند، در 

صورتیکه فاقد مهارت کلامی در برخورد با آن هستند، بهترین کار ترک محل است.
افشین طباطبایی گفت: هر انسانی دارای حقوق اجتماعی است و حیات و زندگی، جزو حقوق 
فطری او محسوب می شود. وی ادامه داد: حقوق شهروندی هر فرد تابع قوانین مدنی، عرفی 
و شرعی جامعه است، مثلا در رانندگی هر فرد موظف است به قوانین موجود احترام گذارد، 
وقتی چراغ قرمز شد باید خودرو را متوقف کند، بنابراین پلیس با کسانی که مقررات را زیر پا 

می گذارند، برخورد می کند.
طباطبایی افزود: در مواردی حقوق انسانی و شهروندی ما از جانب دیگران مورد هجوم و 
تعدی قرار می گیرد که چندان قابل پیگیری و یا دفاع نیست، مثلا در حیاط همسایه مجاور، 
تعدادی بچه در ساعات آخر شب با سرو صدای زیاد و فریاد مشغول بازی هستند، حال باید 
در برابر چنین تجاوزی چه کرد؟ آیا باید در و پنجره ها را بست یا سر را بیرون آورد و داد و 
فریاد کرد. وی گفت: حمله و قربانی شدن فقط محدود به زد وخورد و تجاوز فیزیکی نیست، 
یک نگاه بی جا، شوخی بی ربط، متلک پراندن و دهها مورد به ظاهر ساده دیگر از مصادیق 
بارز تهاجمات عبور از خطوط اجتماعی محسوب می شود که همه ما با چنین مواردی در 

زندگی روزمره سر وکار داریم.
بیشتر افراد مهارت دفاع از خود را ندارند

این پژوهشگر مسایل اجتماعی افزود: عده ای بلد هستند و می دانند در چنین مواقعی چگونه 
از خود دفاع کنند اما بیشتر افراد نمی توانند یعنی مهارت لازم را ندانند.

وی گفت: اگر نتوانیم با مهارت کلام، حمله ها را خنثی و از خود دفاع کنیم، ممکن است، 
برافروخته شویم و با مشاجره و عصبانیت جواب دهیم یا حتی کار به قهر، کدورت، دلخوری 

و در مواردی حاد به زدو خورد کشیده شود، اما چه باید کرد؟
 ترک محل بهترین شیوه خنثی کردن حملات

طباطبایی بهترین کار در چنین حالتی را ترک محل دانست و افزود: باید بهانه ای آورد و از 
مجلس خارج شد زیرا یا باید بتوانیم مقابله به مثل کنیم یا کسی به ما کمک کند، در غیر 

این صورت به صورت ناخواسته برای جلوگیری از آزار بیشتر، وارد فاز خشونت خواهیم شد.
وی ادامه داد: اگر از کنار درختی عبور می کنیم که کندوی عسل بزرگی روی آن قرار دارد، 
باید مراقب باشیم تا زنبورها سراغ ما نیایند، در برابر هجوم هزاران زنبور جز فرار چه کاری از 
دست ما بر می آید؟ بحث خشونت هم همین طور است، ایستادگی در برابر فردی خشن، 
حضور در فضایی خشونت بار که منطق و عقل سلیم در آن وجود ندارد و شعور انسانی 
کمرنگ شده، مانند روبرو شدن با هزاران زنبور است پس ترک محل ساده ترین راه حل است.

طباطبایی با بیان اینکه ادعاهایی نظیر »غرورم می شکست«، »خرد می شدم« هیچیک 
توجیه کننده حوادث بعدی و نتایج اسف بار حاصله نیست، افزود: هیچ مشکلی در دنیا بدون 
راه حل نیست، مگر مرگ، بنابراین برای هر موضوعی هر چند پیچیده، راه حل مناسبی نیز 
وجود دارد.وی توصیه کرد: نباید بی خود و بی جهت بر عقاید متعصبانه تاکید و اصرار کرد و 

در صورتیکه با همسایه خود مشکل داریم دعوا و زورگویی راه به جایی نخواهد برد.
این پژوهشگر مسایل اجتماعی افزود: باید با اتکا به عقل و درایت بدنبال یافتن راهی بی تنش 
همراه با آرامش برآمد، شلوغ کاری و به پا کردن جنجال مانند انداختن کبریت در انبار کاه 
خیلی آسان، اما خاموش کردن آن بسیار دشوار است.به گفته وی، فرار عاقلانه ارزشمندتر 

از مقاومت ابلهانه است.

 عظمت و برکات ماه رمضان
»رمض�ان« در لغت از »رمضاء« به معنای ش�دت حرارت گرفته ش�ده و به معنای 
سوزانیدن می باشد. چون در ماه  گناهان انسان بخشیده می شود، به این ماه مبارک 

رمضان گفته اند.
پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله می فرماید: اگر مردم قدر ماه مبارک رمضان را می دانستند، 
می گفتند: ای کاش همه سال رمضان بود. در ماه رمضان خوابت،  نفس کشیدنت،  عبادت است.

آقا امیرالمومنین علی بن ابی طالب سلام الله علیه می فرماید: فضیلت ماه مبارک رمضان بر بقیه 
ماه ها مثل فضیلت ما امام هاست بر بقیه مردم. هیچ کسی، هیچ شخصیتی، با پیامبر و اهل بیت 

و چهارده معصوم علیهم السلام قابل قیاس نیست.
 در روایات می فرماید: ما را با هیچ کسی قیاس نکنید. یعنی فضیلت ماه مبارک رمضان را با 
بقیه ماه ها مقایسه نکنید.]1[ پیامبر اکرم صلی الله علیه وآله فرمود: محروم، شقی و بدبخت 
کسی است که از آمرزش خدا در ماه مبارک رمضان محروم بشود. قدر این مجالس، این حالات، 
این گریه ها، را بدانید. گاهی یک قطره اشک، یک دریای آتش را خاموش می کند. روایت داریم: 
روز قیامت یک بنده گنه کاری را می آوردند که خیلی گناهش زیاد بوده است. همان طوری که 
دروبین می تواند عکس و صورت و تصویر ما را ضبط کند و بعداً پخش کند، خدا این قدرت را 
دارد که به اعضای ما این قدرت را بدهد که خود اعضا و جوارح ما فیلمبرداری بکنند. یا به نطق 
ُ الَّذی أنَطَْقَ کُلَّ شَیء«]2[ انسان به اعضا و جوارحش می گوید چرا علیه من  بیایند. »أنَطَْقَنَا اللهَّ

شهادت می دهید؟ »لمَِ شَهِدْتمُْ عَلیَنا«]3[ می گویند: این کار خدا بود.
این مژه های چش��م می گویند: بار پروردگارا ما هم یک شهادتی داریم. یک شبی این بنده 
تو بلند شد، به یاد گناهانش افتاد و ناله کرد. آن قدر گریه کرد که ما تر شدیم. خدای متعال 
می فرماید: چون که این از خوف من گریه کرده، او را به طرف بهشت برگردانید. دریای رحمت 

الهی به موج می آید و این بنده را برمی گردانند. 
برکات ماه مبارک رمضان: حضرت امام س��جاد)علیه السلام( در دعای حلول ماه رمضان 
به درگاه خداوند عرض می کند: به وسیله روزه ماه رمضان یاریمان ده تا اندام های خود را از 
معاصی تو نگه داریم و آن ها را به کارهایی گیریم که خشنودی تو را فراهم آورد، تا با گوش 
هایمان سخنان بیهوده نشنویم و با چشمانمان به دین لهو و لعب نشتابیم و تا دستمانمان را به 
سوی حرام نگشاییم و با پاهایمان به سوی آن چه منع شده ره نسپاریم و تا شکم هایمان جز 
آن چه را تو حلال کرده ای در خود جای ندهد، و زبان هایمان جز به آن چه تو خبر داده ای 

و بیان فرموده ای گویا نشود... .« ]4[
امام سجاد علیه السلام می فرماید: خدایا اگر من را نهیبم بزنی، ردم بکنی، در را هم ببندی، 
من این حرف ها سرم نمی شود، من گدای سمجی هستم. »لا کففت عن تملقک«]5[ من 
چاپلوسی می کنم. به در خانه ات این قدر سر می سابانم، این قدر ناله می زنم که به رویم باز کنی. 

چون معرفت در قلب من آمده که تو خیلی آقایی، کریمی، بزرگوار هستی.
 خدا، تنها دادرس: به خدا قسم ما جز خدا، کسی را نداریم. یک لحظه نفسمان بند بیاید، 
ما را در خانه نگه نمی دارند. فوری می برند در سردخانه می گذارند. یاد بیاوریم آن زمانی که ما 

را در کفن می پیچند. در چاله ای به نام قبر می گذارند. آنجا کی به درد من و شما می خورد.
آقا این کاغذها و اعلامیه ها و قبرها را نگاه بکنید، نصف افرادی که می میرند یا میانسال هستند 
یا جوان هستند. لذا هر سال را احتمال بدهید، سال آخر باشد. برای توبه و استغفار سنگ تمام 
بگذاریم. یاد بیاریم آن زمانی که ما را در چاله قبر تک و تنها رها می کنند و می روند. کی به 
درد م��ا می خورد؟ »الهی و ربی من لی غیرک«]6[ غیر از خدا، غیر از اولیاء خدا، کی به درد 
ما می خورد؟ جز خدا و اولیاء خدا هر کس و هر چیزی هست، ما از آنها جدا می شویم.  همان 
پدری که یک عمر در این خانه خون دل خورده زحمت کشیده، همان مادری که شصت سال 
هفتاد سال واقعاً خون جگر خورده برای بچه هایش کار کرده است، اما وقتی که نفسش بند آمد 

همان دختر می ترسد که در خانه او را نگه دارد.
 قدردانی عمرهای باقی مانده: ما مثل یک ش��معی می مانیم که در ش��رف آب شدن و 
خاموش شدن هستیم. این شمع دارد تمام می شود. اگر با این شمع یک چراغ دیگری برای آن 
عالم روشن کردی، کردی. نکردی در ظلمات و تاریکی می مانی. از روزی که ما به دنیا آمدیم 
با سرعت به طرف آخرت و مرگ می رویم. آخرت و مرگ هم به طرف ما می آید چه قدر زود 
به هم می رسیم. عن قریب است که از ما اثری باقی نباشد. بیاییم به فکر آخرت باشیم. زاد و 

توشه تهیه کنیم.

 جایگاه قم در الگوسازی از مهد های کودک  قرآنی؛

حرکتمهدهایکودکبهسمتترویجسبکزندگیغربی!

گزارش/ سمیه رضایی 

مطمئنا بهترین فضا برای تربیت و رشد فرزندان دامان پر مهر و 
محبت خانواده  و مادران است اما در دهه های اخیر و با افزایش 
حجم فعالیت های اجتماعی مادران متاسفانه امکان اینکه 
مادران برای تمام ساعات در کنار فرزندانشان باشند وجود 
ندارد و از همین روست که بعضا در ساعاتی از روز کودکان 
خود را به مهدهای کودک می سپارند. از همین رو در سال های 
اخیر روند تاسیس و گشایش مهدهای کودک در اقصی نقاط 
کشور به ویژه کلانشهر ها گسترش یافته و تقریبا مهد کودک 
به بخشی از زندگی اجتماعی خانواده های ایرانی تبدیل شده 

است.
 با این حال باید توجه داشت که به اعتقاد بسیاری از کارشناسان و 
صاحب نظران آنچه که در این مهدهای کودک چه از منظر محتوایی 
و چه از منظر رفتاری به کودکان و خردسالان آموخته می شود در 
ساختار ذهنی و شخصیتی آنها بسیار تاثیرگذار خواهد بود. اگر از دیر 
باز این خانواده و مدرسه بود که در تکوین شخصیت فردی و اجتماعی 

افراد تاثیر اصلی داشت امروز مهدهای کودک را باید به این مولفه ها 
اضافه کنیم ضمن اینکه باید توجه داشته باشیم که اثرگذاری مهدهای 
کودک به دلیل سن کم خردسالان شاید بیش از دیگر مولفه ها باشد. 
مسئله انتخاب یک مهد کودک خوب برای فرزندمان می تواند در آینده 

آن نقش تعیین کننده ای را ایفا کند.
 البته نمی خواهیم قضاوت کلی داشته باشیم اما آنطور که اخبار و 
شواهد نشان می دهد در غالب مهدهای کودک توجه دقیقی به تربیت 
کودکان نمی شود و تنها موضوع نگهداری برای ساعاتی مطرح است. 
طی مواردی هم که مسئله تربیت مطرح می شود برخی از شواهد 
نشان می دهد آموزش های مهدهای کودک به هیچ نحوی متناسب 
با ارزش های جامعه ایرانی ما نیست. به عنوان مثال در طی یکی دو 
سال اخیر اخباری منتشر شده است که در برخی از مهدهای کودک 
در کلان شهر ها به ویژه تهران آموزش رقص، آواز، مدهای غربی و ... 
ترویج می شود و متاسفانه به دلیل فقدان نظارت جامع هنوز هم در 

برخی از این مهدها این رویه غلط ادامه دار است.
 اما اصل بحث ما از این جا آغاز می شود که مطمئنا اکثریت خانواده های 
ایرانی دوست دارند تا کودکانشان در محیطی سالم و به دور از هنجار 

شکنی ها رشد پیدا کنند و با ارزش ها و هنجارهای جامعه دینی آشنا 
باشند. خوشبختانه در راستای توسعه همین نگاه مدتی است طرح 
تاسیس مهد کودک های قرآنی اجرایی شده که با استقبال گسترده ای 

نیز از سوی خانواده ها روبه رو شده است. 
طبق آئین نامه سازمان بهزیستی منظور از مهدهای قرآنی مهدکودکی 
است که علاوه بر انجام مسئولیت مراقبت و رشد و پرورش کودکان 
در ابعاد مختلف، به امر آموزش قرآن و مفاهیم آن به کودکان نیز 
فعالیت دارد. در بخش دیگری از این آئین نامه در خصوص مدیر 
مهد کودک آمده است: فراهم آوردن فرصت مناسب برای آشنایی 
کودکان با ارزش های اخلاقی و اسلامی و آموزش مفاهیم قرآنی به 
صورت تخصصی و با بهره گیری از منابع علمی و مذهبی از وظایف 
مدیر موسس و مدیر مهد کودک است. در واقع باید گفت که هدف 
اصلی در مهد کودک های قرآنی تربیت فرزندان بر اساس آموزه های 

قرآنی و ارزش های ناب دینی است.
 البته در برخی از موارد دیده می شود که برداشت از مهدکودک قرآنی 
مهدی عادی است که در کنار سایر امور به آموزش قرآن نیز می پردازد 
اما باید توجه داشت که انتظار آن است که این مهدهای کودک ضمن 

آموزش قرآن به کودکان تربیت قرآنی را نیز مد نظر خود قرار دهند.
 در شهر قم نیز طی سال های اخیر تعداد زیادی از همین مهدهای 
کودک تاسیس شده است که اتفاقا با توجه به ظرفیت های این شهر 
و بسط مهد کودک های  توسعه  برای  پایلوتی  می توان طرح های 
قرآنی اصیل ارائه کرد. امروز حوزه های علمیه می توانند به همکاری با 
مهدهای کودک بپردازند و راه را برای آموزش حقیقی و تربیت واقعی 
کودکان فراهم آورند.در این میان باید ابتدا مشخص کنیم که هدف 
از تربیت دینی چیست و مربی در مقام معلم چگونه باید شور و شوق 

فطری کودکان را نسبت به جلال و جمال خداوندی پرورش دهد.
 در همین زمینه حجت الاسلام مهدوی امین یکی از کارشناسان حوزه 
علمیه معتقد است که تربیت دینی کودکان امری دو سویه میان معلم 
و کودک است و مربی باید با فراهم کردن فضای  آزاد و بهره گیری از 
عقاید راه را برای رشد و شکوفایی استعدادهای ذاتی خردسال فراهم 

آورد.
 وی همچنین بر ضرورت استفاده از ظرفیت اشعار و داستان های قرآنی 
تاکید دارد و معتقد است در بسیاری از موارد می توان با بهره گیری از 
ظرفیت های هنری پیام های دینی را خیلی بهتر به مخاطبان عرضه 
کنیم .  متاسفانه یکی از ضعف هایی که در برخی از مهد های کودک  
قرآنی دیده می شود عدم مهارت مربی ها برای ارتباط با کودکان و 

همچنین عدم درک اقتضائات شرایط خردسالان است.
 در این خصوص فاطمه اصغری کارشناس علوم قرآنی به خبرنگار 
فارس گفت: اگر بنا را بر این بگذاریم که خردسال در مدت اندکی 
که در مهد حضور دارد باید بخش زیادی از کلام الله مجید را حفظ 
کند علی القاعده فشار سنگینی به ذهن وی وارد می شود و حتی 
گاهی ممکن است این مسئله به دل زدگی کودک از معارف اسلامی 

تبدیل شود.
 وی گفت: باید هدف اصلی این باشد که مفاهیم و معارف اسلامی به 
صورت کاملا ساده و البته جذاب برای خردسالان و نونهالان بیان شود.

 وی داشتن لحنی زیبا و کودکانه را مقدمه ای برای جذب کودکان به 
سوی معارف اسلامی دانست و بیان کرد: کودکان آنچه را یاد می گیرند 
که نسبت به آن علاقه مند شوند و اگر ما می خواهیم کودکانمان به 
سوی معارف الهی و یادگیری قرآن متمایل شوند نیاز است ابتدا اخلاق 

حسنه را در خود پیدا کنیم و سپس با کودک همنشین گردیم.
 تحقیقات پژوهشی که در این زمینه صورت گرفته است تصدیق 
می کند که سخت گیری  هیچ تاثیر مثبتی بر روند یادگیری کودکان 
نخواهد داشت.  از این روست که باید گفت این انتظار از شهر قم 
و حوزه های علمیه وجود دارد که مهدهای کودک قرآنی را توسعه 
داده و روش های قرآنی تربیت کودکان را فراگیر کنند. هرچند هنوز 
هم معتقدیم که بهترین فضا برای تربیت کودکان خانواده است اما 
اقتضائات زندگی در دنیای جدید برخی از موارد را ناگزیر می کند . 
اما با این حال نباید صحنه را خالی کرد و اجازه داد برخی دانسته یا 
نادانسته فضای مهدهای کودک کشورمان را به سمت الگو های غربی 
برده و فرزندان این  مملکت اسلامی را با ارزش های دینی و الهی غریبه 
کنند. البته این انتظار از نهادهای متولی به ویژه بهزیستی و آموزش 
و پرورش وجود دارد که نظارت خود را بر محتواهای آموزشی در 

مهدهای کودک افزایش دهند.
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مشکل کمبود مکان تمرین؛

حمايت  از تئاتر در قم به صفر رسیده است

گزارش/ زینب آخوندی

 هنرمندان تئاتر قم ضمن انتقاد از بی توجهی به فعالان 
این عرصه عنوان کردند که هیچ حمایتی از تئاتر قم انجام 

نمی شود.
از همان ابتدا که وزارت ارشاد سال 94 را به عنوان سال تئاتر 
انتخاب کرد، بیم و امیدهایی در میان هنرمندان نسبت به نجات 
پیکر نیمه جان تئاتر در کوران مشکلات نرم افزاری و سخت افزاری 
شکل گرفت. هنرمندان قمی اما به این راحتی حاضر به باور تغییر 

نبودند.
احمد سلیمانی، هنرمند خوش سابقه تئاتر قم و مسئول واحد 
غریب«،  »شام  مانند  نمایش هایی  که  قم  هنری  حوزه  نمایش 
»دیگری همین جاست« و »سردار ماه و مهر« را روی صحنه برده 
است، در گفتگو با خبرنگار مهر، می گوید با توجه به سابقه ای که 
هنرمندان از مدیران حوزه هنر در سال های اخیر داشته اند باور تغییر 

دراین عرصه برایشان سخت است.

وی مهم ترین معضل تئاتر قم را مشکلات سخت افزاری دانست و 
افزود: هنرمندان قمی جایی برای تمرین ندارند و همین مسئله به 

تنهایی موجب می شود استعدادها و ظرفیت ها در قم شکوفا نشود.
این هنرمند قمی معتقد است در سال های اخیر اعتماد میان 
هنرمندان و مسئولان از بین رفته و این موجب می شود کاری به 

درستی در این عرصه پیش نرود.
آخرین نمایشی که سلیمانی در قم به روی صحنه برد سردار مهر 
و ماه بود. روایتی از علمدار بی دست دشت کربلا که اشک را میهمان 

چشمان بسیاری از مخاطبانش کرد.
او می گوید حتی یکی از مسئولان ارشاد قم در هنگام اجرای 
نمایشش حضور پیدا نکردند و چنین اتفاقی فقط در قم می تواند 

بیفتد.
»سال هاست که ما را با شعار مشغول کرده اند. در عمل چیزی که 
اتفاق می افتد، بی اعتنایی و بی توجهی است.« این هنرمند قمی 

خاطرات جالبی از مسیری که تئاتر در قم طی کرده دارد.
او می گوید زمانی که در سال 69 تئاتر را در این شهر شروع کرده، 

تئاتری ها در سالن قدس تمرین می کردند. حتی در دهه 70 چند 
سالن مانند سالن کتابخانه آیت الله خامنه ای و سالن مجتمع نور به 
این سالن ها اضافه شد. بعدها سالن بعثت هم به این سالن ها اضافه 
شد اما امروز در دهه 90 حتی یک سالن برای اجرای تئاتر در قم 

وجود ندارد.
حمایت ها از تئاتر در قم به صفر رسیده است

 کوروش زارعی، دیگر پیشکسوت عرصه تئاتر در قم است که 
بازی اش در سریال یوسف پیامبر)ص( بیش از همه به خاطر قمی ها 

نشسته است.
  بزرگترین مشکل تئاتر قم را فضای فیزیکی می داند.

 زارعی معتقد است تئاتر به خاطر نوع کارش نیاز به حمایت 
دارد. حتی در کشورهای پیشرفته هم دولت ها از تئاتر حمایت 
ویژه می کنند در حالی که در کشور ماهیچ حمایتی از تئاتر صورت 

نمی گیرد.
 وی با بیان اینکه چند سالی است که حمایت ها از تئاتر در قم 
به صفر رسیده است، ادامه داد: این روند موجب شده استعدادها به 

تهران مهاجرت کنند چرا که در شهرهای خودشان مظلوم واقع 
می شوند.

 این هنرمند قمی یکی از ملزومات زنده نگه داشتن تئاتر را 
حمایت معنوی از هنرمندان دانست و گفت: حداقل اگر حمایت های 
مالی سخت است، می توانند هنرمند را حمایت معنوی کنند اما از 
این مسئله هم دریغ می کنند. باید طوری از هنرمند حمایت شود 
که هر سازمان و نهادی به سلیقه خودش با او مقابله نکند اما این 

اتفاق هیچ گاه رخ نداده است.
 وی با اشاره به نقش هنر تئاتر در  اندیشه سازی اظهار داشت: هر 
قدر لازمه رسانه هایی مانند تلویزیون کارهای سطحی است، تئاتر 
یک هنر عمیق است که می تواند بر لایه های پنهان فرهنگ جامعه 

اثر بگذارد.
افزود:  و  کرد  اشاره  تئاتر  برای  بودجه  تصویب  لزوم  به  زارعی 
هنرمندان این عرصه هم باید تلاش کنند کار برای مردم باشد و 
نه محدود به قشری خاص. اگر نمایش برای مردم نوشته و ساخته 

شود، مردم هم از آن حمایت خواهند کرد.
 کمبود سالن برای اجرای تئاتر

 وی تأکید کرد: با این همه حمایت نهادهای دولتی و به ویژه 
تامین امکاناتی مانند سالن های مجهز از الزاماتی است که نسبت به 

آن بی توجهی شده است.
تمام  دغدغه  تقریبا  تئاتر  اجرای  برای  سالن  کمبود  مسئله 
هنرمندان عرصه نمایش در استان قم است. مشکلی که مدت 
طولانی است که قرار است با وعده های احداث تئاتر شهر حل شود 
اما با وجود سررسید شدن چند باره قول ها، هنوز هم مسئولان ارشاد 

درباره آن فقط وعده می دهند.
 حتی در زمان استانداری حجت الاسلام موسی پور، مطرح شد که 
بودجه این طرح به طور کامل پرداخت شده اما اداره کل ارشاد قم 
آن را در جای دیگر هزینه کرده و تالار را نیمه کاره رها کرده است.

   مشکل دیگر این پروژه مالکیت زمین آن است که در اختیار 
شهرداری قم است و گویا از نظر قانون انتقالی بین این دو نهاد در 

این مورد صورت نگرفته است.
 گذشته هر چه باشد، آخرین وعده ای که در این حوزه داده شده 
از زبان معاون فرهنگی ارشاد قم نقل شده است. حامد حجتی گفته 
که این پروژه که در دولت قبل جزو پروژه های مهر ماندگار هم قرار 

گرفت، در 6 ماه دوم سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
 حال باید دید این وعده  هم از جنس وعده های مسئولان قبلی 
است یا به ثمر خواهد نشست و بخشی از مشکلات هنرمندان عرصه 

تئاتر را حل خواهد کرد.
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اخبار
زنگنه وزیر نفت:

مفقود شدن دکل نفتی ایران 
در دولت گذشته واقعیت دارد

نیستیم، گفت:  دنبال دکل خارجی  به  اینکه هیچگاه  بیان  با  نفت  وزیر 
قراردادهای دکل های نفتی خارجی موجود، پیش از فعالیت دولت یازدهم منعقد 
شده و وزارت نفت همیشه به دنبال حمایت از کارهای داخلی بوده و سابقه کاری 

ما در این زمینه روشن است.

به گزارش خانه ملت، بیژن نامدار زنگنه درباره انتشار اخباری مبنی بر عدم تحویل نفت 
مورد نیاز پالایشگاه های کشور به میزان مصوب، گفت: این موضوع صحت ندارد و در زمینه 
تحویل نفت مورد نیاز پالایشگاه ها مشکلی وجود ندارد و به پالایشگاه ها به هر میزان که 
نفت تقاضا کنند، نفت تحویل می شود. وزیر نفت در خصوص نامه 70 نماینده مجلس به 
رییس جمهور درباره حذف شرکت ایرانی حفاری شمال، از میادین نفتی و جایگزین کردن 
شرکت های خارجی، گفت: باید توجه داشت موضوع اینگونه نیست، به دلیل اینکه این 

موضوع به یک دوره گذار نیاز دارد. 
وی ادامه داد: در زمانی که کار یک دکل نفتی تمام می شود، نیاز به زمان برای بکارگیری 
مجدد آن دکل وجود دارد و نباید فراموش کرد هیچگاه به دنبال دکل خارجی نیستیم. وی 
افزود: باید توجه داشت که قراردادهای دکل های نفتی خارجی موجود، پیش از فعالیت 
دولت یازدهم منعقد شده و وزارت نفت همیشه به دنبال حمایت از کارهای داخلی بوده و 
سابقه کاری ما در این زمینه روشن است. وزیر نفت در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه آیا 
خبر مفقود شدن یک دکل نفتی ایرانی در زمان فعالیت دولت گذشته صحت دارد؟ گفت: 
موضوع مفقود شدن دکل نفتی متعلق به ایران واقعیت دارد و با پیگیری و شکایت ما پرونده 

ای در این خصوص تشکیل شده است. 
گفتنی است، پیش از این نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه در مجلس درباره 
سرنوشت دکل نفتی گمشده ایرانی گفته بود: علی لاریجانی رئیس مجلس دستور بررسی 
موضوع مفقود شدن دکل نفتی متعلق به ایران را که در حدود 78 میلیون دلار ارزش دارد 
را به رئیس کمیسیون انرژی مجلس داده است. لازم به ذکر است، یک دستگاه دکل نفتی 
با حدود مبلغ 78 میلیون دلار در سال 90 به نام دکل »دین« از یک شرکت خارجی 

خریداری شده که مفقود شده است.

رییس کل دادگستری استان تهران:

پرونده رییس دولت سابق 
در حال طی مراحل است

رییس کل دادگستری استان تهران گفت: پرونده رییس دولت سابق در حال 
طی کردن مراحل است.

غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در حاشیه مراسم بزرگداشت نخستین سالگرد 
ارتحال آیت ا... محمدی گیلانی در جمع خبرنگاران این مطلب را عنوان کرد.

خبرنگاری درمورد تجاوز شش مرد معتاد به یک دختر 11 ساله پرسید و رییس کل 
دادگستری پاسخ داد: خبرش را از دادگاه نگرفتم. وی ادامه داد: باید خبر را از دادگاه 
بگیرم و بعد در مورد آن حرف می زنم. اسماعیلی تصریح کرد: این خبر هنوز تایید نشده 
و ابهاماتی در آن وجود دارد. رییس کل دادگستری استان تهران درباره تبصره 48 آیین 
دادرسی کیفری در خصوص وکلای جرایم امنیتی گفت: آنچه گفته شده این است وکلا 
برای مراحل مقدماتی و کشف جرم با نظر قوه قضاییه تعیین می شوند. اسماعیلی با بیان 
اینکه بسیاری از نظام حقوقی در این مرحله اصلا وکیل نمی پذیرند، افزود: اما در محاکم 
و رسیدگی به پروندها و دادسراها در زمانی که کیفر خواست صادر می شود، محدودیتی 
نداریم. وی گفت: اینکه در مراحل مقدماتی وکیل بپذیریم یا نه از وکلای خاص باید استفاده 
می کردیم تا موجب خراب شدن پرونده نشود، به همین دلیل حد وسط را انتخاب کرده 
و در مراحل مقدماتی وکلای خاصی انتخاب می شوند و در واقع در مراحل دادسرا نیازی 

به وکیل خاصی نیست.

قاضی سراج گزارش داد:

آخرین وضعیت پرونده اختلاس 
سه هزار میلیاردی

قاضی پرونده اختلاس سه هزار میلیاردی گفت: این پرونده در حال اجرا و 
اموال برای رد دیون به بانک ها در حال واگذاری است.

به گزارش ایرنا، قاضی »ناصر سراج« روز سه شنبه در حاشیه مراسم بزرگداشت 
نخستین سالگرد ارتحال آیت ا... محمدی گیلانی در جمع خبرنگاران در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده اختلاس سه هزار میلیاردی افزود: اموال گرفته شده را دارند به دولت می 

دهند و قسمت رد دیون به بانک ها را نیز در حال واگذاری هستند. 
رییس سازمان بازرسی کل کشور در خصوص شخصیت آیت ا... محمدی گیلانی گفت: 
آیت ا... محمدی گیلانی شخصیتی بی نظیر و ولایی به تمام معنا بود. به گفته سراج، آیت 
ا... محمدی گیلانی هم زمانی که در دادگاه انقلاب و هم زمانی که در دیوان عالی کشور 
فعالیت می کرد، شخص بسیار برجسته ای بود بطوریکه کسی نمی تواند جای او را بگیرد.

کاخ سفید:

زمان مذاکرات هسته ای 
در صورت نیاز تمدید می شود

کاخ سفید ضمن موافقت با سخنان ظریف در مورد اینکه توافق خوب مهمتر 
از زمان تعیین شده مذاکرات است، اظهار داشت، آمریکا همچنان بر دستیابی به 
توافق در تاریخ معین امیدورار است ولی بنا به ضرورت برای رسیدن به توافق 

نهایی امکان تمدید کوتاه زمان مذاکرات وجود خواهد داشت.
جاش ارنست سخنگوی کاخ سفید، در نشست مطبوعاتی روز دوشنبه کاخ سفید، در 
واکنش به بیانات محمد جواد ظریف وزیرامور خارجه جمهوری اسلامی ایران که گفته 
است، اهمیت دستیابی به توافق خوب بیشتر از دیر یا زود شدن زمان است، اظهار داشت 

رئیس جمهوری آمریکا نیز در این مورد با ایشان هم نظر است.
وی افزود: بی شک اوباما یک توافق بد را امضا نخواهد کرد. جاش ارنست با اذعان به 
اینکه تا به این لحظه تاریخ تعیین شده مذاکرات )9 تیر( همچنان به قوت خود باقی است 
و کاخ سفید بر این تاریخ مصمم است، اظهار داشت، ولی در صورت ضرورت این امکان 
وجود خواهد داشت که به منظور جمع بندی مذاکرات و دستیابی به توافق نامه نهایی، زمان 

کوتاهی به تاریخ معین شده افروده شود. 
وی خاطرنشان کرد، همانطور که به یاد دارید، در نشست ژنو نیز با پایان تاریخ تعیین 
شده جمع بندی کامل و توافق نامه مذاکرات ارائه نشده بود و این توافق نامه پس از سه روز 

به دست آمد و منتشر شد پس در این دور از مذاکرات نیز این امکان وجود دارد. 
سخنگوی کاخ سفید اظهار داشت، همانطور که پیش از این نیز رئیس جمهوری و دیگر 

مقامات گفته اند، دست نیافتن به توافق بهتر از توافق بد است. 
وی افزود، کاخ سفید همچنان خواستار این است که ایران نگرانی های جامعه بین الملل 

در مورد ابعاد نظامی احتمالی گذشته در ارتباط با برنامه هسته ای را رفع کند.

معاون سیاسی وزیر کشور:

فعالیت سیاسی یکتا غیرقانونی است
معاون سیاسی وزیر کشور گفت: در میان احزاب و تشکل های سیاسی جبهه 

یا حزبی به نام یکتا وجود ندارد، لذا اقدامات سیاسی آنان نیز غیرقانونی است.
محمدحسین مقیمی در حاشیه مراسم سالگرد ارتحال آیت ا... محمدی گیلانی، گفت: 
تشکیل دهندگان یکتا می توانند برای فعالیتشان از وزارت کشور مجوز بگیرند. اگر آنان اصرار 

داشته باشند در قالب یک تشکل سیاسی فعالیت کنند باید مجوز بگیرند.
مقیمی در پاسخ به سوالی در خصوص فراهم بودن یا نبودن برگزاری الکترونیکی 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، گفت: هر اقدامی که وزارت کشور در این خصوص بخواهد 

انجام دهد نیاز به تأیید شورای نگهبان داشته باشد، ما تأییدات را می گیریم.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص تداوم رفتارهای ناشایست اخلالگران در سخنرانی 
رئیس جمهور در حرم امام خمینی )ره(، گفت: وزارت کشور با برهم زدن هر نوع مراسم 
رسمی مخالف است. ما در صورت شناسایی اخلالگران آنان را تحویل دستگاه قضایی 

می دهیم.
رئیس ستاد انتخابات وزارت کشور با ابراز بی اطلاعی از آمار استعفا دهندگان دستگاه های 
اجرایی، تصریح کرد: تا این لحظه هیچ آماری از تعداد استعفاها برای کاندیدا شدن برای 
دهمین دوره انتخابات مجلس نداریم چرا که درخواست استعفاها توسط افراد به دستگاه های 

ذیربط ارایه شده است.

سخنگوی دولت گفت: مصوبه مجلس شورای اسلامی 
در مورد طرح الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای، 
مغایر اصل 17۶ قانون اساسی است و موضع دولت به دلیل 

این مغایرت بوده است.
به گزارش ایرنا، محمد باقر نوبخت روز سه شنبه در نشست خبری 
خود افزود: موضوع مذاکرات طبق اصل 176 قانون اساسی در حوزه 
شورای عالی امنیت ملی است و طبق قانون اساسی این موضوع نه در 
حوزه قوه مجریه قرار دارد و نه در حوزه قوه مقننه است. وی ادامه داد: 
آن چه در مذاکرات هسته ای انجام می شود با رصد مستمر شورای 
عالی امنیت ملی است؛ ضمن این که باید از نمایندگان و مجلس 
شورای اسلامی تشکر کنم که این مصوبه را در راستای حمایت از 
مذاکره کنندگان هسته ای و تقویت جایگاه نمایندگان ایران در برابر 
6 قدرت جهانی تهیه کردند. سخنگوی دولت تصریح کرد: دولت حتما 
در زمینه هسته ای به مجلس گزارش عملکرد می دهد؛ نه تنها به 
مجلس و مراکز قانونی بلکه به ملت هم این گزارش داده می شود. وی 
ادامه داد: البته این مساله پیچیده و فنی است که باید تاسف بخوریم 
امروز تبدیل به بحث کف خیابانی و مباحث کوچه بازاری شده است 
ضمن این که ملت بزرگوارمان حق دارند در همه مسایل اظهارنظر 
کنند. سخنگوی دولت گفت: اما تردید نکنید به برخی از سوال ها 
به جهت این که در آینده امکان انعطاف، مانور و یا هر تاکتیکی را 
از دست خواهیم داد، نمی توانیم خیلی صریح پاسخ دهیم اما حتما 

اطلاع رسانی خواهد شد. 

کاهش قیمت گاز فشرده 
برای تسهیل سفرهای تابستانی است

سخنگوی دولت همچنین به افزایش سفرها در فصل تابستان 
اشاره کرد و گفت: قیمت گاز طبیعی فشرده برای ایجاد تسهیل در 
سفر سه میلیون و 400 هزار سواری و سه هزار اتوبوسی از 600 

تومان به 500 تومان کاهش یافت.
نوبخت اضافه کرد: قیمت سی.ان.جی کاهش یافت تا هم بتوان 
طی سیاست هایی مصرف سی. ان. جی جایگزین بنزین شود و هم 
به کسانی که از سی. ان. جی استفاده می کنند توجه بیشتری داشته 

باشیم.

 چندین طرح استیضاح در سال پایانی 
نسبت به گذشته بی سابقه است

نوبخت ادامه داد: مجلس با این مصوبه می خواست به دولت 
کمک و از مذاکره کنندگان حمایت کند و امیدواریم در سایر موارد 
نیز شاهد حمایت ها از دولت باشیم که استیضاح از آن جمله است. 
وی یادآور شد: همان طور که رییس جمهوری در جلسه مشترک 
نمایندگان بیان کردند که این استیضاح و طرح سوال را حتی تا 
آخرین روز فعالیت مجلس، حق نمایندگان می دانیم، این حق وجود 
دارد که در زمینه رفع ابهام سوال یا استیضاح کند. سخنگوی دولت 
اضافه کرد: اما این که در آن واحد چندین طرح استیضاح آن هم در 
سال پایانی مطرح باشد، نسبت به گذشته بی سابقه است. نوبخت 
اضافه کرد: ما این را ایجاد مانع مجلس برای دولت تلقی نمی کنیم اما 
انتظار داریم با این شرایط سخت تحریم که مشکلات بسیاری داریم و 
برای افزایش مقاومت ها تلاش می کنیم، ذهن وزرا به پاسخگویی این 
مسایل معطوف نباشد. سخنگوی دولت اظهارداشت: در مورد آموزش 
و پرورش باید بگویم که از آغاز سال تحصیلی مهر 94 باید برای حدود 
12 میلیون دانش آموز برنامه ریزی شود که همه این برنامه ریزی ها 

باید در تابستان صورت بگیرد. 
نوبخت یادآور شد: تصور کنید وزارتخانه بی وزیر یا با سرپرست 
اداره شود که به نفع دانش آموزان نیست. به گفته وی مطالبی که در 
این استیضاح مطرح شده نکته مثبت برای وزارت آموزش و پرورش 
و علی اصغر فانی است چرا که بحث معیشتی فرهنگیان است و این 
نقطه مشترک دولت و مجلس به شمار می رود. سخنگوی دولت با 
بیان این که چه کسی از وضعیت موجود معیشتی فرهنگیان راضی 
و آن را در شان فرهنگیان می داند؟ ادامه داد: دولت هر پرداختی که 
داشته باشد باید با اجازه مجلس باشد بنابراین اگر مجلس می خواهد 
به این جامعه هر التفاتی کند که دولت خواهان آن است، باید در قانون 

خود در بودجه منعکس کند. 
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی با اشاره به این که بودجه 
وزارت آموزش و پرورش در سال 93، 19 هزار میلیارد تومان بود که 
حدود 21 هزار میلیارد تومان پرداخت شد، افزود: این بدان معناست 
که وزارت آموزش و پرورش علاوه بر هر چه که مجلس گفته بود، 
پرداخت کرده است. نوبخت ادامه داد: درآمد کشور در سال گذشته 
211 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده بود که تحقق نیافت ما 
با احتساب اوراق مشارکت و اسناد خزانه اسلامی حدود 180 هزار 
میلیارد تومان سال گذشته درآمد داشتیم و برای این که با کسری 

مواجه نشویم مجبور به تخصیص کمتر از 80 درصد اعتبار در اکثر 
دستگاه ها شدیم. وی در عین حال اضافه کرد: اما به وزارت آموزش و 
پرورش 10 درصد بیش از 100 درصد اعتبار پرداخت کردیم که اگر 
امکان داشت بیشتر از آن نیز پرداخت می کردیم چرا که معتقدیم 
هر آنچه در آموزش و پرورش هزینه کنیم سرمایه گذاری روی منابع 
انسانی است. وی با یادآوری این نکته که دولت با اختیارات قانونی 
همواره در جهت سرمایه گذاری در آموزش و پرورش بیش از مصوبه 
مجلس پرداخت کرده است، اضافه کرد: آیا اکنون می توانیم وزیری 
که در این راستا تلاش کرده متهم به نوعی کم کاری برای جلب 
اعتبارات برای کمک به ارتقای آموزش و پرورش کنیم؟ قطعا این 
طور نیست. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی یادآور شد: اگر 
فرهنگیان محترم که مشغول کار ارزشمند آموزش و پرورش هستند 
از اعداد دقیق درآمدهای دولت در این شرایط تحریم اطلاع ندارند اما 
نمایندگان محترم می دانند که وضعیت مالی کشور به جهت تحریم 
چگونه است و با این وجود دولت در حال تلاش برای کاهش نرخ تورم 
و افزایش رشد اقتصادی است و اعتبارات طرح های عمرانی را سال به 
سال افزایش می دهد. نوبخت گفت: امیدواریم همان طور که بعد از 
توضیح این اعداد و ارقام، نیمی از امضاکنندگان اعلام انصراف دادند، 
انشاء ا... فردا مجلس پس از استماع همه توضیحات، رای مناسبی به 
دکتر فانی که یکی از فرهنگیان مجرب است و همه مراحل معلمی 
را طی کرده تا به وزارت رسیده و صاحب نظر و با تجربه در این حوزه 

است، از خدمات وی همچنان استفاده کنیم.

اجرای طرح رتبه بندی فرهنگیان از مهرماه امسال
سخنگوی دولت ادامه داد: برای سال جاری هم اعتبارات آموزش 
و پرورش به 24 هزار میلیارد تومان افزایش یافت و همچنین با 
مساعی دکتر فانی طرح رتبه بندی فرهنگیان از 6 ماهه دوم امسال 
اجرا می شود. نوبخت با بیان این که این طرح بیش از یکهزار و 350 
میلیارد تومان بار مالی دارد، افزود: طرح رتبه بندی فرهنگیان در سال 
93 تصویب شد که انجام می شود و این طرح با مساعی دکتر فانی 
و تایید دولت بود. وی توضیح داد: یکهزار و 350 میلیارد تومان در 
امر آموزش و پرورش سرمایه گذاری می شود و بخش قابل توجهی 
از آن موجب ارتقای دریافت فرهنگیان خواهد شد و این را نیز بگویم 
که این طرح هیچ ارتباطی به استیضاح ندارد و من آن را سال گذشته 

اطلاع رسانی کرده بودم.

فرزندان ملت در کنار هم باشند
سخنگوی دولت در پایان این بخش از توضیحات خود گفت: 
مطرح کردن تنگناها و مسایل مختلف کار صحیحی نیست از این که 
یک عده آن سوی مرزهای ایران باخبر شوند. چرا وادار می کنید تا 

ما مجبور شویم برخی اعداد و ارقام را بگوییم و اگر هم سکوت کنیم 
به نوعی تایید است.

به گفته نوبخت به نظر می رسد این گونه اقدامات قابل تامل است 
که آیا کمک به دولت است یا خیر؟ وی ادامه داد: البته همچنان 
خدمات و همکاری مجلس و قوه قضاییه را می ستایم و قدردانی 
می کنم. سخنگوی دولت اظهار داشت: فکر می کنم در این شرایط 
که حداقل 6 قدرت جهانی برای ایجاد محدودیت علیه ملت ایران در 
تلاش هستند فرزندان این ملت کنار هم باشند و شما هر روز نشنوید 
که یک قوه علیه قوه دیگری حرفی زده است چرا که این موضوع با 

سیاست های ابلاغی همدلی و همزبانی قطعا منافات خواهد اشت. 
نوبخت گفت: به همین جهت دولت همچنان از قوه مقننه و 
قضاییه قدردان است و امیدواریم که بیش از این بتوانیم همکاری 
کرده و در این شرایط سخت یکدیگر را درک کنیم. وی در ادامه با 
اشاره به هفته قوه قضاییه افزود: از فعالیت های ارزشمند قضایی در 
قوه قضاییه قدردانی می کنیم و انتظار داریم در آینده بیش از پیش 

همدلی و همزبانی این سه قوه را به نمایش بگذاریم. 

مدیریت منابع آب از همه روش ها 
معاون رییس جمهوری در پاسخ به سوالی درباره جیره بندی آب 
گفت: ما در اکثر استان ها با مشکلات منابع آب و کاهش نزولات 
جوی نسبت به سال قبل مواجهیم و ضروری است از انواع روش ها 

برای محدود کردن مصرف استفاده کنیم. 
نوبخت افزود: وزارت نیرو موظف است و ماموریت خود می داند در 

مدیریت منابع آب از همه روش ها استفاده کند. 

 استقراض 5 هزار و 800 میلیارد تومانی دولت 
قبل برای پرداخت یارانه

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره یارانه ها که هر هفته 
پرسش چندین خبرنگار است، توضیح داد: در جلسه گذشته رقم 

دقیق یارانه بگیرها و میزان پرداختی های خردادماه را اعلام کردم. 
وی ادامه داد: این که جمعیت 77 میلیون است و 76 میلیون نفر 
یارانه دریافت می کنند دو علت دارد. سال گذشته که مجددا ثبت نام 
انجام شد 2 میلیون و 300 هزار نفر انصراف دادند، علاوه بر آن هر 
ماه هم 11-10 هزار نفر انصراف می دادند از سوی دیگر ما با افزایش 
جمعیت مواجهیم و در هر سال بیش از یک میلیون نفر به جمعیت 

ایران اضافه می شود. 
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی توضیح داد: وزارت تعاون 
مسوول حذف یارانه افراد پردرآمد است و دکتر جهانگیری معاون اول 
رییس جمهوری نیز به درستی اشاره کردند که آمار پردرآمدها کار 

دشوار و سختی است به ویژه آن که این کار مربوط به مردم است. 
نوبخت تصریح کرد: دولت به هیچ وجه نمی خواهد مردم را 

بیازارد، ما خادمان ملت هستیم. 
وی گفت: نفس قانون هدفمندی یارانه ها می گوید از محل 
افزایش قیمت ها هر چه کسب شد 50 درصد بین خانوارها، 30 

درصد به توزیع و 20 درصد نیز برای بودجه دولت اختصاص یابد. 
سخنگوی دولت ادامه داد: یکی از خبرنگاران گفت که 3 هزار 
میلیارد تومان درآمد از محل بنزین است باید پاسخ دهم فراموش 
نکنید کاهش قیمت نفت در سال گذشته باعث کاهش درآمدها شد 
به طوری که امسال این عدد به 32 هزار و 600 میلیارد تومان رسید 

در حالی که سال گذشته 35 هزار و 500 میلیارد تومان بود. 
وی با بیان این که در این شرایط پرداختی ها به خانوارها کاهش 
نیافت، اضافه کرد: این سخن که وزیر صنعت گفته است 30 درصد 
سهم تولید پرداخت نشده است، سخن درستی است چون پولی باقی 

نمانده است. 
نوبخت گفت: مجموع منابعی که از سال 89 تا پایان خرداد از 
محل افزایش قیمت ها به دست آمد حدود 135 هزار میلیارد تومان 

بود که اگر آن را نصف کنید 70 میلیارد تومان می شود.
وی افزود: در حالی که قانون گفته نیمی از درآمدها را بین خانوارها 
توزیع کنید اما بیش از 180 میلیارد تومان به خانوارها پرداخت شد 
یعنی نه تنها سهم تولید و دولت داده نشد بلکه 50 هزار تومان نیز از 

خزانه برای پرداختی به خانوارها برداشت شد. 
سخنگوی دولت ادامه داد: در دولت قبل 5 هزار و 800 میلیارد 
تومان از بانک مرکزی استقراض و بین مردم تقسیم شد. می دانید که 

این اقدام چه تاثیری روی پایه پولی و تورم می گذارد؟ 
خبرنگاری پرسید: در مورد قانون هدفمندی، قانون امسال را 
سال پایانی ذکر کرده است به صراحت بگویید آیا دولت سال آینده 

پرداخت یارانه ها را پرداخت می کند یا خیر؟
نوبخت پاسخ داد: این موضوع مربوط به برنامه پنجم بود که امسال 
هم سال پایانی است اما ما هنوز برنامه ششم را جمع بندی نکرده ایم 
و هر چه که بگویم نمی تواند نکته دقیقی باشد. شما از من موضوعی 

را سوال می کنید که ابهام در آینده وجود دارد. 

تامین اعتبار انتخابات مکانیزه در تهران و شهرهای بزرگ 
سخنگوی دولت راجع به مکانیزه کردن انتخابات نیز توضیح داد: 
اعتبار مورد نیاز این کار را وزارت کشور به سازمان مدیریت اعلام 
کرد و اعلام آمادگی شد که انتخابات مکانیزه را به صورت پایلوت در 
تهران و شهرهای بزرگ انجام دهیم و سازمان مدیریت هم موظف 

به تامین اعتبار شد. 
نوبخت ادامه داد: این که شورای نگهبان موافق این اقدام است یا 
خیر؟ از سخنگوی آن سوال کنید. امیدواریم بتوانیم با شروع مکانیزه 
کردن انتخابات در شهرهای بزرگ، زمینه آن را برای کل کشور فراهم 

آوریم.

رئیس دیوان عدالت اداری گفت: خوشبختانه شکایات 
از مصوبات دولت جدید در مقایسه با دولت های نهم و دهم 
کم تر است و شاهد انجام کارهای کارشناسی بیشتر در 

تصویب مصوبات در دولت جدید هستیم
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری در نشست 
خبری به مناسبت هفته قوه قضائیه درباره شکایت های وارده به 
این دیوان در ارتباط با وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: وزارت 
آموزش و پرورش بسیار گسترده است و خواه یا ناخواه تصمیماتی 
با شکایت هایی در  این مجموعه گرفته می شود،  که در درون 
دیوان همراه می شود. منشأ عمده این شکایات نیز به بخشی از 
قانون و مصوبات دولت و بخشی دیگر به اقدامات و آیین نامه های 

تنظیم شده در این وزارتخانه باز می گردد. 
رئیس دیوان عدالت اداری اضافه کرد: در راستای مشکلاتی 
که برای کادر آموزشی و اداری این وزارتخانه پیش آمده است، 
اخیراً جلسه ای با مسئولان وزارت آموزش و پرورش داشتیم اما 
نمی دانم چرا آقایان مسئول در آموزش و پرورش اهتمام لازم 

را ندارند. 
وی به مسئولان آموزش و پرورش توصیه کرد قبل از اینکه 
شکایتی از تصمیمات شان در دیوان عدالت اداری مطرح شود، 
آیین نامه ها و تصمیمات خود را در چارچوب قانون وضع کنند و 

مورد بازنگری قرار دهند. 
منتظری ادامه داد: با توجه به گستردگی این وزارتخانه و تعداد 
فراوان کارکنان از مسئولان وزارت آموزش و پرورش تقاضا داریم 
به مشکلات کارمندان و معلمان بیشتر توجه کنند و البته بخشی 

از شکایت فرهنگیان و کارکنان این وزارتخانه وارد است. 
تعامل خوبی بین بخش حقوقی ریاست جمهوری با 

دیوان عدالت اداری برقرار است 
رئیس دیوان عدالت اداری در ارتباط با شکایت های طرح شده 
از مصوبات دولت نیز گفت: خوشبختانه شکایات از مصوبات دولت 
جدید در مقایسه با دولت های نهم و دهم کم تر است و شاهد 
انجام کارهای کارشناسی بیشتر در تصویب مصوبات در دولت 

جدید هستیم
بخش  بین  نیز  خوبی  تعامل  خوشبختانه  کرد:  اضافه  وی 
حقوقی ریاست جمهوری با دیوان عدالت اداری برقرار است و 
در برخی موارد قبل از طرح موضوع در دیوان، به بخش حقوقی 
ریاست جمهوری موضوع را منعکس می کنیم و آن ها نیز سعی 
با  مقایسه  در  مجموع  در  کنند،  برطرف  را  ایرادات  می کنند 
دولت های نهم و دهم مصوبات دولت جدید شکایات کم تری دارد. 
منتظری همچنین درباره پرونده بورسیه ها نیز گفت: زمانی 
که مساله بورسیه ها مطرح شد، وزارت علوم مصوبه ای داشت که 
این مصوبه مورد شکایت قرار گرفت و شاکیان در شکایت خود 

درخواست صدور دستور موقت و ابطال مصوبه را کردند. 
پرونده  که  مقطعی  در  افزود:  اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
بورسیه ها در دیوان عدالت اداری مطرح شد، ما نیز در حال انجام 
مکاتباتی با شورای عالی انقلاب فرهنگی بودیم و تصمیم گیری 
خود را به نظر شورای عالی انقلاب فرهنگی موکول کردیم تا 

ببینیم آن ها چه تصمیمی می گیرند. 
وی اظهار داشت: این موضوع در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مطرح و بحث های بسیاری پیرامون آن شد تا اینکه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی مصوب کرد که دیوان عدالت اداری نمی تواند 
در مصوبات و تصمیماتی که از سوی وزارت علوم یا بخش های 

آموزش وزارت بهداشت گرفته می شود ورود کند.
حکم پاساژ علا الدین یک ماه دیگر صادر می شود

حجت الاسلام محمدجعفر منتظری در ادامه نشست خبری 
خود در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره پرونده تخریب طبقه 7 
و تغییر کاربری طبقه 3- پاساژ علاءالدین گفت: پرونده علاءالدین 
به کارشناسی ارجاع شده بود که متاسفانه کارشناسان در این 
پرونده یک مقدار تعلل کردند و مبلغ بسیار کلانی را به عنوان 
دستمزد تعیین کرده بودند که این مبلغ خیلی کلان و سنگین 

بود، البته اینکه پشت پرده موضوع چه بوده است خبر ندارم. 
وی اضافه کرد: قرارهای کارشناسی صادر شده در این پرونده 
بعضا ضرورت نداشت بنابراین برخی موارد اصلاح شد و امیدوارم 
کمتر از یک ماه آینده بتوانیم تصمیم نهایی خود را در این پرونده 
صادر کنیم. برای اینکه کار زودتر و با قیمت کمتر انجام شود قرار 

شده قاضی یکبار پرونده را بازبینی کند.
رئیس دیوان عدالت اداری همچنین درباره دریافت وجوهی از 
مردم تحت عنوان حق فنی در داروخانه ها گفت: یکی از موارد 
جدی ما همین مساله است و متاسفانه دستگاه های اجرایی در 

مساله حق فنی همکاری نکردند.
از  فنی  عنوان حق  تحت  داروخانه ها  آنچه  افزود:  منتظری 
مردم دریافت می کنند، هیچ جایگاه قانونی ندارد و وجوهی که 

تحت این عنوان از مردم گرفته می شود غیرقانونی است. البته 
وزارت بهداشت اصلاحاتی را برای اخذ حق فنی انجام داد اما این 
اصلاحات نیز ایراداتی دارد. چنانچه می توانستیم و اجازه قانونی 
داشتیم با داروخانه هایی که حق فنی دریافت می کنند، برخورد 
می کردیم اما چنین اختیاری نداریم و فقط می توانیم اعلام کنیم 

این کار غیرقانونی است.
وی همچنین درباره رسیدگای به شکایات مربوط به شورا های 
اسلامی شهر و روستا گفت: در جلسه هیات عمومی گذشته، در 
رابطه با یک موضوع، مصوبه 18 شورای شهر و در رابطه با یک 
موضوع دیگر مصوبه 13 شورای شهر ابطال شد. اینها بخشی از 
مصوباتی هستند که شکایت شده و به دیوان آمده اند و بخش زیاد 

دیگری نیز وجود دادر که شکایت صورت نگرفته است.
به گفته رییس دیوان عدالت اداری منشاء تخلفات شهرداری ها 
و شوراهای شهر این است که می خواهند از مردم درآمد داشته 

باشند تا بتوانند شهر را اداره کنند و این غیرقانونی است.
موضوع بورسیه ها قابل شکایت 

در دیوان عدالت اداری نیست
منتظری ادامه داد: همچنین شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
مصوبه خود تصریح کرد که موضوع بورسیه ها قابل شکایت در 
دیوان عدالت اداری نیست. در این ارتباط دو نکته را در جلسه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح کردم نخست اینکه دیوان 
عدالت هیچ اصراری ندارد که حتماً مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی را مورد بررسی قرار دهد زیرا با این کار وظایف ما بیشتر 
می شود بنابراین این مساله از لحاظ کاری به نفع ماست اما نکته 
دوم و مساله حائز اهمیت این است که مردم، اساتید و دانشجویان 

که در ارتباط با مسائل مختلف حقوق شان ضایع می شود باید به 
یک مرجعی مراجعه کنند.

رئیس دیوان عدالت اداری افزود: اعضای شورای عالی انقلاب 
فرهنگی پاسخ دادند که در مصوبه قبلی هیئتی برای رسیدگی به 
پرونده ها پیش بینی شده اما وقتی سوال کردم مشخص شد که 
این هیئت تا آن زمان تشکیل نشده است بنابراین شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تاکید کرد این هیئت تشکیل شود و کم تر از یک 

ماه قبل هیئت یادشده از سوی شورا تشکیل شد. 
پرونده های  به  رسیدگی  برای  که  هیئتی  کرد:  اضافه  وی 
آموزشی تشکیل شده ترکیب اش به گونه ای است که اعضای 
آن از سوی وزرای مربوطه تعیین می شود. ما نمی گوییم دیوان 
داشته  رسیدگی  مسئولیت  مساله  این  در  اداری حتما  عدالت 
باشد، اما در جایی که اعضای هیأت ذی نفع هستند به طور قطع 
نمی توانند نظر درستی در ارتباط با پرونده ها ارائه کند و این ایراد 

در هیئت شورای عالی انقلاب فرهنگی وجود دارد. 
منتظری تأکید کرد: به نظر بنده حق بخش قابل توجهی 
از بورسیه ها تضییع شده و متأسفانه مرجعی وجود ندارد که 
فریاد این افراد به گوش آن مرجع برسد و هیأتی که در شورا 
نظر  نمی توانند  هستند  ذی نفع  خودشان  چون  شده  تشکیل 

صحیح بدهند. 
برخی  شنیدم  متأسفانه  افزود:  اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی پیشنهاد کردند یک نفر از 
اعضای این هیئت از دیوان عدالت اداری یا قوه قضائیه باشد اما 

پذیرفته نشده است و این برای ما جای سوال دارد. 
وی همچنین درباره ضمانت اجرای احکام دیوان عدالت گفت: 
در قانون پیش بینی شده چنانچه مصوبه ای در هیئت عمومی 
دیوان عدالت اداری وجود داشته باشد و افرادی را مشمول شود 
آن افراد می توانند به اجرای احکام دیوان مراجعه کرده و با ارائه 

مدارک ذی حق بودن، حق خود را پیگیری کنند. 
منتظری در پاسخ به سوالی در خصوص وضعیت کارمندانی 
که براساس مصوبه دولت قبل از تهران به شهرستان ها منتقل 
شدند اما دولت تعهدات خود را در رابطه با این کارمندان انجام 
نداده است، گفت: طبق مقررات و اصول کلی قضا و حقوق دولت 
مکلف به انجام تعهدات خود نسبت به این کارکنان است چنانچه 
دولت به تعهدات خود مراجعه نکند این افراد می توانند به دیوان 
مراجعه کنند و قطعاً دیوان عدالت دستگاه مربوطه را به انجام 

تعهد مکلف خواهد کرد. 
رئیس دیوان عدالت اداری ادامه داد: چنانچه دستگاه مربوطه 
نتوانست تعهد خود را انجام دهد، کارمندی که به شهرستان 

منتقل شده باید به محل سابق خدمت خود بازگردد.
آخرین  درباره  به سوال خبرنگاری  پاسخ  در  وی همچنین 
وضعیت پرونده شکایت دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه از معاونت مطبوعاتی وزارت ارشاد و وزارت ارتباطات در 
رابطه با فیلترینگ سایت ها گفت: این پرونده به هیأت عمومی 
دیوان عدالت اداری ارجاع شده و در دستور هفته آینده یا دو 

هفته بعد هیئت عمومی قرار دارد.

سخنگوی دولت:

طرحهستهایمجلس،مغایرقانوناساسیاست

رئیس دیوان عدالت اداری:

شکایت از مصوبات دولت جدید بسیار کمتر از دولت های گذشته است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com28 فضائل الأشهر الثلاثة : ص ۱2۳ ح ۱۳۰ ؛ مراقبات ماه رمضان ص

امام باقر سلام ا... علیه :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبدا...ی

تلفن: ۳29۰۳2۰9 - ۳29۰6۱6۰ صندوق پستی: ۳7۱85/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:4/10 طلوع آفتاب:5/54 اذان ظهر:13/08 اذان مغرب: 20/43

ان
یح

:  ر
اپ

چ
۰2

۱ -
 65

6۰
79

۱7

هر كس ماه رمضان بر او وارد شود و او روزش را 
روزه بگيرد و بخشى از شبش را به عبادت و نماز 

بايستد و از آنچه خداوند بر او حرام كرده، پرهيز كند، 
بدون حساب وارد بهشت مى شود.
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استاندارقماستعفاکرد
گفته می شود: استاندار قم برای شرکت در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی استعفا کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش چهارشنبه گذشته استعفای خود را به رحمانی فضلی وزیر کشور 
تقدیم کرد. در بخشی از متن استعفا که خطاب به رحمانی فضلی وزیر کشور نوشته شده آمده است: با 
عنایت به ضرورت حضور اینجانب در عرصه انتخابات و احساس وظیفه و تکلیف بزرگی که در سهیم شدن 
در خلق حماسه سیاسی دیگری از جانب ملت بصیر ایران در اسفند 94 دارم و لازمه قانونی آن کناره گیری 

رسمی از مسئولیت فعلی است، مستدعیست در صورت صلاحدید با استعفای اینجانب موافقت فرمایید.

پرسپولیسلیگرابا۶امتیازمنفیآغازمیکند؟!
گفته می شود: عدم پرداخت مطالبات دو بازیکن خارجی تیم فوتبال پرسپولیس را در آستانه کسر 
6 امتیاز قرار داده است. در حالی که تیم فوتبال پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات قرار دارد و در این 
شرایط این باشگاه به دنبال جذب بازیکنان جدید برای حضوری موفق در لیگ برتر پانزدهم است اما 
خطری این باشگاه را تهدید می کند که احتمال دارد باعث شود سرخپوشان با کسر امتیاز و امتیاز منفی 
وارد لیگ برتر شوند. موضوع شکایت ممدوتال و ولاتکو دو بازیکن خارجی و اسبق پرسپولیس از این 
باشگاه به دلیل عدم دریافت مطالبات مالی شان اخباری است که در این چند وقت به گوش می رسد 
اما این دو پرونده حالا وارد فاز جدی تری شده که احتمال کسر امتیاز را از پرسپولیس بیش از گذشته 
کرده است. شکایت این دو بازیکن به فیفا حالا باعث شده تا پرسپولیس با خطر کسر 6 امتیاز روبه رو 
شود و طبق آخرین نامه فیفا به باشگاه پرسپولیس ارسال شده در صورتی که 155هزار دلار مطالبات 

این دو بازیکن پرداخت نشود سرخ پوشان با 6 امتیاز منفی وارد لیگ خواهند شد.

حفرخندقدرمرزترکیهوسوریه
گفته می شود: ارتش ترکیه در منطقه مرزی این کشور در نزدیکی شهر نصیبین استان ماردین 
خندق حفر می کند. به گزارش پایگاه اینترنتی روزنامه طرف چاپ ترکیه ، تاکنون در نزدیکی گذرگاه 
مرزی نصیبین 300 متر خندق به عرض دو متر و عمق سه متر حفر شده است. همزمان با ادامه فعالیت 
های حفر خندق در این منطقه ارتش ترکیه نیز با استقرار زرهپوش ها تدابیر امنیتی گسترده ای اجرا 
می کند. هدف از حفر این خندق جلوگیری از ترددهای غیر قانونی عنوان شده است. ارتش ترکیه ماه 
فوریه نیز در منطقه مرزی میان نصیبین و قامشلی سوریه ، خندقی به طول یک کیلومتر حفر کرده بود.

مذاکرهمحرمانهبرایتولیدسهخودرویجدید
گفته می شود: مدیران میانی شرکت ایران خودرو می گویند،مذاکرات آنها با پژو به نتیجه قطعی 
رسیده اما پژو منتظر نتیجه مذاکرات هسته ای برای ورود به بازار ایران است. در مذاکرات انجام گرفته 
بین مدیران ایران خودرو با پژو، توافق برای تولید یک محصول مشترک و دو محصول مونتاژ نهایی 
شده است.این درحالی است که مدیران ایران خودرو می گویند،مذاکره کنندگان شرکت پژو با وجود 
تمایل برای ورود به بازار ایران منتظر تصمیم دولت فرانسه هستند.آنها به مدیران ایران خودرو گفته 
اند،شرکت پژو جلساتی برای کسب اجازه برای حضور در ایران با فرانسوا اولاند رییس جمهور و لوران 
فابیوس وزیرخارجه فرانسه داشته اند.آنها گفته اند که دولت فرانسه منتظر مشخص شدن نتیجه 

مذاکرات هسته ای با ایران است.

ماجرایحملهبهزائرانایرانیدرمسجدالنبی
گفته می شود: یکی از سندهای منتشر شده از سوی سایت مؤسسه ویکی لیکس، مربوط به تعلیق 
پرونده حمله به زائران ایرانی در مسجد النبی است. به گزارش پایگاه خبری شبکه العالم، سند مربوط به 
تعلیق پرونده حمله به زائران ایرانی در مسجدالنبی که از سوی "عبدالکریم سعید الجهنی" معاون مدیر 
کل امور قضایی امضا شده، درباره حمله یک شهروند سعودی به بعضی از زائران ایرانی در مسجد النبی 
است.این سند نمابری است که در فرم تعلیق پرونده نوشته شده و اصل آن برای امیر منطقه مدینه 
منوره ارسال شده است.مسئول امضا کننده، درباره دلیل تعلیق این موضوع گفته که در انتظار دستور 
است. در این سند، به زمان ماجرای حمله به زائران اشاره ای نشده است. البته تاریخ این سند در بالای 

برگه 1432/06/19 هجری قمری )1خرداد 1390( نوشته شده است.

واکنشفرزندقالیبافبهبرخیشایعات
گفته می شود: پس از انتشار شایعاتی درباره الیاس قالیباف فرزند شهردار تهران وی در در صفحه 
شخصی خود توضیحاتی را منتشر کرد. الیاس قالیباف در صفحه اینستاگرام خود نوشت: من هرگز 
به نوشتن این متن راضي نبودم اما دیگر نیست کسي از دوستان و اطرافیانم که از من نخواسته باشد 
مطلبي بنویسم و یا توصیه نکرده باشد که سکوت جایز نیست. اما به همین عزیزان و دلسوزان هم عرض 
کردم، شما که خوب میدانید متن پیام سراسر کذب علیه من و خانواده ام با چه هدفي نوشته شده و 
نشر داده مي شود. آخر من چه چیزي را باید بنویسم؟ چه چیزي را باید توضیح بدهم؟ بنویسم که 
دزد نیستم؟ بنویسم که آقا یا خانم محترم، میداني رقم هشت هزار میلیارد تومان یعني چه؟! بنویسم 
که هیچگاه تا کنون احضار و بازداشت نشده ام؟ بنویسم که فرار نکرده ام؟ بنویسم که لندن نیستم؟ 

بنویسم که جزیره نخریده ام؟ !

درخواسترفعممنوعیتپخشتصاویررئیسدولتاصلاحات
گفته می شود: در اولین نشست شورای مرکزی جدید مجمع نیروهای خط امام جهت انتخاب دبیر 
کل به صورت کتبی رأی گیری به عمل آمد که به اتفاق آرا سید هادی خامنه ای برای بار دیگر به دبیر 
کلی این تشکل انتخاب شد و در پایان این جلسه نیز اکثریت اعضا با انتقاد از آنچه مدتی است با عنوان 
ممنوعیت پخش اخبار و تصاویر رییس جمهور سابق طرح شده و طبق اظهارات مسئولان، مستند به 
حکم دادگاه و یا مصوبه شورای عالی امنیت ملی هم نبوده، خواستار رفع این مشکل در اسرع وقت شدند.

»پایتخت4«دینرابهسخرهگرفتهاست!
گفته می شود: منصور ارضی، مداح مشهور تهران، شب دوشنبه در مراسم ویژه ماه مبارک رمضان 
در مسجد ارک، از سریال »پایتخت 4« به شدت انتقاد کرد. پارسینه در ادامه نوشت: منصور ارضی با 
اشاره به سکانس مرده شورخانه در قسمت دوم این سریال، آن را »تمسخر مرگ« نامید و گفت: با این 
کارها معارف دینی را زیر سؤال می برند و دین را به تمسخر گرفتند. یواش یواش به مبانی دین رخنه 

می کنند این ملعونین. مردم حواسشان باشد. به این فیلم ها نخندید.

ضربالاجلمجلسیهابرایپروندهرحیمی
گفته می شود: رییس کمیسیون اصل نود با اعلام این خبر که به علت عدم پاسخگویی دادگستری 
پیوست سوم برای درخواست استعلام اسامی 170 کاندیداهای مجلس هشتم مجلس شورای اسلامی 
که از محمدرضا رحیمی پول دریافت کرده اند، زده شده است، گفت: اگر دادگستری تا مهلت زمانی مقرر 
پاسخ مناسب را ارائه ندهد کمیسیون اصل نود از ابزار های قانونی خود برای دریافت پاسخ استعلام ها 
استفاده خواهد کرد.محمد علی پورمختار در گفت وگو با ایلنا، با انتقاد از عدم ارائه پاسخ استعلام از قوه 
قضاییه در این زمینه؛ تصریح کرد: تاکنون نسبت به پاسخ این استعلام  اقدامی انجام نشده و رییس 

دادگستری استان بر اساس وظیفه قانونی خود، هر چه زودتر باید پاسخ کمیسیون اصل نود را بدهد.

قشقاوی معاون کنسولی وزیر امور خارجه:

مجازات مأموران سعودی غیر از اعدام باشد
 اعتراض می کنیم

معاون کنسولی وزیر امور خارجه، با اشاره به درخواست مجازات اعدام برای دو مأمور خاطی 
فرودگاه جده توسط دادستان جده، گفت: در صورتی که حکمی جز این صادر شود، درخواست 

تجدیدنظر خواهیم کرد. 
به گزارش مهر، معاون کنسولی وزیر امور خارجه، تضمین امنیت عمره گذاران و ایجاد فضای منطقی 
و معقول در ورود و خروج زائران ایرانی به عربستان را مهم ترین شرایط جمهوری اسلامی برای برقراری 

مجدد سفرهای عمره اعلام کرد.
حسن قشقاوی در گفتگو با شبکه العالم، با تاکید بر اینکه تضمین امنیت عمره گذاران برای ایران مهم 
است، گفت: اگر این امنیت، تضمین و فضای منطقی و معقولی حاکم شود و مردم هم شاهد مجازات 

متهمان باشند، طبیعی است که ما هم برای ازسرگیری عمره تمایل داریم.
وی افزود: این مساله در گفتگوهای اخیر معاون عربی و آفریقایی وزارت امور خارجه کشورمان با وزیر 
خارجه عربستان مطرح شده و  وزیر خارجه سعودی هم از سرگیری عمره ایرانی ها را مورد تاکید قرار 

داده است.
درخواست اعدام برای متهمان

معاون کنسولی وزیر امور خارجه همچنین درباره روند پرونده تعرض به دو نوجوان ایرانی در فرودگاه 
جده گفت: در جلسه اول محاکمه، سرکنسول ایران حضور داشت و نماینده دادستان جده کیفرخواست 
را قرائت کرد که در آن، به اتهام نقض قوانین در هنگام انجام وظیفه و اقدام عمل شنیع جنایی، درخواست 

مجازات اعدام برای متهمان شده است.
قشقاوی ادامه داد: متهمان و وکلا درخواست بررسی مجدد دادند و در جلسه دوم دادگاه که باز هم 
سرکنسول ایران حضور داشت، دادگاه دفاعیات متهمان و وکلای آنها را استماع و ختم جلسه را اعلام کرد.

خبری درباره »4 سال حبس برای مأموران خاطی سعودی« به ما ابلاغ نشده است
وی تصریح کرد: برخی مطبوعات سعودی به نقل از یک مقام امنیتی سعودی اعلام کردند که مجازات 
درنظر گرفته شده )هزار ضربه شلاق با نظر پزشک و 4 سال حبس( است؛ پس از پیگیری، سرکنسول 

ایران گفت که رسما چیزی به آنها اعلام نشده است.
معاون کنسولی وزیر امور خارجه یادآور شد: در همان دادگاه اعلام شد که اگر قرار باشد حکمی صادر 
شود، حکم بدوی خواهد بود و بعد این حکم به دادگاه استیناف می رود. ما هم درخواست داشتیم که در 

دادگاه استیناف هم سرکنسول و هم وکیل ما حضور داشته باشد.
قشقاوی گفت: هنوز گزارشی از سرکنسول ایران در خصوص حکم، دریافت نشده است؛ ما به طور 
جدی پیگیر این موضوع هستیم و منتظریم، اگر حکمی هم صادر شده است، رسما از سوی سعودی ها 

به ما اعلام شود.
کیفرخواست دادستان جده واقع بینانه است

وی در پاسخ به این سوال که آیا اگر چنین حکمی صادر شده باشد، عادلانه است و اگر این حکم 
رضایت ایران را جلب نکند، تهران درخواست تجدیدنظر خواهد کرد یا نه؟ گفت: به نظر ما کیفرخواستی 

که دادستان ارائه کرده، واقع بینانه بوده و هر چیزی کمتر از آن نسبت به عمق جنایت، غیرعادلانه است.
معاون کنسولی وزیر امور خارجه اضافه کرد: طبق مقررات و حقایق این پرونده، در صورتی که حکمی 

جز این صادر شود، به نمایندگی از خانوده قربانیان این جنایت، درخواست تجدیدنظر خواهیم کرد.
 منتظریم وعده های سعودی ها را در عمل مشاهده کنیم

قشقاوی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است تمام این رویدادها از جانب دولت عربستان یا نوعی 
هماهنگی بین آنها وجود داشته، باشد؟ اظهار داشت: دلیلی برای سیستماتیک بودن این موضوع وجود 
ندارد؛ چنین ادعایی نداریم و مقام های عربستان در دیدارهای مختلف با سفیر و سرکنسول ایران بر 

ضرورت برخورد با این اقدام جنایتکارانه متهمان تعرض به دو نوجوان ایرانی تاکید کرده اند.
وی گفت: چندی پیش در حاشیه نشست اجلاس سازمان اتحاد کنفرانس اسلامی، عادل الجبیر وزیر 
خارجه عربستان در ملاقات با امیرعبدا...یان )معاون عربی و آفریقایی وزیر امورخارجه( بر مصمم بودن 

عربستان برای مجازات متهمان این پرونده تاکید کرد.
معاون کنسولی وزیر امور خارج تصریح کرد: بنابر اظهارت مقام های عالی رتبه عربستان، دلیلی برای 

قضاوتی جز این نیست؛ لذا ما منتظریم وعده های رسمی مقام های سعودی را در عمل مشاهده کنیم.  

   
نامحرمانه
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شهردار قم ضمن تاکید بر حفظ اقتدار شهرداري 
ها اظهار داشت: اگر بخواهیم مدیریت شهري حرکت 
ثمر بخشي در راستاي توسعه شهر داشته باشد باید 

اقتدار آن را به رسمیت بشناسیم.
سقائیان نژاد در دیدار با رییس کل دادگستري استان قم 
با بیان اینکه خدمت در شهر قم توفیقي بسیار بزرگ است 

گقت: به قم آمده ام تا خادمي کنم. 
سقائیان نژاد با اشاره به معضلات مختلف شهر قم ابراز 
داشت: برخي از مشکلات اساسي شهري مانند معضل سد 
معبر را باید با همکاري نهادهایي مانند دادگستري مرتفع 
کنیم. وي در ادامه وظایف مختلف شهرداري ها را مورد توجه 
قرار داد و افزود: امروزه انتظارات زیادي از شهرداري است به 
گونه اي که شهرداري ها پوشش دهنده امور دیگر ارگان 
ها هستند. شهردار قم در ادامه با اشاره به اهمیت شوراي 
اسلامي شهر ابراز داشت: از زماني که شوراها وارد صحنه 
مدیریت شهري شده اند اعتماد مردم نسبت به مدیریت 
شهري افزایش یافته است. وي در ادامه با بیان اینکه بودجه 
شهرداري ها از طریق مردم تامین مي شود اظهار داشت:  
مدیریت شهري باید تمامي مساعي خود را در جهت جلب 
اعتماد مردم در راستاي آباداني شهر به کار گیرد. سقائیان 
نژاد در ادامه ضمن تاکید بر حفظ اقتدار شهرداري ها اظهار 
داشت: اگر بخواهیم مدیریت شهري حرکت ثمر بخشي در 
راستاي توسعه شهر داشته باشد باید اقتدار آن را به رسمیت 

بشناسیم.

موانع سرراه شهرداری را در حد توان برمی داریم
 به گزارش شهر نیوز، رییس کل دادگستري استان قم هم 
در این دیدار ضمن ابراز خرسندي از انتخاب شایسته سقائیان 
نژاد به عنوان شهردار قم گفت: امیدواریم تجارب ارزنده اي را 
که در مدیریت شهر بزرگي چون اصفهان کسب نموده اید را 

در اداره شهر قم به طور مطلوب به کار بگیرید. 
حجت الاسلام والمسلمین خلیلي با اشاره به ضرورت 
همدلي و هم زباني میان دستگاه هاي مختلف استان خاطر 
نشان کرد: ظرفیت هاي بالایي مانند بلوار پیامبر اعظم )ص( 
در اختیار شهرداري قم است که مي تواند با استفاده از آن یک 

سنت و معماري دیني را پایه گذاري کنید. 
خلیلي در ادامه با تاکید بر همکاري همه جانبه دادگستري 
با شهرداري اظهار داشت: تا جایي که در توانمان باشد موانعي 
که بر سر راه شهرداري در راستاي توسعه شهر باشد را از 

میان بر مي داریم.

استفاده از نظرات کارشناسي در مسائل اجتماعي 
باعث مناسب تر شدن فضاي شهري مي شود

شهردار قم همچنین در دیدار مدیر کل بهزیستي استان 
قم ، با تاکید بر اهمیت پیگیري مسائل اجتماعي گفت: 
استفاده از نظرات کارشناسي در مسائل اجتماعي باعث 
مناسب تر شدن فضاي شهري مي شود. سقائیان نژاد با بیان 
اینکه مباحث اجتماعي پیچیدگي هاي خاص خود را دارد 
ابراز داشت: فقدان نظرات کارشناسي و نداشتن دقت نظر 
کافي در بررسي این امور نتایج زیان باري را براي جامعه به 
همراه دارد. وي در ادامه با بیان اینکه بهزیستي و شهرداري 
مي توانند با تعامل مناسب با یکدیگر فضاي مطلوب تري براي 
شهروندان ایجاد کنند اظهار داشت: ما آمادگي کامل را براي 

افزایش سطح همکاري هایمان با سازمان بهزیستي داریم.
سوي  از  فرهنگي  تهاجم  خطر  ادامه  در  قم  شهردار 
دشمنان نظام اسلامي را مورد توجه قرار داد و افزود: آن ها 
راه هاي مختلفي را براي نفوذ فرهنگي به کشور ما انتخاب 
مي کنند لذا وظیفه مسئولان در زمینه مسائل فرهنگي و 
اجتماعي بیش از پیش سنگین مي شود. در ادامه این جلسه 
رضا سلیقه مدیر کل بهزیستي استان قم با بیان اینکه در 
استان قم بیش از 22 هزار معلول زندگي مي کنند ابراز 
داشت: مناسب سازي خیابان ها و معابر عمومي براي تسهیل 

در عبور و مرور معلولان از نیازهاي اساسي شهر قم است.
وي در ادامه با بیان اینکه در بسیاري از بوستان ها و 
فضاهاي عمومي این مناسب سازي صورت گرفته است خاطر 

نشان کرد: در این زمینه تا رسیدن به فضاي مطلوب فاصله 
زیادي داریم.

 
حل مشکلات ترافیکي قم در گرو تعامل هر چه 

مطلوب تر پلیس و شهرداري است
شهردار قم همچنین در دیدار با رئیس پلیس راهور 
استان قم، با اشاره به ضرورت همکاري میان پلیس راهور و 
شهرداري گفت: حل مشکلات ترافیکي شهر در گرو تعامل 
هر چه مطلوب تر پلیس راهنمایي و رانندگي و شهرداري 
است. سقائیان نژاد با بیان اینکه ارتقاي سطح کمي و کیفي 
همکاري ها میان دو نهاد باعث تسهیل در عبور و مرور شهري 
و ایجاد آسایش بیشتر براي شهروندان مي شود ابراز داشت: 
در زمینه هایي مانند کنترل عبور و مرور شهري و نصب 
دوربین هاي کنترل ترافیکي مي توانیم همکاري هاي ثمر 
بخشي داشته باشیم و شهرداري قم آماده همکاري همه 

جانبه با پلیس راهور مي باشد.
سرهنگ حسیني رئیس پلیس راهور نیز در این جلسه 
با بیان اینکه گزینه بسیار خوبي براي اداره شهر قم انتخاب 
شده است اظهار داشت: دکتر سقائیان نژاد سوابق بسیار موفق 
مدیریتي در کارنامه شان دارند و امیدواریم بتوانند به طور 

مطلوب این تجربه ارزنده را در قم اجرایي کنند.
ملکوتي  بارگاه  وجود  کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  وي 
حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران شوق 

خدمت رساني در این شهر را دو چندان مي کند.

شهردارقم دیدار با رییس کل دادگستري استان قم:

بایداقتدارمدیریتشهریبهرسمیتشناختهشود

فروش فوری 
یک دستگاه خودروی توسان سفید 

فول کامل مدل 2015 با کارکرد1800- به 
مبلغ توافقی به فروش می رسد.

09123511۶31

گوش شنوا
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چراجویهایآبدرسطحشهرشستشونمیشوند؟
 با توجه به فرارسیدن فصل تابستان و گرم تر شدن هوا و امکان انتقال 
بیماری ها از طریق آب های آلوده در برخی از مناطق شهر جوی های آب 
چند روز یکبار هم تمیز نمی شوند از مسئولان حوزه شهری قم انتظار می رود 
نسبت به رفع این معضل اقدامات لازم را انجام دهند تا از بروز بیماری و آلودگی 

و بوی نامطبوع در سطح شهر جلوگیری شود.
محمدی – یزدانشهر

برخوردبااستعمالکنندگانقلیاندرسطحشهر
 در ساعات پایانی شب شاهد استعمال بیش از حد قلیان درفضای سبز 
شهری بویژه در بستر رودخانه هستم که چهره بسیار نامناسبی از شهر را جلوه 
می دهد و بسیاری از شهروندان که به همراه خانواده خود جهت استفاده از 
فضای سبز بستر رودخانه مراجعه می کنند از این وضعیت ناراضی هستند لطفا 
مسئولان امر نسبت به برخورد با این افراد اقدام نمایند. این وضعیت نیز در 
اطراف مسجد مقدس جمکران نیز مشاهده می شود که چهره شهر قم و این 

مکان مقدس را مخدوش می نماید.
 خانواده های اکبری – عزتی – جوادی – راستگو

عرضهغیربهداشتیآببرگه؟
 سالیان سال است که در 30 متری هنرستان شاهد عرضه غیر بهداشتی 
آب برگه- یخ در بهشت توسط برخی افراد سود جو هستیم، متاسفانه تاکنون 
برخورد قاطعی با آنها صورت نگرفته و عزمی برای جمع آوری آنها وجود ندارد 
و آنها همچنان به فعالیت خود ادامه می دهند. آیا سلامت شهروندان برای 
کسی ارزش ندارد؟ لطفا مسئولان ذی ربط نسبت به این موضوع پاسخ دهند.
سعید فراهانی – 30 متری شهید کلهری

سرعتگیرهایفاقدتابلوورنگ
 چند سرعت گیر در بلوار فردوسی واقع در 45 متری صدوق احداث شده 
است که فاقد تابلو و شبرنگ می باشد و با توجه به این که این بلوار از نور کافی 
نیز برخوردار نیست، انتظار می رود قبل از وقوع هر گونه حادثه ناگوار نسبت به 

رنگ کردن این سرعت گیرها و نصب تابلو دراین بلوار اقدام شود.
علی رحیمی- بلوار فردوسی

بادستفروشانمتخلفبرخوردشود
 در طول روز بویژه درساعات پایانی شب شاهد بساط کردن دست فروش 
ها در سطح شهر بخصوص در میدان رسالت هستیم که با پارک خودرو خود 
اقدام به فروش کالا های خود اعم از لباس – کمربند وکفش می نمایند که 
موجب ترافیک در خیابان ها و میادین سطح شهر شده و چهره ی شهر را 
نازیبا می سازد از مسئولان تقاضا داریم که از فعالیت آنها جلوگیری نمایند چرا 
که فعالیت آنها اجحاف در حق کسبه دارای پروانه و مغازه که مالیات نیز می 

پردازند، می باشد.
احمدی – خیابان سمیه

عرضهوفروشآشدربمنازل
 با توجه به فرا رسیدن ماه رمضان و تقاضای شهروندان برای خرید آش در 
برخی از مناطق شهر قم بویژه در منطقه زنبیل آباد شاهد هستیم برخی افراد اقدام 
به فروش آش دردرب منازل خود با عنوان آش خانگی می نمایند. لطفا مسئولان از 

فعالیت این افراد جلوگیری نمایند تا سلامت شهروندان به خطر نیافتد.
 مرتضوی – 20 متری فجر

دریافتوجهازاولیاءهنگامثبتنام
با توجه به اعلام وزارت آموزش و پرورش که دریافت هر گونه وجه از اولیا 
دانش آموزان درهنگام ثبت نام دانش آموزان در مدارس دولتی را ممنوع 
اعلام کرده است شاهد اقدام برخی مدارس به دریافت وجه در هنگام ثبت 
نام هستیم هرچند برخی از اولیا مشکلی با کمک به مدرسه ندارند ولی اینکه 
مدیران مدارس مبلغی را به آنها تحمیل می نماید موجبات نارضایتی برخی 
از اولیا را به همراه داشته است لطفا مسئولان آموزش و پرورش نسبت به رفع 

این مشکل اقدام نمایند.
مختاری- جواد الائمه

راهاندازیسیستمهایسرمایشیایستگاههایمسقف
بیش از یکسال از احداث ایستگاه های اتوبوس مسقف در برخی مناطق شهر 
قم می گذرد که مورد استقبال شهروندان قرار گرفته است. با توجه به افزایش 
دمای هوای قم در روزهای اخیر و استقبال بیشتر شهروندان از این ایستگاه 
ها شاهد هستیم که سیستم سرمایشی این اماکن دچار مشکل شده است. از 
مسئولان اتوبوسرانی انتظار می رود در راستای تکریم شهروندان نسبت به تعمیر 

و راه اندازی سیستم های سرمایشی این ایستگاه ها اقدام کنند. 
احمدیان - بلوار امین

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

حفظ و نهادینه سازی آثار ماندگار قم 
در دفاع مقدس مسئولیتی همگانی است
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم بر اولویت قرار 
دادن برنامه ریزی های استان به منظور حفظ و نشر حماسه عاشورایی 

سروقامتان و دلیرمردان دوران دفاع مقدس در جامعه تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم، سید حسن رضوی طی سخنانی در دیدار مدیر کل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس استان با گرامیداشت ماه مبارک رمضان و آرزوی 
قبولی طاعات و عبادات ابراز کرد: تبیین و تشریح شرایط دوران دفاع مقدس 
برای نسل دوم و سوم و نسل های آینده، مسئولیتی همگانی است که براساس 

رهنمودهای مقام معظم رهبری، بایستی به خوبی در جامعه انجام پذیرد.
وی افزود: همانگونه که نهادهایی همچون مرکز اسناد انقلاب اسلامی و 
موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( در راستای انجام ماموریت های 
محوله تشکیل شد، ادارات کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان ها نیز در راستای حفظ و ترویج فرهنگ حماسه و ایثار و تبیین رشادت 
سروقامتانی که با تمام وجود خالصانه در راه حفظ دین جنگیدند، مسئولیتی 
سنگین و مضاعف دارند. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با 
بیان اینکه اگر آثار و فرهنگ عاشورایی دفاع مقدس حفظ و ترویج نشود، اصل 
ارزش های آن دوران برای نسل های آینده مورد خدشه قرار خواهد گرفت، 
خاطرنشان ساخت: ضرورت دارد کلیه سازمان ها و نهادهای استان قم توجه 
به این موضوع را بیش از گذشته در اولویت برنامه ریزی ها و اقدامات خود قرار 
دهند. وی با یادآوری نقش آفرینی موثر قم در دوران دفاع مقدس تاکید کرد: 
ضرورت حفظ و نهادینه سازی آثار ماندگار قم در دفاع مقدس مسئولیتی 
همگانی است و نهادها و سازمان های قم باید در این زمینه پیشقدم و پیگیر 
باشند. رضوی همدلی و تعامل مناسب و مستمر نهادهای استان را تقویت 
کننده و راهگشای حفظ و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برشمرد و افزود: 
علیرغم محدودیت های منابع، توجه به مسائل فرهنگی بخصوص گسترش 

فرهنگ دفاع مقدس در اولویت برنامه های استان قم قرار دارد.
وی با تاکید بر حمایت همه جانبه از تکمیل پروژه مهم و تاثیرگذار مرکز 
فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس)موزه( - از مصوبات سفر مقام معظم رهبری- 

اظهار امیدواری کرد پروژه مذکور در زمان مقرر به بهره برداری برسد.
احمد حسینی مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان 
قم نیز در این دیدار با تقدیر از اقدامات و حمایت های انجام شده، حفظ و 
نشر آثار دفاع مقدس و جلوگیری از خطر تحریف و فراموشی تاریخ و حماسه 
آن دوران را ماموریت اصلی ادارات کل حفظ آثار استان ها برشمرد و گفت: 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی مرکز ثقل برنامه ریزی ها در استان است و ان 
شاءا... تکمیل و بهسازی مکان هایی همچون مزار مطهر شهدای گمنام خضر 
نبی)ع(، حرم شهدای گمنام شهر دستجرد و مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع 
مقدس)موزه( به منظور اشاعه فرهنگ دوران طلایی دفاع مقدس، مورد توجه 

و حمایت های ویژه استان قرارگیرد.

مدیر امور شهرهای آبفای استان قم 
گفت: شرکت آب و فاضلاب شهری با 
دستور  و  قضایی  دستگاه  هماهنگی 
مؤکد فرماندار با جدیت مصارف آب 
را رصد و بدون اغماض، متخلفین را به 

مراجع قضایی معرفی می کند.
احمد نکونام در حاشیه بازدید از منابع 
تامین و تاسیسات آب شهر کهک با اشاره 
به کاهش حجم تولید منابع آب این شهر 
طی دو سال گذشته اظهار کرد: علت اصلی 
این کاهش علاوه بر دلایل و شرایط اقلیمی 
حاکم بر کل کشور، حفر چاه های غیرمجاز 
در حریم قانونی چاه های منبع تأمین آب 
اقدامات  به  اشاره  با  است.وی  بوده  شهر 
گسترده و پیگیری و همت مسئولان برای 
اجرای خط انتقال آب رسانی به بخش کهک 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر با استفاده از 
آب سرشاخه های دز، آب شرب مورد نیاز 

این شهر تأمین شده است.
مدیر امور شهرهای آبفای استان حجم 
نظر  در  با  را  کهک  شهر  در  آب  مصرف 
زندگی  و شرایط  تمام ملاحظات  گرفتن 
شهری بالاتر از استاندارد دانست و گفت: 
در حال حاضر کارشناسان شرکت آبفای 
شهری با بررسی های فنی بر روی شبکه 
پراکندگی  نقشه های  بررسی  آب  توزیع 

مصرف مشترکین و زوم بندی شبکه توزیع، 
به دنبال کاهش این میزان مصرف هستند.

وی در عین حال با اشاره به چالش ها و 
محدودیت های معمول در شبکه های انتقال 
آب از یک حوزه آبریز به حوزه دیگر بیان 
کرد: با عنایت به انتقال آب سرشاخه های دز 
از کیلومتری خارج از مرز جغرافیایی استان، 
لزوم ساخت یک مخزن آب با ظرفیت کافی 
برای تأمین آب مورد نیاز شهر کهک در 
از ضروریات حفظ رضایت  بحرانی  مواقع 

مردم در خصوص آب شرب است.
نکونام یادآور شد: شرکت آب و فاضلاب 

حجم  با  مخزن  ساخت  آمادگی  استان 
موردنیاز شهر را دارد و در صورت تحویل 
شورای  توسط  موردنظر  مکان  در  زمین 
اسلامی شهر ، این امر انجام خواهد شد.وی 
همچنین تصریح کرد: با وجود پایداری آب 
شهر، وجوب شناسایی منابع جدید بومی 
و در دسترس و بهینه سازی منابع فعلی 
از دستور دستگاه های متولی تأمین منابع 
در استان خارج نشده است.نکونام در ادامه 
از  با اشاره به مصرف بیش  سخنان خود 
الگوی مصرف آب در شهر کهک، بر ضرورت 
صرفه جویی در مصرف آب و رعایت الگوی 

مصرف تاکید کرد و از واعظین، مسئولان 
فرهنگی شهر و بسیجیان خواست تا در 
این امر خداپسندانه، شرکت آب و فاضلاب 
را یاری رسانند.مدیر امور شهرهای آبفای 
استان در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره بر ضرورت برخورد با مصارف خارج 
از کاربری مصوب و غیرمجاز اظهار کرد: 
شرکت آب و فاضلاب با هماهنگی دستگاه 
قضایی و دستور مؤکد فرماندار با جدیت 
مصارف را رصد خواهد کرد و بدون اغماض 
متخلفین را به مراجع قضایی معرفی می کند.

وی همچنین ضمن اینکه از مالکین املاک 
صورت  در  خواست  باغ ها(  )خانه  ییلاقی 
آبیاری  برای  غیر شرب  منابع  از  ضرورت 
گفت: شرکت  کنند  استفاده  باغات خود 
را  اشتراک ها  این  مصارف  شهری  آبفای 
رصد کرده و مصارف آن ها از نگاه گشت های 
پایان  در  ماند.نکونام  نخواهد  بازرسی دور 
سخنان خود ضمن تقدیر از تمام مسئولانی 
که با پیگیری های لازم، موجبات رضایت 
مردم شریف شهر کهک را فراهم آورده اند، 
از شهروندان خواست خادمان خود را در 
شرکت آب و فاضلاب یاری رسانند تا به 
نحو احسن بتوانند به وظیفه خود که همان 
پایداری و توزیع عادلانه آب شرب شهری 

است عمل کند.

مصارف مالکین املاک ییلاقی از نگاه گشت های بازرسی دور نخواهند ماند

خط و نشان »آبفا« برای خوش نشین ها
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